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اقتصاد کشور نیازمند
 اقدامات بزرگ و ماندگار

تعهد شرکت های بورسی صنعتی ومعدنی  
برای سرمایه گذاری های ویژه ارزی و ریالی

دکتر عشقی: نه به قیمت گذاری 
دستوری را از خودمان شروع می کنیم

تمام 48 پروژه صنعتی 
در دولت سیزدهم تکمیل می شود

ثبت فروش 71 هزار میلیاردی 
شرکت ملی مس تا پایان بهمن ماه

صنعت نفت، گاز و پتروشیمی
 »پیشران اقتصادی کشور« است

عملیات اجرایی 48 پروژه بزرگ صنعتی ومعدنی کشور با دستور ریاست جمهور آغاز شد؛

دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی ودارایی عنوان کرد:

چراغ سبز سازمان بورس برای تغییر دامنه نوسان؛

معاون وزیر صمت جزئیات ابرپروژه  های صنعتی کشور را تشریح کرد:

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران اعلام کرد:

دکتر عسکری در رویداد حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی اعلام کرد:



به فعالان و حامیان صنعت پتروشیمی باید مدال 
شکست تحریم های اقتصادی را بدهیم

دکتر رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور :

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رســاند   که سایت خبری بورس و بانک 
با هد  ف انتشــار جد  ید  ترین و به روزترین اخبار و روید  اد  های بورس،بانک و بیمه های کشــور راه اند  ازی شد  ه و اخبار و گزارش های مربوط به 
این حوزه را به صورت روزانه منتشــر و د  ر اختیار عموم علاقه مند  ان قرار خواهد   د  اد  . مد  یران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین 
 مد  یــران محترم روابــط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می تواننــد   اخبار مهم مرتبط با واحد   متبوع خود   را برای د  رج د  ر ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارسال کنند   تا پس از بررسی های معمول نسبت به انتشار آن اقد  ام شود  . علاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارسال و د  ر صورت لزوم برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند  . آد  رس سایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

سهام دولت در ایران  خودرو و سایپا 
واگذار می شود

دکتر فاطمی  امین وزیر صنعت، معدن و تجارت:

ارتقاء کفایت سرمایه بانک ها
مهمترین برنامه بانک مرکزی

دکتر صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد:

تعیین نرخ مالیات خودروهای لوکس
 با رویکرد عدالت اجتماعی

دکتر منظور رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد:

بازار سرمایه در دوراهی 
تصمیمات مجلس و دولت

فولادگر مشاور وزیر اقتصاد مطرح کرد:

پتروشیمی ها در بومی سازی
  جهاد خودکفایی راه اندازی کرده اند

مهدوی  ابهر دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی:
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سرمقاله 

پــروژه   ۴۸ اجرایــی  عملیــات 
بــزرگ صنعتی ومعدنی کشــور با 
اعتباری معــادل ۱۷ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری در ۱3 استان و 2۷ 
شهرستان به همت دولت سیزدهم 

آغاز شد.
گل گهر،  معدنی وصنعتی  شــرکت 
مجتمــع فولادمبارکــه، شــرکت 
ملــی صنایع مس ایران، شــرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو، شــرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات 
و شــرکت گروه گسترش نفت وگاز 
پارسیان به  عنوان »گروه پیشرانان 
مســئولیت  ایــران«  پیشــرفت 
پروژه  این ۴۸  در  ســرمایه گذاری 
بــزرگ صنعتی ومعدنی را بر  عهده 

گرفتند.
در واقع دولت ســیزدهم قصد دارد 
در راســتای هدایــت نقدینگی به 
سمت تولید از طریق این شرکت ها 
و سودهای انباشــته و منابع آنها؛ 
ســرمایه گذاری کلانی را در دوران 

تحریم ها رقم بزند.
به عبارتی دیگر قرار است با استفاده 
از روش های نوین سرمایه گذاری و 
حمایــت از تولید و با به حرکت در 
صنعت ومعدن؛  چرخ هــای  آوردن 
رشــد ۸ درصدی برنامه ریزی  شده 
ســال آینده محقق شود؛ به همین 
دلیــل با همراهی شــرکت هایی از 

جملــه چادرملــو و شــرکت ملی 
از اعضــاء گروه  صنایع مس کــه 
پیشرانان پیشــرفت ایران به شمار 

می روند؛ 
بزرگتریــن پروژه ســرمایه گذاری 
اجرای  برای  ایران  صنعتی ومعدنی 
طرح های توسعه ای جدید در حوزه 

معدن  و صنایع معدنی کلید خورد.
در این طرح قرار است سرمایه گذاری 
۵۰۰ هــزار میلیارد تومانی )حدود 
۱۹ میلیارد دلاری( برای توســعه 
صنایع کشور با اســتفاده از منابع 
کارخانه های سودده داخلی اجرایی 
شــود. در همین راســتا اســناد و 
اجرای  به  مربــوط  تفاهمنامه های 
بــزرگ صنعتی ومعدنی  پروژه   ۴۸
مدیران عامــل  توســط  کشــور 
شرکت های ســرمایه گذار و مجری 
 در حضور آیت الله ابراهیم رئیســی 

امضاء شد.
۱۱ میلیارد دلار صادرات ســالانه، 
تولیــد ۵۴ میلیون تــن محصول 
پتروپالایشــی،  و  فلــزی  معدنی، 
معــادل 2۰ میلیــارد دلار درآمد 
ســالانه پس از بهره برداری و ایجاد 
2۱ هزار شغل مستقیم و ۶۴ هزار 
شغل غیرمستقیم از جمله مزیت ها 
و ظرفیت های این پروژه های عظیم 

پس از بهره برداری است.
بــه گونه ای کــه به گفتــه دکتر 

رئیســی هم افزایــی شــرکت های 
مهم  راه هــای  از  یکــی  اقتصادی 
خنثی کــردن تحریم هــا اســت و 
پیــام اقــدام ماندگار »پیشــرانان 
پیشــرفت ایــران« بــه ایرانیــان 
خارج از کشــور و ســرمایه گذاران 
بخــش خصوصی این اســت که با 
مشــاهده تضمین ســود، افزایش 
بهره وری و امنیت ســرمایه گذاری 
 بــه فعالیت در این حوزه تشــویق

 شوند.
در شــرایطی کــه هدف گــذاری 
دولــت در بودجــه ۱۴۰۱ بــرای 
رشــد اقتصادی ۸ درصــد تعیین 
شــده اســت؛ لذا به نظر می رسد 
کــه با اجرای این پــروژه ها بتوان 
بــه هدف مدنظر به خوبی دســت 
یافت و از ســویی  دیگر تحریم ها 
 را خنثــی و حتی تبدیل به فرصت

 کرد.
به طور حتم با هم گرایی و هم افزایی 
بخش  بانک ها،  بزرگ،  شرکت های 
می توان  کارآفرینــان؛  و  خصوصی 
بسیاری از مشکلات و چالش های 
بخش تولید را حل کرد و از سویی 
دیگر شــاهد ســرمایه  گذاری های 
مختلف  بخش های  در  قابل  توجهی 
نهایت  بــوده کــه در  اقتصــادی 
مشــکلات تولید و اشــتغال کشور 

برطرف خواهد شد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول

آغاز عملیات اجرایی 48 پروژه 
بزرگ صنعتی ومعدنی کشور



هـــم افزایی 
شرکت ها برای خنثی سازی 

یم ها تحـــر

عملیات اجرایی 48 پروژه بزرگ صنعتی ومعدنی 
کشور با دستور ریاست جمهور آغاز شد؛ 
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عملیــات اجرایی 48 پــروژه بزرگ 
صنعتی ومعدنی کشــور بــا اعتباری 
سرمایه گذاری  دلار  میلیارد   17 معادل 
در 13 استان و 27 شهرستان با حضور 
رئیس جمهــور، وزرای صمت، اقتصاد، 
نفت، دستیار اقتصادی رئیس جمهور و 
سرمایه گذار  شرکت های  مدیران عامل 
بین المللی  همایش هــای  مرکــز  در 

صداوسیما برگزار شد.
شــرکت معدنی وصنعتی گل گهــر، مجتمع 
فولادمبارکه، شرکت ملی صنایع مس ایران، 
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو، شــرکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات و شرکت 
گروه گســترش نفت وگاز پارسیان به  عنوان 
»گروه پیشرانان پیشرفت ایران« مسئولیت 
ســرمایه گذاری در ایــن ۴۸ پــروژه بزرگ 

صنعتی ومعدنی را بر  عهده دارند. 
بر اســاس این گزارش دولت ســیزدهم در 
تلاش است تا با اســتفاده از روش های نوین 
ســرمایه گذاری و حمایــت از تولیــد و با به 
حرکــت در آوردن چرخ های صنعت ومعدن؛ 

رشد ۸ درصدی برنامه ریزی  شده سال آینده 
را محقــق کند. بر همین اســاس با همراهی 
شــرکت هایی از جمله چادرملو و شــرکت 
ملی صنایع مس که از اعضاء گروه پیشرانان 
پیشرفت ایران به شمار می روند؛ بزرگ ترین 
پروژه ســرمایه گذاری صنعتی ومعدنی ایران 
برای اجرای طرح های توســعه ای جدید در 

حوزه معدن  و صنایع معدنی کلید خورد.
در این طرح قرار اســت سرمایه گذاری ۵۰۰ 
هزار میلیــارد تومانی )حــدود ۱۹ میلیارد 
دلاری( برای توسعه صنایع کشور با استفاده 
از منابع کارخانه های سودده داخلی اجرایی 
شود. در همین راستا اسناد و تفاهمنامه های 
مربــوط بــه اجــرای ۴۸ پــروژه بــزرگ 
صنعتی ومعدنی کشــور توسط مدیران عامل 
شــرکت های سرمایه گذار و مجری در حضور 
آیت الله ابراهیم رئیسی امضاء شد. ۱۱ میلیارد 
دلار صــادرات ســالانه، تولیــد ۵۴ میلیون 
تن محصول معدنی، فلزی و پتروپالایشــی، 
معادل 2۰ میلیارد دلار درآمد سالانه پس از 
بهره برداری و ایجاد 2۱ هزار شغل مستقیم و 
۶۴ هزار شغل غیرمستقیم از جمله مزیت ها 

و ظرفیت های ایــن پروژه های عظیم پس از 
بهره برداری است.

آیت الله سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور در 
این مراســم هم افزایی شرکت های اقتصادی 
را از راه هــای مهم خنثی کــردن تحریم ها 
دانست و گفت: پیام اقدام ماندگار »پیشرانان 
پیشرفت ایران« به ایرانیان خارج از کشور و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی این است که 
با مشاهده تضمین سود، افزایش بهره وری و 
امنیت سرمایه گذاری به فعالیت در این حوزه 

تشویق شوند.
آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه هدف گذاری 
دولت در بودجه ۱۴۰۱ برای رشد اقتصادی 
۸ درصدی اســت، گفت: رشــد اقتصادی به 
 عنوان یک ضــرورت؛ نیازمند گروه و جریان 
پیشتازی اســت که با شجاعت و همت عالی 

بتواند آن را در کشور محقق سازد.
رئیس جمهــور با طرح این ســؤال که کدام 
بخش می تواند پیشــران اقتصادی در کشور 
باشــد، خاطرنشــان کرد: بی تردید نگاه به 
درون ایجاب می کند که به دســتان باکفایت 
کارآفرینان و فعالان اقتصــادی که امتحان 

هم افزایی شرکت ها 
برای خنثی سازی تحریم ها

عملیات اجرایی 48 پروژه بزرگ صنعتی ومعدنی کشور با دستور ریاست جمهور آغاز شد؛ 
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مؤفقیت آمیزی پس داده اند؛ اعتماد داشــته 
باشیم.

وی با اشاره به همگرایی، همکاری، همراهی و 
هم اندیشی گروه »پیشرانان پیشرفت ایران« 
اظهار داشــت: تلاش و همکاری این گروه در 
مدت کوتاه ۱۱۰ روزه توانست موانع پیش  رو 
را کنار گذاشــته، مجوزهای لازم را اخذ کند 
و بــرای حرکت جهادی در ایجاد اشــتغال و 
افزایش صادرات و رونق تولید هم پیمان شوند 

که اقدامی بسیار فرخنده است.
حل مشکل تولید و اشتغال

با فعال شدن بخش خصوصی
رئیســی اضافه کــرد: مهمتــر از اجرای ۴۸ 
پروژه بزرگ در ۱3 اســتان و 2۷ شهرستان؛ 
همگرایــی و هم افزایی شــرکت های بزرگ 
اقتصادی کشور اســت و امروز به  عنوان یک 
تجربه مؤفق پیش  روی همه فعالان اقتصادی 

برای انجام طرح های بزرگ قرار دارد.
رئیــس دولــت ســیزدهم پویایــی، امید، 
ایســتادگی، اعتمادبه نفــس و اعتمــاد به 
نیروهای خــلاق کارآفریــن و تولیدکننده 
داخلــی را مهمتریــن پیام حرکــت گروه 
پیشرانان پیشرفت ایران دانست و بیان کرد: 
این پیام باید به همه کسانی که دچار یأس و 
ناامیدی شد ند و تصور می کنند که کشورمان 
بــه خاطر موانع، تهدیدهــا و تحریم ها دچار 

وقفه و توقف شده است؛ مخابره شود.
وی تصریح کرد: یکی از راه های مهم دورزدن 
و خنثی  کــردن تحریم ها؛ چنیــن اقدامات 
ماندگاری است و بنای دولت هم این است که 
برای خنثی سازی تحریم ها؛ فعالیت و تلاش 

روزافزون را در دستور کار خود قرار دهد.
آیــت الله رئیســی تاکید کرد: بــدون تردید 
اگر شــرکت های بــزرگ، بانک هــا، بخش 
خصوصی و کارآفرینان فعال شوند؛ می توان 
سرمایه  گذاری های قابل  توجهی در بخش های 
مختلف انجام داد و مشکل تولید و اشتغال در 

کشور را برطرف کرد.
رئیس جمهور هدایت، حمایــت و نظارت را 
نقش دولت در فعالیت های اقتصادی برشمرد 
و گفت: فعالان اقتصادی یقین داشته باشند 
که دولت در این میدان از فعالیت آنها حمایت 

خواهد کرد.
اقتصاد کشور نیازمند

 اقدامات بزرگ و ماندگار
آیت الله رئیســی گفت: ممکن اســت دولت 
زمینــه  در  مســاعدت هایی  و  کمک هــا 
اقتصادی به مردم داشــته باشد، اما بی تردید 
اقتصاد کشــور را نمی توان بر مبنای اینگونه 
کمک های موقتی بنا کرد؛ بلکه اقتصاد کشور 
نیازمند اقدامات بــزرگ و ماندگار در عرصه 

کار و تولید است که در مبانی دینی نیز بر آن 
تاکید شده است.

رئیس جمهــور بــا تاکید بر تســهیل فضای 
کســب وکار برای فعالان اقتصادی ادامه داد: 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اداری لازم است 
فعالیت اقتصــادی را برای فعالان این عرصه 
تســهیل و مجوزهای لازم را به سرعت صادر 
کنند. دولت همچنیــن از فعالیت کارگاه ها 
و بنگاه هــای کوچک و زودبــازده به  منظور 

افزایش اشتغال حمایت می کند.
آیت الله رئیســی با اشــاره به نقش صندوق 
توسعه  ملی در رشد و توسعه اقتصادی کشور 
گفت: اســاس تشــکیل صندوق توسعه  ملی 
برای پیشــرفت کشــور بوده و در این زمینه 

نقش آفرینی خواهد کرد.
رئیس جمهور همچنین بر تدوین نقشه جامع 
صنعت کشور تاکید کرد و گفت: دولت از ابتدا 
این موضوع را در دستور کار خود داشته است 
و با تاکیدات اخیر رهبرمعظم انقلاب این سند 

هر چه زودتر نهایی خواهد شد.
توازن زنجیره  ای 

در اجرای 48 پروژه بزرگ صنعتی و معدنی
در همین راســتا دکتر سیدرضا فاطمی امین 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در این مراســم 
با بیان اینکه آغــاز همزمان عملیات اجرایی 
۴۸ پروژه بــزرگ صنعتی پیام  های متعددی 
دارد، گفت: در مسیر اجرای ۴۸ پروژه بزرگ 
صنعتی سعی کردیم که زنجیره ها را متوازن 
کنیم؛ به ایــن معنی که از ســرمایه گذاری 
تکراری و اشــباع جلوگیری کــرده و حتی 
به ســمتی برویم که حلقه  هــای مفقوده را 

جایگزین کنیم.
وی با بیان اینکه یکی از نکات بسیار مهم در 
این پروژه ها این اســت کــه تامین مالی این 
پروژه ها کاملا اندیشیده و بررسی شده است، 
خاطرنشــان کرد: همواره در ســطح کشور 
شــاهد این هســتیم که پروژه هایی آغاز به 
کار و گاها ده تا چهل، پنجاه درصد هم رشد 
می  کنند، اما به لحاظ نبود منابع مالی متوقف 
می   شوند و این به دلیل آن است که در روزی 
که پروژه آغاز شــده تا آخر کار فکر نشــده و 

برنامه مالی آن مشخص نشده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه افزود: 
خوشــبختانه پروژه  هایی که امروز رونمایی و 
عملیات اجرایی آنها آغاز شــد؛ شرکت های 
بزرگ و برتر بورســی هستند که هم از توان 
فنی و هــم از توان مالی بالایی برخوردارند و 
ایــن نوید را می  دهد که این پروژه  ها در زمان 
برنامه ریزی شــده؛ به موقع اجرایی خواهند 

شد.
دکتــر فاطمی امین بیان داشــت: نکته مهم 

دیگر این پروژه ها این اســت که سعی کردیم 
زنجیره ها را هم متوازن کنیم؛ به این معنی که 
از سرمایه گذاری تکراری و اشباع جلوگیری 
کرده و حتی به ســمتی برویم که حلقه  های 

مفقوده را جایگزین کنیم.
وی در خصــوص تاثیــر ایــن حجــم از 
ســرمایه  گذاری بر اقتصاد کلان کشــور هم 
اظهار داشــت: این ســرمایه گذاری  ها 2 تا 3 
سال آینده به بهره  برداری خواهد رسید. دولت 
برای رشــد اقتصادی ۸ درصد هدف گذاری 
کرده اســت که این نرخ ۸ درصد در ســال 
۱۴۰2 عمدتا از تکمیل ظرفیت های موجود و 
خالی تامین می شوند. در همین راستا اگر از 
امروز سرمایه گذاری نکنیم؛ از سال ۱۴۰3 به 

بعد دچار افول خواهیم شد.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت ادامه داد: این 
پروژه  ها در دوران راه  اندازی؛ اشــتغال و رشد 
اقتصادی به همراه خواهند داشــت، اما اصل 
کار زمانی اســت که به بهره برداری می رسند 
و وقتی راه  اندازی شــوند؛ جهش جدی را در 

رشد اقتصادی شاهد خواهیم بود.
دکتر فاطمی  امین همچنین در پاسخ به این 
سؤال که دولت برای آوردن بخش خصوصی 
به میدان چه اقدامی انجام داده است، گفت: 
کار ما در دولت این است که باید اولویت  هایی 
را در اقتصاد مشخص کنیم، به طور مثال در 
صادرات، ســرمایه  گذاری و اشتغال قواعد را 
به گونــه ای تنظیم کنیم که بخش خصوصی 
بتوانــد حرکت کنــد. در واقع بایــد امور را 

تسهیل و نظارت کنیم.
وی بیان  کــرد: پروژه هایی که امروز رونمایی 
شــد، هیچکــدام مصوب دولت نبــود؛ بلکه 
پروژه  هایی هســتند که کامــلا اقتصادی و 
ســودآورند. البته از این دســت پروژه ها کم 
نداریم؛ بلکه فقط کافی اســت که شــرایط 
را اصــلاح و قواعد را بازنگــری کنیم. در هر 
حوزه ای اگر دولت دقیق وارد عمل شــود و 
از ابزارهای خود استفاده و میدان را باز کند؛ 
ظرفیت بســیار زیادی بــرای حضور بخش 
خصوصی وجود دارد که وارد میدان می  شود.

درآمد 11 میلیارد دلاری در راه است
در همین راســتا سیدمهدی سدیدی عضو و 
دبیر گروه پیشــرانان پیشرفت ایران نیز آغاز 
عملیــات اجرایی ۴۸ پــروژه صنعتی را آغاز 
فصل جدیدی از سرمایه گذاری و نحوه تعامل 

دولت و شرکت های بزرگ دانست.
وی هفت غول صنعتی فولادی و پتروشیمی 
کشور را ارکان این گروه معرفی کرد و اشاره 
داشــت: با انجام ایــن پروژه هــا و در زمان 
بهره برداری سالانه ۵۴ میلیون تن محصولات 
فلزی و پلیمری به ظرفیت کشور افزوده و ۱۱ 
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میلیارد دلار به درآمد صادراتی کشور اضافه 
خواهد شد.

ســدیدی ارزش این بسته ســرمایه گذاری 
را معــادل ۱۷ میلیــارد دلار و اشــتغالزایی 
آن را بیــش از ۸۵ هــزار نفر عنوان کرد. وی 
۱3 اســتان و 2۷ شهرســتان را پایلوت این 

سرمایه گذاری ها معرفی کرد.
اجرای هفت پروژه بزرگ 

صنعتی ومعدنی توسط شرکت ملی مس
شــرکت ملــی صنایــع مــس ایــران نیز 
بــا ســرمایه گذاری بیــش از 3۵۰ هــزار 
میلیــارد ریال اجــرای هفت پــروژه بزرگ 
 صنعتی ومعدنــی مــس را در دهــه فجــر

 آغاز کرد.
بر اســاس این گــزارش امضــاء تفاهمنامه 
بــزرگ  پــروژه   ۷ اجرایــی  عملیــات 
صنعتی ومعدنی مس شامل طرح تولید مس 
کاتدی سونگون، فاز 3 تغلیظ سرچشمه، فاز 
3 تغلیظ ســونگون، فــاز 2 تغلیظ میدوک،  
طرح تولید اسید فسفریک، احداث کارخانه 
فلوتاســیون ســرباره خاتون آبــاد و احداث 
 کارخانه آهــک خاتون آباد در این مراســم 

انجام شد.
پیش از امضاء این تفاهمنامه ها دکتر اردشیر 
سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران گزارشــی در زمینه عملکرد این 

شرکت و سرمایه گذاری های فوق ارائه کرد.
گفتنی است که با اجرای این پروژه ها بیش از 
۴ هزار شغل ایجاد خواهد شد و با بهره برداری 
از این طرح ها پیش  بینی می شــود که بیش 
از ۷۷۰ هزار میلیــارد ریال درآمدزایی برای 

شرکت ملی مس ایجاد شود.

آغاز عملیات اجرایی
 10 طرح توسعه چادرملو

همزمان بــا برگــزاری آئین آغــاز عملیات 
۴۸ پــروژه بــزرگ صنعتی ومعدنی کشــور؛ 
عملیــات اجــرای ۱۰ پــروژه صنعتــی و 
زیرســاختی چادرملــو بــه عنــوان یکی از 
 اعضــاء گروه پیشــرانان پیشــرفت ایران نیز

 آغاز شد.
بر همین اساس مهندس ناصر تقی زاده با اشاره 
به سیاست های راهبردی چادرملو در راستای 
خلق ثروت در این شــرکت معدنی وصنعتی؛ 
از حســن تدبیر و تلاش مؤفــق معاونت اول 
ریاســت جمهوری و ســایر اعضــاء دولت در 
پیشــبردن طرح پیشــرانان پیشرفت کشور 
تقدیر کــرد و گفت: بی تردید شــرکت های 
بزرگ در کشــورهای در حال توسعه؛ موتور 
محرکه اقتصاد هســتند و استراتژی شرکت 
معدنی وصنعتــی چادرملو نیــز ارتقاء ارزش 
شــرکت و افزایش توان خلق سود پایدار برای 
ســهامداران بــا تامین خوراک پایــدار برای 
ســال های آتی از طریق طرح های اکتشافی، 
افزایش ظرفیت تولید و استفاده حداکثری از 
خطوط موجود و تکمیل و توسعه زنجیره ارزش 
از طریق انجام پروژه های توســعه ای، افزایش 
اشــتغال، کمک به توســعه زیرساخت های 
اساسی استان و منطقه خصوصا برطرف کردن 
معضل آب از طریق انتقال آب خلیج فارس به 
اســتان یزد و همچنین مشارکت و توسعه در 
صنایع پایین دستی فولاد در استان با مشارکت 

عمومی مردم است.
مهندس تقی زاده افزود: در حال حاضر شرکت 
معدنی وصنعتــی چادرملو بــا ارزش بازاری 

۱۶۴هزار میلیارد تومان ششــمین شــرکت 
بزرگ بازار سرمایه کشــور است که توانسته 
در ســال ۱3۹۹ با بهینه سازی خطوط تولید؛ 
شــاهد رشد ۱۱ درصدی تولید و طی ۹ ماهه 
سالجاری نیز با وجود قطعی برق و گاز نسبت 
به مدت مشــابه شاهد رشد ۴ درصدی تولید 
باشد. همچنین از نظر سودآوری نیز در سال 
۹۹ بــا رشــد 2۷۰ درصدی و طــی ۹ ماهه 
سالجاری با رشــد ۹3 درصدی سود خالص 

مواجه بوده ایم.
وی در ادامه گفت: این شــرکت پس از انجام 
مطالعات فنی، مالــی و اقتصادی؛ 2۶ پروژه 
توسعه ای با حجم سرمایه گذاری بالغ بر سه 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون یورو را تصویب کرده 
که سهم مستقیم چادرملو دو میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون یورو ســرمایه گذاری است که بیش 
از ۵۰ درصد این پروژه ها در مرحله شــروع 
عملیــات اجرایی و برگزاری مناقصه اســت. 
در همین راســتا مفتخریم امروز همزمان با 
ایام الله دهه فجر شاهد آغاز عملیات اجرایی 
۱۰ پروژه با حجم سرمایه گذاری یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون یورو باشیم. این پروژها شامل 
گندله سازی پنج میلیون تنی، کنســـانتره 
چهار میلیــون تنــی بهابــاد، بهره برداری 
از معــدن آریــز D۱۹، دو نیروگاه ســیکل 
ترکیبی هر کدام بــه ظرفیت ۵۴۶ مگاوات، 
کارخانه ذوب ســرمد ابرکوه و کارخانه های 
 تولیــد فروآلیاژهــا و واحــد بازیافت باطله 

است .
تشکیل کنسرسیومی
از شرکت های معدنی 

مدیرعامــل چادرملــو همچنین با اشــاره 
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بــه ذخایر غنــی در کویرمرکزی و اســتان 
سیستان وبلوچســتان پیشــنهاد کــرد که 
کنسرسیومی متشــکل از شرکت های بزرگ 
معدنی و فــولادی برای تامیــن هزینه های 
اکتشافی بدون در نظر گرفتن مالکیت پهنه ها 
تشکیل شود تا ســریعا نسبت به حل چالش 
کمبود مــواد اولیه اقدام شــود و همچنین 
نســبت به اکتشــاف ســایر عناصر فلزی و 

غیرفلزی اقدام شود.
وی در ادامه افزود: شــرکت چادرملو نسبت 
به خرید هشــت دســتگاه حفــاری تا عمق 
2۷۰۰ متر اقدام کرده اســت که مشغول به 
کار هستند و یک دســتگاه از آن برای انجام 
مهندســی معکوس و داخلی سازی در اختیار 
یکی از شرکت های بزرگ ماشین سازی کشور 

قرار گرفته است .
مهندس تقی زاده ضمن تاکید بر اهمیت حفظ 
محیط  زیســت و متعهد بودن شرکت نسبت 
به الزامات زیســت محیطی گفت: با توجه به 
اینکه معضل آب در کشور خصوصا در استانی 
همچون یــزد یکی از دغدغه های اساســی 
اســت که بخشــی از آن را چادرملو با انتقال 
آب خلیج فارس برطرف کرده؛ همچنین   این 
آمادگی وجود دارد کــه در صورت واگذاری 
معــدن و اقتصادی کردن طرح؛ نســبت به 
تامین کامل آب اســتان اقدام کند. در واقع 
اعطاء مشــوق های دولتی منجر به اقتصادی 
شــدن انجام پروژه های زیرســاختی کشور 
برای شــرکت های بزرگ و مطرح خواهد شد 
که نتیجه آن بالفعل شــدن منابع زیرزمینی، 
افزایش اشتغال محلی، جلوگیری از مهاجرت 
و انتقال جمعیت به حاشیه شهرها و افزایش 

تولید خواهد بود.
مدیرعامــل چادرملو تصریح کــرد: چادرملو 
روی فناوری های نوین در کنار بومی سازی و 
بهینه کردن فناوری های در دسترس و رایج 
از جمله تکنولوژی های جدید بهره برداری از 
معــدن به روشIPCC  یا پروژه بهره برداری 
از معادن کم عیار متمرکز شده است که منجر 
به کاهش قابل ملاحظــه مخارج بهره برداری 
از یک ســو و افزایش بهره وری از سوی دیگر 

خواهد شد.
منابع مالی این طرح ها
 از کجا تامین می شود؟

لازم بــه ذکر اســت که شــرکت های فولاد 
مبارکــه، ملــی مــس، گل گهــر، چادرملو، 
نفت وگاز پارســیان، فارس و سرمایه گذاری 
معادن وفلزات اعضاء گروه پیشرانان پیشرفت 
ایران هســتند، اما سؤالی که وجود دارد؛ این 
است که منابع مالی این طرح ها قرار است از 

کجا تامین شود؟

بررسی عملکرد 3۱۸ شــرکت فعال در بازار 
ســهام که ســال مالی آنها پایان اسفند ماه 
۱3۹۹ است؛ نشان می دهد که این شرکت ها 
بیش از 2۰۶ هزار و ۱۷۶ میلیارد تومان سود 
خالص به دست آورده اند که ۴3 درصد از سود 
خالص کسب  شــده به ۱۰ شرکت برتر تعلق 
دارد؛ به  طوری  که ۸۹ هزار میلیارد تومان از 
سود خالص محقق  شده در سال ۹۹ در اختیار 
 ۱۰ بنگاه اقتصادی فعال در بورس و فرابورس 
بوده اســت. در ایــن میــان بالاترین میزان 
ســود به فولاد مبارکه اختصاص داشــت؛ به 
 طوری  که این شــرکت توانست سال گذشته 
را با کســب ســود خالص بیش از 32 هزار و 
۸۴۶ میلیارد تومانی به پایان رســاند، اما در 
مجمع  عمومی ســالیانه خود فقط 3۰ درصد 
سود قابل  تقسیم از سود خالص 3۰۶/۱ ریال 
را بین ســهامداران توزیع کرد و مابقی آن به 
  عنوان ســود انباشته در حســاب های بانکی 
شــرکت مانــد. ایــن در حالی اســت که به 
سودی که به ســهامداران پرداخت نمی شود 
و در شــرکت باقی می ماند؛ ســود انباشــته 
گفته می شــود. ســود انباشــته هر سال با 
ســود انباشته ســال های قبلی جمع و برای 
 سرمایه گذاری مجدد در شــرکت نگهداری 

می شود.
این موضوع در اکثر شــرکت های بازار سهام 
وجود دارد؛ مدیران این شرکت ها در مجامع 
سالانه همه سود شــرکت را بین سهامداران 
تقسیم نمی کنند و بخش اعظمی از این سود 

در حســابی با عنوان ســود انباشته ذخیره 
می شود.

سود انباشــته یکی از روش هایی است که به 
یک شــرکت سرمایه گذاری کمک می کند تا 
بتواند به نحو مناســبی طرح ها و اهداف خود 
را پیش ببرد. سود انباشته برای رفع نیازهای 
مختلف شرکت مانند خرید وسایل ضروری، 
خرید مواداولیه موردنیاز، خرید ماشین آلات 
موردنیاز، توســعه شرکت و … به کار گرفته 
می شود، اما شــرکت های بورسی ایران این 
ســود را در بانک ها نگهداری یــا با آن اقدام 
به خریدوفروش ســهام شــرکت های دیگر 
می کنند و ســود حاصل از این راه نیز ســود 

غیرعملیاتی محسوب می شود.
متاسفانه شــرکت های بورسی کشور ما غالبا 
سودهای انباشته که بیش از حدود ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می شــود را در بانک ها 
ســپرده گذاری می کنند که از نظر اقتصادی 
به  صرفه نیســت؛ چراکه این پول در بانک ها 
راکد می ماند، اما شــرکت ها در دنیا از ســود 
انباشــته خود در راســتای توسعه شرکت و 
یا ســرمایه گذاری های مولد دیگر اســتفاده 
می کننــد؛ یعنی با آن پــروژه جدید را رقم 

می زنند.
حالا دولت سیزدهم قصد دارد که در راستای 
هدایت نقدینگی به سمت تولید از طریق این 
شرکت ها و سودهای انباشــته و منابع آنها؛ 
سرمایه گذاری کلانی در دوران تحریم ها رقم 

بزند.
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معاون وزیر صمت جزئیات ابرپروژه  های صنعتی کشور را تشریح کرد:

تمام 48 پروژه صنعتی 
در دولت سیزدهم تکمیل می شود

هزینه کل عملیات اجرایی از سه طریق 
افزایش سرمایه شرکت  ها، تسهیلات و 

بازار سرمایه تأمین خواهد شد.
دولت ســیزدهم؛ انقلاب صنعتی  ومعدنی راه 
انداخت. عملیات اجرایــی ۴۸ پروژه بزرگ 
صنعتی کشور با اعتباری معادل ۱۷ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری با حضور رئیس جمهور 
آغــاز شــد. پروژه هایی که با نهایی شــدن 
آنهــا می تــوان امید به فردایی بهتر بســت. 
۱۱ میلیــارد دلار صــادرات ســالانه، تولید 
۵۴ میلیــون تن محصول معدنــی، فلزی و 
پتروپالایشی، معادل 2۰ میلیارد دلار درآمد 
ســالانه پس از بهره برداری و ایجاد 2۱ هزار 
شغل مســتقیم و ۶۴ هزار شغل غیرمستقیم 
تنها بخشــی از مزیت هــا و ظرفیت های این 

پروژه های غول  آساست.
شرکت هایی که قرار است این پروژه های ملی 
را به ســرانجام برسانند؛ از شرکت های بزرگ 
بورسی هستند و مشکلی از نظر تأمین مالی و 
نقدینگی موردنیاز ندارند. این در حالی است 
که طی سال های گذشته هر پروژه ای که قرار 
بود آغاز شود؛ همه نگران چگونگی تأمین مالی 

آن بودند.
از حدود سه ســال پیش کارشناسان هشدار 
دادند که اگر پروژه های جدید صنعتی ومعدنی 
تعریف نشــود؛ صنعت کشور وارد دوران افول 
خود می شــود. دکتر ســیدرضا فاطمی امین 

وزیر صنعت، معدن و تجــارت نیز اعلام کرد 
که این سرمایه گذاری ها 2 تا 3 سال آینده به 
بهره برداری خواهد رســید، اما اگر ما از امروز 
ســرمایه گذاری نکنیم؛ از سال ۱۴۰3 به بعد 
دچار افول خواهیم شد. درباره ۴۸ پروژه بزرگ 
صنعتی کشــور و آینده ای که می توان برای 
آن متصور بــود؛ با مهندس وجیه الله جعفری 
معاون وزیــر و رئیس هیأت  عامل ســازمان 
توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( گفت وگویی انجــام داده ایم که در 

ادامه می خوانید:
 ســرمایه گذاری صورت گرفته در 48  
پروژه صنعتی کشــور  بعضــاً در چه 

حوزه هایی است؟
ســهم طرح های معدن و صنایع معدنی از این 
بخــش نزدیک به ۷.۸ میلیــارد دلار و مابقی 
در حوزه پتروشــیمی اســت. در حوزه معدن 
در راســتای تکمیل زنجیــره تأمین و ارزش 
شرکت ها؛ طرح های مربوطه تعریف شده است 
که شــامل پروژه های حوزه اکتشــاف، تولید 
کنسانتره ســنگ آهن، گندله، آهن اسفنجی، 
ورق های فــولادی، کنســانتره و کاتد مس، 
ماشــین آلات معدنی و پروژه های زیرساختی 
مربوطه به ویــژه نیروگاه های موردنیاز تولید 
است. این پروژه ها با در نظر گرفتن نیاز زنجیره 
تولید و ایجاد ارزش افزوده و اشتغالزایی تعریف 

شده اند.

 این طرح ها چه میزان اشتغالزایی ایجاد 
خواهد کرد؟

میزان اشتغال مســتقیم این طرح ها بیش از 
۱۸هزار و 3۵۰ نفر و اشــتغال غیرمستقیم به 

۴3 هزار و ۸۰۰ نفر می رسد.
 افزایش تولیدی که به واسطه پروژه های 
یاد شــده محقق می شــود؛ چه میزان 

خواهد بود؟
اهم ظرفیت تولید محصولات شــامل  توسعه 
اکتشــاف و افزایش حفاری هــا ۷ میلیون تن 
ســنگ  آهن، ۸3۰ هزار تن کنســانتره مس 
و ۱۰۰ هزار تن کاتد مــس، ۷.۵ میلیون تن 
کنسانتره آهن، ۶ میلیون تن گندله آهن، ۸.3 
میلیــون تن آهن اســفنجی، ۶.3 میلیون تن 
محصول فولادی، 3۶۰ هزار تن اسیدفسفریک، 
3میلیون متر مکعب آب از پســاب، 3 هزار و 
2۰۰ مگاوات برق با هــدف تولید پایدار و به 
همراه تعدادی پــروژه تکمیل کننده زنجیره 

شامل فرومنگنز، فروسیلس، آهک و ... است.
 زمانبندی بهره بــرداری از پروژه ها چگونه 

است؟
بــا توجه بــه تعدد و تنــوع پروژه هــا؛ زمان 
بهره برداری از ۵ ماه تا ۴2 ماه پیش بینی شده 
است. از آنجا که قراردادهای عمده پروژه های 
مذکور منعقد شده و در بسیاری از آنها عملیات 
اجرایی نیز آغاز شده است؛ امیدوارم که بتوانیم 
تمامی این پروژه ها را با پیگیری، سازماندهی 
و برنامه ریزی مناسب در زمان های اعلامی نیز 
به بهره برداری برســانیم. در همین خصوص 
پیش بینی می شود که تمامی این پروژه ها در 

دولت فعلی تکمیل و افتتاح شوند.
وضعیت ایجاد نیروگاه های جدید چگونه 

خواهد بود؟
نیروگاهــی  واحدهــای  احــداث  قــرارداد 
فولادمبارکــه به میزان ۹۱۴ مــگاوات برق با 
ارزش ارزی ۴۷۴ میلیــون دلار منعقد شــده 
اســت. همچنین شــرکت صنعتی و معدنی 
چادرملو احداث دو نیروگاه ســیکل ترکیبی 
را مدنظــر قــرار داده )در مرحله ابلاغ قرارداد 
اســت( که هر کدام از آنها ۵۴۶ مگاوات برق 
تولیــد خواهند کــرد. ارزش ارزی هر کدام از 
پروژه ها ۱۴۸ میلیون دلار و ریالی نیز هر کدام 
۴۱۴۹۶ میلیارد ریال است. همچنین شرکت 
معدنی و صنعتی گل  گهر قــرارداد احداث دو 
نیروگاه سیکل ترکیبی ۵۰۰ مگاواتی را منعقد 
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کرده اســت. هدف گذاری تولیــد برق 3۶۰ و 
۴۰۰ مــگاوات و در ایــن میــان ارزش ارزی 
ایــن پروژه ها 2۵۷ میلیون دلار اســت. البته 
نیروگاه پویا انرژی سمنان نیز که پیشرفت ۱۰ 
درصدی دارد و قرار اســت 3۶۰ مگاوات برق 
تأمین کند نیــز در ۴۸ پروژه صنعتی ومعدنی 
کشــور آمده است؛ ارزش ارزی این پروژه ملی 

۸۸.۱۴ میلیون دلار است.
 آیا به تفکیک مشــخص شده که ارزش 

ارزی پروژه شرکت ها چقدر است؟
بله. شرکت فولاد مبارکه مجموعاً ۱.3 میلیارد 
دلار، شرکت ملی صنایع مس ایران ۱.3 میلیارد 
دلار، شرکت صنعتی ومعدنی چادرملو ۱.۷ میلیارد 
دلار، شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات 
یک میلیارد دلار، پروژه های مشترک چادرملو و 
سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات 3۸۵ میلیون 
دلار، شرکت معدنی وصنعتی گل گهر ۱.۵ میلیارد 
دلار و پروژه های مشترک سرمایه گذاری توسعه 
معادن وفلزات، گل گهــر، چادرملو، گهرزمین، 
تجلی و سرمایه گذاری غدیر 3۵۰ میلیون دلار 

است.
 ایــن پروژه ها در کدام شــهرها انجام 
خواهد شد و آیا مبحث آمایش سرزمین 

در آن دیده شده است؟
تمامــی این پروژه ها به دلیــل اینکه از معدن 

شــروع شــده و در راســتای تکمیل زنجیره 
هســتند؛ بر اساس آمایش ســرزمین تعریف 
شــده اند و با توجه به پراکندگی معادن کشور 
این پروژه های معــدن و صنایع معدنی در ۱۱ 
اســتان کشــور و عمدتاً در نزدیکی زنجیره 

پایین دست یا بالادست تعریف شده اند.
نکته قابل توجه در بســیاری از این پروژه ها در 
کنار بحث آمایشــی؛ موضوع توجه به مناطق 
کمتر توسعه یافته نیز در نظر گرفته شده است. 
پروژه های برنامه ریزی شــده در اســتان های 
کردستان، همدان، ســمنان، شیراز، اردبیل، 
اصفهــان، هرمزگان، سیستان وبلوچســتان، 
کرمــان، آذربایجان و یزد اســت که شــامل 
شهرستان های بیجار، قروه، گلالی )همدان(، 
ســمنان، اقلید، اردبیل، مبارکه، بندرعباس، 
کاشــان، ســونگون، شــهربابک، رفسنجان، 
میرجاوه، ســیرجان، چابهار، بردسیر، بهاباد، 

خرانق، ابرکوه و اردکان خواهد شد.
 تأمین مالی پروژه ها به چه شکل دنبال 
خواهد شــد؟ و آیا شرکت ها به صورت 
کامل می توانند نقدینگی مورد نیاز خود 

را تأمین کنند؟
روش هــای متعددی برای تأمیــن مالی این 
پروژه هــا پیش بینی شــده اســت که بخش 
عمــده ای از آنهــا از محل افزایش ســرمایه 

شرکت های مذکور، بخشی از محل تسهیلات 
و بخشی نیز از طریق بورس تأمین خواهد شد. 
با توجه به اینکه جلسات متعددی برای بررسی 
و ارزیابــی چگونگی اجرای این طرح ها برگزار 
شــده و از تأمین مالی آنهــا اطمینان حاصل 
شــده است؛ ریسک تأمین مالی در پروژه های 
بخش معدن و صنایع  معدنی تعریف شــده در 

این بسته به حداقل رسیده است.
 به نظر شــما اجرای این  48 پروژه ملی؛ 
رشــد 8 درصدی اقتصاد را برای کشور 

رقم خواهد زد؟
تولید در بخش معدن و صنایع  معدنی کشــور 
طی سال های گذشته به صورت مستمر رشد 
داشــته و عمده افزایش تولید ها نیز ناشی از 
سرمایه گذاری های انجام شــده است که اثر 
مستقیمی در ایجاد ارزش  افزوده صنعتی دارد.

امیدواریم بتوانیم ســرعت افزایش رشد تولید 
که نتیجه آن منتج به رشــد اقتصادی کشور 
می شــود را پس از اجــرا و تکمیل طرح های 
مذکــور افزایش دهیم. علاوه بر این عمده این 
پروژه ها در راســتای تکمیــل زنجیره تأمین 
صنایع پایین دست بخش معدن و صنایع  معدنی 
است که می تواند توسعه سرمایه گذاری صنایع 
مصرف  کننــده محصــولات صنایع  معدنی را 

تسهیل کند.
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دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی ودارایی عنوان کرد:

تعهد شرکت های بورسی صنعتی ومعدنی
 برای سرمایه گذاری های ویژه ارزی و ریالی

وزیر اقتصاد از تعهد بزرگ ترین شرکت های 
برای  کشــور  صنعتی ومعدنی  بورســی 
سرمایه گذاری های ارزی وریالی ویژه در سال 
1401 خبر داد و مهمترین ســند اقتصادی 
دولت و تعیین کننده مسیر میان مدت آن را 
»نقشه راه غیرتورمی« عنوان کرد و گفت: این 
نقشه راه توسط وزارت امور اقتصادی ودارایی 
و با همکاری ســایر دستگاه های اقتصادی، 
سازمان برنامه و  بودجه و بانک مرکزی تدوین 
شد و به تائید ستاد اقتصادی دولت هم رسید.

دکتر احســان خاندوزی با بیان اینکه نقشــه راه 
غیرتورمی دو طبقه مســائل متفاوت را به شکلی 
هماهنگ و به نحوی ســازگار در درون خود جمع 
کرده است؛ مسأله اول را ملاحظات مربوط به ترمز 
جدی و توقف روند تورمی کشور خواند که نیازمند 

تدابیر و سیاست  های پولی، مالی  و ارزی است.
وزیر اقتصاد مســأله دوم را تدابیر ناظر بر افزایش 
رشــد اقتصاد و رونق اتفاقی عنــوان کرد و گفت: 
خوشبختانه در طول چهار ماهه شروع به کار دولت 
ســیزدهم؛ طبقه اول مسائل یعنی کشیدن ترمز 
تورمی در حدود بسیار خوبی مؤثر واقع شده است 
و سیاســت های پولی ومالی وارزی کمک کردند تا 
نرخ تورم نقطه به نقطه هر ماه از شهریور ماه تا پایان 
دی ماه کمتر از ماه قبل باشد و بتوانیم به شرایطی 
نزدیک شویم که ثبات اقتصاد کلان رخ می  دهد که 

این دستاورد بسیار بزرگی است.
وی ادامه داد: راجع به طبقه دوم مسائل که به تدابیر 
مربوط به رشد و رونق اقتصادی بر می  گردد؛ طی سه 
ماه گذشته پیگیری  های لازم از طرف وزارتخانه  های 
اقتصاد، صمت، نفت و سایر دستگاه  ها انجام شده 
که یکی از نتایج این سیاست  ها »روش تأمین مالی 

زنجیره ای« است که اخیرا از آن رونمایی شد.
دکتر خاندوزی گفت: به کارگیری »روش تأمین 
مالی زنجیره ای« کمک ویژه ای خواهد کرد به اینکه 
تسهیلات بانکی به شکل بسیار مؤثرتر و دقیق  تری 
عمل کرده و بر تأمیــن مالی بخش  های تولیدی 

کشور تمرکز کند.
وزیــر اقتصــاد افزود: دومین مســیر؛ تســهیل 
محیط کســب وکار و کاهش زمان و هزینه صدور 
مجوزهاست که توسط  وزارت امور اقتصادی ودارایی 
به شــکل ویژه ای دنبال می شود و به زودی نتایج 
آن خــود را در فرآیند های صدور مجوز و کاهش و 

تسهیل صدور مجوزها نشان خواهد داد.

وی با بیان اینکه همواره یکــی از بدترین نمرات 
شاخص سهولت کسب وکار شــاخص »شروع« 
به کســب و کار و مسأله کسب مجوزها بوده است، 
گفت: با پیگیری های وزارت امور اقتصادی ودارایی 
امیدواریــم که به زودی شــاهد بهبود جدی این 

شاخص باشیم.
دکتر خاندوزی محور سوم نقشه راه وزارت اقتصاد 
را مسأله »پیشران های رشد اقتصادی« ذکر کرد و 
گفت: با حضور رئیس جمهور و وزرای اقتصاد، صمت 
و نفت؛ گام ســومی در مسیر نقشه راه غیرتورمی 
بود؛ به این معنا که بزرگ ترین شرکت های بورسی 
و صنایع و شــرکت های صنعتی ومعدنی کشــور 
ســرمایه  گذاری  های ارزی وریالی ویژه ای را برای 
ســال ۱۴۰۱ تعهد کردند تا هم زنجیره تولیدات 
صنعتی ومعدنی خود و هم پروژه های تأمین کننده 

اهداف و زیرساخت های ملی را تقویت کنند.
وی تصریح کرد: بنابرایــن این اتفاق نقطه  عطف 
بسیار مهمی در دل نقشه راه رشد غیرتورمی مصوبه 

دولت محسوب می شود.
وزیر اقتصاد در ادامه افــزود: اصرار دارم که تأکید 
کنم این اتفاق در حوزه ســرمایه گذاری و تأمین 
مالی تولید در شــرایطی رخ می دهد که همچنان 

فشارهای تحریمی در خارج از کشور وجود دارد.

وی گفت: تلاش های دولت ســیزدهم نشان داد 
که با فرض شــرایط تنگنای خارجی هم می توان 
کانال های تأمین مالی داخل را فعال کرد و فرصت 

رشد صنعتی برای اقتصاد ایران فراهم ساخت. 
مهار تورم؛ پیش نیاز رونق اقتصادی

وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین با اشاره به اینکه 
تورم دو منشأ کسری بودجه و دیگری بی انضباطی 
بانکی وپولی دارد، تاکید کرد: اگر بخواهیم به دنبال 
رشد اقتصادی باشــیم؛   این موضوع پس از ثبات 
اقتصــادی رخ می  دهد که در حــال رفتن به این 
سمت هستیم. پیش تر نیز اقتصاددانان تاکید کرده 
بودند که برای رشــد اقتصادی ابتدا باید به سمت 

مهار تورم رفت. 
دکتر خانــدوزی وعــده داد که در ســال آینده 
تــورم کمتــر از ســالجاری خواهد بــود. وی در 
بیست وهشتمین گردهمایی مجازی ائمه جمعه به 
ارائه گزارشی از وضعیت گذشته، حال و آینده این 
وزارتخانه پرداخت و با بیان اینکه دولت سیزدهم در 
حالی دولت را به دست گرفت که شرایط اقتصادی 
کشور در وضعیت بی  ثباتی کم سابقه  ای قرار داشت، 
خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۰ در چهارمین سال 
متوالی به دلیل رشد قیمت  ها قرار داشتیم که الان 

هم وضعیت نامطلوبی را داریم.
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رکورد تورم 80 سال اخیر
وی با بیان اینکه پس از جنگ جهانی دوم و در طول 
۸۰ سال اخیر چنین دوران تورمی سابقه نداشته 
است، تصریح کرد: متاسفانه سختی این مشکلات 
و تــورم بر دوش مردم و زندگی آنها قرار گرفت که 
بخشی از آن به  دلیل تحریم  ها و برخی از آن به  دلیل 
برخی بی  تدبیری  ها در مسائل دیرینه اقتصادی بود. 
ما طی سال های ۱3۹۱ تا ۱3۹۷ فاصله تحریمی 
را داشــتیم که می  توانستیم از این تحریم  ها درس 
بگیریــم و بــه ترمیم وضعیت اقتصادی کشــور 
بپردازیم، اما این موضوع در دولت گذشــته اتفاق 
نیفتاد؛ به همین دلیل تنها پشتوانه دولت اتکاء به 
درآمدهای نفتی بود که دچار مشکلات اقتصادی 

زیادی شدیم.
دو معضل دولت سیزدهم

وزیر امــور اقتصادی ودارایی همچنین تاکید کرد: 
دولت ســیزدهم زمانی که در شهریور ماه۱۴۰۰ 
دولت را به دســت گرفت؛ دو مسأله مهم در پیش 
داشت که از گذشته برخی مشکلات را برای کشور 
به  وجــود آورده بود. یکی از آنهــا تامین نیازها و 
کالاهای اساسی مردم و دیگری هم تامین حقوق 

و دستمزد کارکنان دولت بود.
وی با بیان اینکه در هر سال دولت ها می  توانند بین 
۰/3 تا ۰/۴ درصد درآمد ســالانه خود را به  عنوان 
تنخواه استفاده کنند، یادآور شد: زمانی که دولت 
سیزدهم کار خود را شروع کرد؛   همه این درآمدهای 
ســالانه مصرف شــده بود و هیچ درآمدی در این 
زمینه وجود نداشت. علاوه بر این دولت برای تامین 
کسری بودجه می  تواند ۸۵ درصد اوراق مشارکت را 
به فروش برساند که از این امکان نیز قبل از شروع به 
کار دولت سیزدهم استفاده شده بود. بنابراین دولت 

بــرای مدیریت این دو بخش بــه صورت فوریت؛ 
پیگیری این دو مسأله را در دستور کار خود قرار داد 

تا بتواند ثبات را در کشور ایجاد کند.
دکتر خاندوزی با بیان اینکه مســأله دوم دولت؛ 
بی  ثباتی و نوسانات قیمت  ها بود که پیرو آن در بازار 
ارز رخ داد، تصریح کرد: این بی ثباتی بازار   به گونه  ای 
بود که قیمت ارز در مدتی کوتاه به حدود 3۰ هزار 
تومان افزایــش یافت. از این رو دولت ســیزدهم 
با تلاش شــبانه  روزی که انجام داد؛ توانست طی 

روزهای اخیر نرخ ارز را کاهش دهد.
دو منشأ تورم

وی با اشــاره به اینکه تورم دو منشأ یکی کسری 
بودجه و دیگری بی  انضباطــی بانکی وپولی دارد، 
ادامه داد: از این رو در حال کنترل هر دو هســتیم 
و مدیریت می  کنیم تا کسری بودجه و بی انضباطی 
بانکی وپولی رخ ندهد. در حال حاضر تورم ماهانه 
را کنتــرل کرده  ایم. اگر بخواهیم به دنبال رشــد 
اقتصادی باشیم؛   این موضوع پس از ثبات اقتصادی 
رخ می  دهد که در حال رفتن به این سمت هستیم.

دکتر خانــدوزی با بیان اینکه همیشــه رویکرد 
دولت هــا به وزارت امور اقتصادی ودارایی به عنوان 
یک منبع تامین درآمد از طریق مالیات بوده است، 
یادآور شد: پس از ۱۵ سال این نگاه در این وزارتخانه 
تغییر کرده است و ما به دنبال کاهش ۵ درصدی 
مالیات بنگاه های معاملاتی هستیم که نتایج این نوع 
تغییر رویکرد به اخذ مالیات را در سال آینده شاهد 
خواهیم بود. از این نظر که کاهش مالیات در بهبود 

بنگاه های معاملاتی تاثیرگذار است.
نحوه تامین کالاهای اساسی

وی در ادامه افزود: یکی از انتقادها و گلایه هایی که 
مردم در سفرهای استانی به دولت داشتند؛ مشکل 

مجوزهای اقتصادی اســت که در حال ساماندهی 
این موضوع هستیم و مقدمات آن فراهم شده است 
که مجوزها به صورت برخط صادر شود. یکی دیگر 
از گلایه های مردمی؛ تامین کالاهای اساسی است 
که از طریق فروشــگاه های زنجیره  ای این موضوع 
را تامین خواهیــم کرد و در این خصوص اقدامات 
خوبی صورت گرفته و برنامه های عملیاتی تدارک 

دیده شده است.
وزیر اقتصاد شــعار اصلی این دولت را »دسترسی 
آسان مردم به دولت« دانست و تاکید کرد: برای این 
موضوع اقداماتی را در دستور کار داریم که مراجعه 
و دسترسی مردم به دولت را از طریق نرم  افزارهای 
موجود در بانک  ها و سایر نهادهای مربوطه تسهیل 

می  کند.
برنامه وزارت اقتصاد برای مدیریت بازار سرمایه

وی همچنین به موضوع بورس اشاره کرد و گفت: 
حدود ۴۹ میلیون نفر در بورس سهامدار هستند 
که 3۰ میلیون به  صورت غیرمستقیم و 2۰ میلیون 
نفر به  صورت مستقیم در این زمینه مشارکت دارند. 
مدیریت   این بازار توسط برخی از سهامداران سبب 
شــده است که برخی مشکلات را در بورس شاهد 
باشــیم که البته این مسأله هم قابل حل و کنترل 
است و در این زمینه برنامه  ریزی  های لازم صورت 

گرفته است.
دکتر خاندوزی همچنین خاطرنشان کرد: از جمله 
اینکــه در دولت جدید اصلاح بازار ســرمایه را در 
پیش گرفته  ایم که در این زمینه پیشنهادی را به 
هیات دولت ارائه کرده و منتظر تصویب آن هستیم. 
در این طرح به دنبال این هستیم که گردش مالی 
در شهرها و استان ها فعال شود و در بودجه ۱۴۰۱ 
این مساله پیش  بینی شــده است. از این رو دولت 
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به دنبال توزیع بودجه استانی به  صورت عادلانه  تر 
پیش خواهد رفت. به همین منظور »صندوق های 
پیشرفت توسعه« در اســتان ها را ایجاد کرده  ایم 
که یکی از ابزارهای حمایتی دولت در این مســأله 

خواهد بود.
دکتــر خاندوزی با بیــان اینکه امســال تا پایان 
اسفند ماه ســود سهام  عدالت به همه ۴۹ میلیون 
نفر ســهامدار پرداخت می  شود، ادامه داد: کسانی 
که یک میلیون تومان سهامدار هستند؛ به همان 
میزان و کســانی هم که بیش از ۵۰۰ هزار تومان 
ســهام دارند؛   حدود ۶۰۰ هزار تومان به آنها سود 

پرداخت خواهد شد.
رویکرد دولت نسبت به افزایش حقوق  ها

وزیر امور اقتصادی ودارایی با بیان اینکه یکی دیگر 
از گلایه های مردمی به دولت این اســت که چرا 
تورم ۴۰ درصد افزایش یافته اســت، اما حقوق و 
دستمزدها متناسب با آن افزایش نمی  یابد، افزود: 
از آنجایی که همگان می  دانند مهمترین مســأله 
برای حل این موضوع این است که دولت با توجه 
به افزایش قیمت  ها و تورم؛ حقوق و دستمزدها را 
افزایش دهد، امــا خوب می  دانیم که این تصمیم 
تنها برای حدود ۴ میلیون کارمند دولت نیســت؛ 
  بلکــه بر ســایر بخش های کشــور حتی بخش 
خصوصی هم تاثیرگذار اســت و این پیام را برای 
بخش خصوصی ارســال می  کند که شما هم باید 
متناسب با این اقدام حقوق و دستمزد کارکنان و 
کارگران خود را افزایش دهید. وی ادامه داد: از این 
رو این موضوع در وضعیت اشتغال بسیاری از افراد 
تاثیر خواهد گذاشت و ممکن است سبب اخراج و 
تعدیل نیروهای کار در سطح کشور شود که خود 
این مسأله سبب نگرانی بیشتر مردم می  شود. البته 
دولت هــم منابع کافی برای این افزایش حقوق را 
ندارد. حتی در بودجه ۱۴۰۱ شرایط را در وضعیت 

عــدم توافق ۱+۴ تنظیم کرده  ایــم که در صورت 
عدم توافق؛ مشــکل زیادی در کشور ایجاد نشود. 
همچنین افزایش حقوق  ها، سبب افزایش تورم و 
کاهش قدرت خرید مردم می  شود؛ بنابراین دولت 
در مرحله کنترل کسری بودجه و تورم بسیار جدی 
اســت و با اتخاذ اینگونه سیاست  ها در سال آینده 

تورم بسیار کمتری را تجربه خواهیم کرد.
مجموعه ای از خدمات پایه بانکی از جمله 

افتتاح  حساب غیرحضوری شد 
دکتــر خاندوزی همچنین پس از پایان جلســه 
شــورایعالی مبارزه با پولشــویی که در محل این 
وزارتخانه برگزار شــد، اظهار داشت: دولت از سال 
گذشته شورایعالی مبارزه با پولشویی را مکلف کرده 
بود تا  درباره خدمات غیرحضوری بانکی به نحوی 
تصمیم گیری کند که با توجه به شرایط کرونایی و 
مشــکلات ناشی از آن دیگر نیازی به مراجعه آنها 
به بانک ها برای بهره گیری از خدمات پایه بانکی از 

جمله افتتاح حساب نباشد.
وی با یادآوری اینکه خوشبختانه بسیاری از دیگر 
خدمات مثل دریافت و نقل وانتقال پول و ... توسط 
بانک ها از طریق نرم افزارهای موبایلی و کامپیوتری 
به مردم ارائه می شــود، افزود: بــا این وجود برای 
اســتفاده از خدماتی مثل افتتاح حساب دست  کم 
یکبــار باید به صورت حضــوری مراجعه به بانک 

صورت می گرفت.
دکتر خاندوزی گفت: از مدت ها قبل این مطالبه 
برای تســهیل کار مردم به ویژه رعایت ملاحظات 
کرونایی وجود داشت که بانک ها به طور کامل برای 
ارائه خدمات خود بر روی پلتفرم های برخط بروند 
و خوشــبختانه این مطالبه امروز صورت عملی به 

خود گرفت.
وزیر اقتصاد عنوان کرد: در این جلسه شورایعالی 
مبــارزه با پولشــویی دســتورالعمل لازم در این 

خصوص را مصوب و یا به عبارت دیگر ممنوعیت 
پیشــین در این ارتباط برداشته شد و از این پس 
بانک ها و مؤسسات اعتباری مجاز خواهند بود که 
تمام خدمات بانکی خود از جمله احراز هویت را به 
صورت برخط ارائه دهند؛ به نحوی که هیچ نیازی 

به مراجعه حضوری نباشد.
وی تصریح کرد: از این پس این امکان فراهم می شود 
که از طرق مختلف مثل شناخت بیومتریک، امضاء 
دیجیتال و روش های دیگری از این دســت احراز 
هویت مشــتریان صورت بگیرد کــه این موضوع 
کمک خوبی به توسعه و گسترش بانکداری بدون 

مراجعه مردم به ویژه در وضعیت کرونایی است.
دکتر خاندوزی تأکید کرد: مصوبه شورایعالی مبارزه 
با پولشــویی مجموعه ای از خدمات پایه بانکی را 
شامل می  شود که به تفصیل در دستورالعمل آن 
ذکر شده اســت، اما کاربردی ترین آن برای عامه 

مردم همین افتتاح حساب است.
وزیر اقتصاد در پاسخ به سؤالی در مورد چگونگی 
اجرای مصوبه شورایعالی مبارزه با پولشویی اظهار 
داشــت: این بســتگی به میزان آمادگی هر یک 
از بانک های کشــور در این ارتباط دارد؛ هر چند 
که خبر داریم چند مؤسســه اعتباری و صندوق 
قرض الحسنه حتی پیش از این مصوبه نیز اینگونه 
خدمات را ارائه می کردنــدف اما امروز دیگر همه 
بانک ها می تواننــد وارد رقابت در این عرصه برای 

ارائه خدمات غیرحضوری شوند.
دکتر خاندوزی در پاسخ به سؤال دیگری در خصوص 
اینکه تا امروز چند بانک به سامانه سفته الکترونیک 
متصل شده اند، گفت: بنا بر اطلاعات رسیده بانک 
آینده و صندوق قرض الحسنه رسالت به این سامانه 
متصل شــده اند. بانک ملی هم این امکان را ایجاد 
کرده اســت، اما چون موضوع را روی سایت اصلی 
خودش درج نکرده بود؛ ما به مدیران این بانک تذکر 
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دادیم که برای سهولت دسترسی مردم مراتب را در 
صفحه اصلی سایت خود در دسترس عموم بگذارند 

که این امر در حال اجراست.
مطالبات سهامداران شنیده شد

وزیــر اقتصاد همچنین مصوبــات هیات دولت را 
حاوی پیام روشن و محکمی مبنی بر این خواند که 
سودآوری بخش های اقتصادی و رونق بخش های 
تولیدی و صنایع در درجه اول اهمیت دولت قرار 
دارد. دکتر خاندوزی در توئیتی نوشت: »فردا روز 
یک شــروع دیگر در اجرای مصوبــات اقتصادی 
خواهد بود؛ انشاءالله«. این خبر خوش وزیر اقتصاد 
در خصوص اجرایــی کردن مصوبات دهگانه بازار 
سرمایه در پی سخنان رئیس جمهور در گفت  وگوی 
تلویزیونی مبنی بر تأکید ایشان بر خروج بورس از 
مشــکلات کنونی و حمایت از این بازار بوده است. 
پس از آن هیات دولت جلســه ای با حضور وزرای 
اقتصاد، صمت، نفت، رئیس سازمان برنامه وبودجه، 
معــاون اول رئیس جمهــور، معــاون اقتصادی 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان بورس برگزار کرد 
که مصوبات خوبی برای حمایت از صنایع بورسی در 

این جلسه گذرانده شد.
دکتر خاندوزی در این خصوص به تشریح جزئیات 
مصوبات بورسی هیات  دولت پرداخت و اظهار کرد: 
در راستای اجرایی شدن مصوباتی که پیشتر توسط 
ستاد اقتصادی دولت در حمایت از صنایع بورسی 
اتخاذ شده بود؛ دو اقدام صورت گرفت. اقدام نخست 
مصوبه ای است که هیات دولت به عنوان اصلاحیه 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ تصویب کرد و به طور رسمی 
به مجلس شورای اسلامی ارسال خواهد شد و دوم 
ابلاغیه ای است که از طرف معاون اول رئیس جمهور 
به وزرای اقتصادی، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس 
مرکز سازمان برنامه وبودجه و دستگاه های ذیربط 

ابلاغ شد.
وزیر اقتصاد در تشریح جزئیات ابلاغیه یاد شده، 
اذعان کرد: ابلاغیه دولت مشتمل بر سقف گذاری 
نرخ خوراک و نرخ سوخت می شود. این نرخ طی 
مدت اخیر به دلیل اینکه مناســبات بین المللی 
موجب شــده بــود تا قیمت هاب هــای جهانی 
تغییر پیدا کنــد؛ این نرخ برای پتروشــیمی ها 
و پالایشــگاهی ها در کشــور نیز افزایشی بسیار 
فراتر از حد متعارف داشــت. وی ادامه داد: دولت 
برای اینکه نشان دهد مسأله سودآوری صنایع و 
پیش بینی پذیری اقتصاد و سیاست های اقتصادی 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت؛ سقف ۵ هزار 
تومانی را برای نرخ خوراک و سقف 2 هزار تومان 
را برای نرخ سوخت مصوب کرد که با حفظ فرمول 
ســابق؛ در هیچ زمانی قیمت ها از سقف ۵ هزار 
تومان برای خوراک و 2 هزار تومان برای سوخت 

فراتر نخواهد رفت.
دکتر خاندوزی با اشاره به نسبت قیمت های حدود 
۷-۸ هزار تومانی که طــی هفته های اخیر برای 

صنایع محاسبه می شود، تصریح کرد: نرخ گذاری 
دولت در مصوبه یاد شــده کاهش بسیار شدیدی 
داشته است و پیامدهای خوبی را برای سودآوری 
این صنایع در بازار سرمایه و در بخش های مختلف 

اقتصادی در پی خواهد داشت.
وی با بیان اینکه این تصمیم نه تنها از سال ۱۴۰۱؛ 
بلکه از ابتدای بهمن ماه سالجاری اجرایی خواهد 
شد، خاطرنشان کرد: این مصوبه حاوی پیام روشن و 
محکمی مبنی بر این است که سودآوری بخش های 
اقتصادی و رونق بخش های تولیدی و صنایع برای 
دولــت در درجه اول اهمیت قرار دارد. بخشــی از 
درآمد دولت به دلیل کاهش و ســقف گذاری که 
در نرخ خوراک و سوخت صورت گرفته نیز کاهش 
می یابد؛ این موضوع بیانگــر اثبات اهمیت رونق 
اقتصادی نسبت به ملاحظات بودجه ای و درآمدی 

دولت است.
وزیر اقتصــاد افزود: این مصوبــه هیات وزیران در 
نامه ای که به مجلس شورای اسلامی ارسال می شود 
نیز درج خواهد شد که معادل ۴۰ هزار میلیارد تومان 
از منابع و مصارف تبصره ۱۴ کاهش پیدا می کند، اما 
امیدواریم که یک پیام حمایتی جدی برای صنایع و 
فعالان اقتصادی باشد. وی نکته دوم را در خصوص 
نرخ تسعیر اعلامی بانک مرکزی برای دارایی های 
خارجی و نیز دارایی های ارزی بانک ها برشــمرد و 
گفت: بانک  مرکزی مکلف شد که نرخ سامانه نیما 
طی ۶ ماه گذشــته را مبنا قــرار دهد و معادل ۹۰ 

درصد از آن را برای نرخ تسعیر در نظر بگیرد.
دکتر خانــدوزی ادامه داد: این موضوع هم کمک 
خواهد کرد تا گزارش ســه ماهــه پایانی بانک ها 
و نهادهای مالی و همچنین گزارش ســال آینده 
آنها به لحاظ نشــان دادن ارقام واقعی و سودآوری 

تقویت شود. همچنین بانک مرکزی مکلف شود تا با 
مداخله فعال؛ به نحوی نرخ سود بازار بین بانکی را 
تنظیم کند تا سقف این نرخ 2۰ درصد باشد و این 

رقم فراتر از 2۰ درصد نخواهد بود.
بــه گفته وزیر اقتصاد در مصوبــه هیات دولت در 
اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۱ این اجازه داده شده 
است که بخشی از ســهام عدالت در شرکت های 
دولتی به عنوان وثیقه نزد صندوق تثبیت بازار قرار 
بگیرد تا به پشتوانه آن صندوق تثبیت بازار بتواند 
مداخله جد ی تر و حمایت گسترده تری انجام دهد. 
وی با اشــاره به ارقامی که پیشتر اعلام شده بود، 
خاطرنشــان کرد: پیش از این اعدادی که مطرح 
شده بود؛ در حد 2۰ یا 3۰ هزار میلیارد تومان بود؛ 
بر اساس این مصوبه هیات دولت صندوق تثبیت 
بازار از این امکان برخوردار شد تا بدون سقف بتواند 
از پشتوانه سهام دولت در شرکت های دولتی و تابعه 

استفاده کند.
دکتر خانــدوزی افزود: همچنیــن ۱۰ درصد از 
عرضه اولیه شــرکت های دولتی بابت بازارگردانی 
همان ســهام باید در نظر گرفته شود تا خود ناشر 
مکلف شود از سهام  های خود حمایت کند؛ بنابراین 
چشم انداز ســودآوری بهتری را برای فعالان بازار 
سرمایه شــاهد خواهیم بود. وزیر اقتصاد در پایان 
اظهــار امیدواری کرد: مجموعــه این مصوبات از 
ابتدای بهمن ماه اجرا خواهد شد و موکول به سال 
۱۴۰۱ نیست. این مجموعه اقداماتی است که حتی 
پیش از تاریخ تصویب دولت هم مشمول آن خواهد 
شد. بنابراین این مصوبات حامل پیام جدی حمایت 
دولت از صنایع، باثبــات بودن فعالیت اقتصادی، 
پیش بینی  پذیر بودن متغیرها و در نهایت چشم  انداز 

مثبت اقتصاد در ماه های آینده است.
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دکتر فاطمی  امین وزیر صنعت، معدن و تجارت:

سهام دولت در ایران  خودرو و سایپا واگذار می شود
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان 
کند،  بنگاهداری  نبایــد  دولت  اینکه 
گفت: ســهام دولت در دو شــرکت 
ایران خودرو و ســایپا به صورت بلوکی 

واگذار می شود.
دکتر ســیدرضا فاطمی  امین در جلســه ای 
درباره علــت تعیین نشــدن مدیرعامل دو 
شرکت ایران  خودرو و سایپا توسط سهامداران 
گفت: وزارت صنعــت، معدن و تجارت مایل 
نیســت که بنگاهداری کند. ما معتقدیم که 
نباید دولت بنگاهداری داشته باشد؛ در همین 

راستا هم برنامه هایمان را پیش می بریم.
وی ادامه داد: ســهام شــرکت ایران  خودرو 
بدین ترتیب اســت که ۸ درصد سهام برای 
بانک های صــادرات، تجــارت و ملت، ۵.۷ 
درصد سازمان گسترش ونوسازی، 2۷ درصد 
شرکت کروز، 3 درصد صندوق بازنشستگی، 
۵ درصــد آتیــه صبــا و 2۵ درصــد خود 

سهامداران هستند.
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت اضافه کرد: 
مجمع شــرکت ایران خودرو مرداد ماه سال 
۱3۹۹ برگــزار شــد که در زمان تشــکیل 
مجمع بانک های صادرات و ملت ســهامدار 
نبودند. تشــکیل جلســه مجمع به صورت 
قانونــی بود که اگر خدشــه ای بــه آن وارد 
 می شــد؛ ســازمان بازرســی بــه آن ورود 

پیدا می کرد.
دکتر فاطمی امین ادامه داد: درباره شرکت 
سایپا نیز همین روند وجود داشت. ۱۷ درصد 
سهام برای سازمان گسترش ونوسازی، ۱۵.۶ 
برای صندوق بازنشستگی و فولاد، ۴۰ درصد 
هم خود سهامداری است که پدیده نادرستی 
است. در شرکت ســایپا هم مجمع ترکیبی 
انتخاب و مدیرعامــل و هیات  مدیره تعیین 

شدند.
وی ادامــه داد: روال برگزاری مجامع در دو 
شــرکت ایران خودرو و ســایپا قانونی بوده 
است؛ بنابراین ما تاکید داریم که نباید دولت 
به عنوان سرمایه گذار در این شرکت ها باشد. 
به همین دلیل می خواهیم ســهام دولت را 
بلوکی واگذار کنیم که این کار در اسرع وقت 

انجام می شود.

کسب وکارها قربانی خطای مدیران
 و شرایط اقتصادی نشوند

وزیر صمــت همچنین در جریان بررســی 
کلیــات طــرح حمایــت از کارخانجات و 
واحدهــای صنعتی وتولیدی در صحن علنی 
مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه ثروت 
یک کشور کســب وکارهای فعال آن کشور 
هســتند، گفت: نباید اجــازه داد که خطای 
مدیران و شــرایط اقتصادی به کسب وکارها 

و واحدهای تولیدی آسیب بزند.
وی با بیــان اینکه بنگاه و کســب وکار یک 
موجــود زنده بوده و مســتقل از مدیریت و 
ســرمایه گذاران آن باید حمایت شود، گفت: 
نباید خطــای مدیران و شــرایط اقتصادی 
یک کشــور را به کسب وکار و واحد تولیدی 
تحمیل کــرد و در صورت بروز مشــکلاتی 
به این شــکل؛ ضــرر و زیــان آن نباید به 

کسب وکارها لطمه ای وارد کند.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه 
ثــروت یک کشــور کســب وکارهای فعال 
آن هســتند، تصریح کرد: ســرمایه های هر 
سازمانی منابع انســانی توانمند آن سازمان 
هستند، اما در مقیاس یک کشور ثروت یعنی 

کســب وکارهای فعال آن کشور و همکاری 
نیروهای انسانی توانمند و ایجاد یک تشکل 
و کســب وکار برای تولید و اشتغال؛ بنابراین 
هر میزان کسب وکارها را تقویت کنیم و آنها 
را از آسیب های مدیریتی و شرایط اقتصادی 
حفظ کنیم؛ در راســتای تقویــت تولید و 

اشتغال کشور حرکت کرده ایم.
این عضو کابینه دولت سیزدهم اضافه کرد: 
طــرح حمایت از کارخانجــات و واحدهای 
صنعتی وتولیدی با وجود مشــکلاتی که در 
آن وجود دارد؛ در هیات دولت مورد بررسی 
قــرار گرفتــه و دولت بــا آن مؤافقت کرده 
است و ایرادهای آن می تواند در کمیسیون 
صنایع ومعادن مورد بررســی قرار گرفته و 

رفع شود.
دکتــر فاطمی امین در پایــان بیان کرد: در 
تاریخ اقتصادی کشور در مقطعی قرار داریم 
که کســب وکارهای زیادی شــکل گرفته 
است و برخی از کسب وکارها در طول زمان 
فرسوده شــده اند و نیاز به ترمیم و حمایت 
دارنــد؛ بنابراین ضــرورت دارد تا در مقطع 
کنونی به کســب وکارها توجه جدی داشته 

باشیم.
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رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه اخــذ مالیات از 
خودروهای لوکس در تمام دنیا موضوعیت و سابقه اجرایی دارد، گفت: با 
توجه به تصویب قانون مالیات بر خودروهای لوکس در مجلس و در نظر 
گرفتن جوانب مختلف از جمله عادلانه و پایین بودن نرخ ها؛ عملا مالکان 
خودروهای لوکس نباید دغدغه ای بابت پرداخت این مالیات داشته باشند.

دکتر داود منظور رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با تاکید بر 
اینکه مالیات بر خودروهای لوکس به عنوان یک پایه جدید مالیاتی در 
شبکه های مجازی اسباب شکل گیری برخی شایعات شده است، عنوان 
کرد: تصویب این مالیات با رویکرد اجرای عدالت اجتماعی و همچنین با 
در نظر گرفتن جوانب مختلف از جمله پایین بودن نرخ ها صورت گرفته 
است. بر همین اساس مالکان خودروهای لوکس دغدغه چندانی نسبت 
به پرداخت این نوع مالیات نداشته باشند و به جداول جعلی منتشر شده 

در فضای مجازی توجه نکنند.
وی تصریح کرد: در اجرای بند )ش( تبصره )۶( ماده واحده قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰ کل کشور بانک اطلاعات خودروها از پلیس راهور دریافت 
شــده است و ارزشگذاری آنها بر اساس رویه ها و استانداردهای موجود 
انجام گرفته و با توجه به اطلاعاتی که از پایگاه های مرتبط دریافت شده؛ 

محاسبات مالیاتی نیز انجام گرفته است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه میزان افراد مشمول در 
مجموع تعداد بالایی نیست، افزود: از حدود ۱۷.۵ میلیون خودرو حدود 
۵۵۰ هزار خودرو مشمول این حکم هستند که مالیات آنها محاسبه و با 

ارسال پیامک به مالکان این خودروها اطلاع  رسانی خواهد شد.
ساماندهی نظام مالیاتی زمینه ساز توسعه و آبادانی

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور اظهار داشت: ساماندهی نظام 
مالیاتی از جمله ساماندهی پرداخت ها و معافیت ها، موجب تامین مطلوب 
درآمدهــای پایدار و عامل مهمی برای کمک به تحول و رونق اقتصادی 

است.
معاون وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین در مراسم افتتاحیه کارخانه 
فروآلیاژ شهرستان اسلام آباد غرب اظهار داشت: امروز با همت و مقاومت 
ستودنی مردم و بخش های اقتصادی از گردنه فشارهای اقتصادی ناشی 
از تحریم ها به خوبی عبور کرده ایم و به زودی شــاهد رونق، شکوفایی، 

اشتغالزایی، رشد سرمایه گذاری و کاهش تورم در کشور خواهیم بود.
وی با اشاره به برنامه ریزی های مسئولان ارشد در حوزه تحول آفرینی 
و رشد اقتصادی افزود: مقاومت ها و تلاش تولیدگران و دست اندرکاران 
حوزه های اقتصادی نشان می دهد که مسیر توسعه در کشور به خوبی 
در حال طی شــدن است و در سال آینده روند توسعه در کشور شتاب 

خواهد گرفت.
دکتر منظور شرایط اقتصادی پیش رو را زمینه ساز جذب سرمایه گذاری 
خارجی در کشــور دانســت و تاکیدکرد: خوشــبختانه قانون جذب 
ســرمایه گذاری خارجی یکی از مترقی  ترین قوانینی اســت که در آن 

حمایت های خوبی برای جذب سرمایه گذار در نظر گرفته شده است.

معــاون وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین ابراز امیدواری کرد که با 
فعالیت ها و تلاش های بی دریغ دولت سیزدهم مسیر توسعه و آبادانی 

کشور از جمله منطقه مهم کرمانشاه و اسلام آباد غرب تسریع شود.
تمدید بخشودگی برخی جرائم مالیاتی فعالان حوزه 

گردشگری 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور همچنین مصوبه ستاد ملی 
مدیریت کرونا در خصوص تمدید بخشــودگی برخی جرائم مالیاتی 

فعالان حوزه گردشگری را ابلاغ کرد.
دکتر منظور جزء )۱( بند )ج( مصوبات نودوهفتمین جلسه ستاد ملی 
مدیریــت کرونا مورخ ۱۴۰۰/۰۹/2۰ موضوع نامه شــماره ۱۱22۰۱ 
مورخ ۱۴۰۰/۰۹/23 رئیس دفتر رئیس  جمهور مشــتمل بر بســته 
پیشــنهادی حمایت از فعالان گردشگری آسیب دیده از کرونا را برای 

اجرا به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد.
بر اساس بند )الف( این مصوبه بخشودگی جرائم پرداخت نشده بدهی 
مالیات و عوارض قانون موسوم به تجمیع عوارض برای مؤدیان دارای 
مجوز از وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به شرط 
پرداخت اصل مالیات و عوارض تا تاریخ ۱۴۰۰/۱2/2۹ تمدید می شود.

همچنین مطابق بند )ب( مصوبه یاد شده؛ بدهی مالیات قطعی شده 
مالیات های عملکرد و مالیات بر ارزش افــزوده مربوط به دوران کرونا 
که تاریخ سررســید پرداخت آنها تا پایان ســال ۱3۹۹ بوده است نیز 
برای مؤدیــان دارای مجوز از وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی تا پایان سال ۱۴۰۰ بدون محاسبه جریمه دیرکرد برای 

مدت مذکور امهال می شود.

دکتر منظور رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد:

تعیین نرخ مالیات خودروهای لوکس با رویکرد عدالت اجتماعی
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در حــال حاضر با توجه بــه جمع بندی 
پیشــنهادات بورس ها در خصوص دامنه 
نوســان امید می رود تا پایان سال شاهد 
تغییر تدریجی دامنه نوســان باشــیم؛ 
زیرا هرگونه مداخله خــارج از نظم بازار 
)عرضه وتقاضا( حکایت تلخ قیمت گذاری 

دستوری است.
دکتــر مجید عشــقی رئیس ســازمان بورس 
در نشست هم اندیشــی با اعضاء اتاق بازرگانی 
صنایع، معادن و کشــاورزی در خصوص نقش 
بــازار ســرمایه در اقتصاد کشــور اظهار کرد: 
بخش زیادی از مسائل اقتصادی کشور مربوط 
به صنایع اســت که در این جلســه چالش های 

پیش رو مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.
وی در ادامــه افزود: معتقدم که بازار ســرمایه 
در حال حاضر می توانــد موتورمحرک اقتصاد 
کشور باشــد؛ زیرا علیرغم اتفاقات متعددی که 
در بازار سهام رخ داد؛ اکنون مجموع ارزش بازار 
شــرکت  های بورســی به بیش از ۶ هزار همت 
می رســد که این رقم حتی در نظام بانکی نیز 

دیده نمی  شود.
دکتر عشــقی تاکید کرد: از سوی دیگر نیز این 
منابع موجود در بازار سرمایه در صورت مدیریت 
و حمایت می توانند سبب ایجاد اشتغال و رشد 
صنایع شــوند؛ بنابراین بــه هیچوجه نمی توان 
بازار سهام را در حاشیه قرار داد یا در تصمیمات 

اقتصادی به آن توجه نکرد.
وی همچنین گفت: اکنــون نیمی از جمعیت 
کشور منافعشان به طور مستقیم یا غیرمستقیم 
در گرو بازار ســرمایه اســت؛ به همین خاطر 
آسیب و ضرر یک اقدام نادرست دامنگیر اقشار 

متعددی از جامعه سهامداران می شود.
رئیس ســازمان بــورس با بیــان اینکه یکی از 
وظایف این ســازمان شفاف ســازی اطلاعات 
شرکت هاســت، گفــت: در حــال حاضر فقط 
ســازمان بــورس نمی تواند پیگیر مســائل و 
مشــکلات اقتصادی باشــد؛ بلکه بــا توجه به 
شــرایط جامعه نیازمند حمایت و پیگیری های 
تمام ذینفعان اعــم از بخش های خصوصی در 

راستای بهبود وضعیت اقتصادی هستیم.

دکتر عشــقی تأکید کرد: سطح روابط سازمان 
بــورس با اعضاء اتــاق بازرگانی بایــد با هدف 
سامان  بخشــی به اوضاع اقتصــادی به ویژه در 

حوزه صنعت بیش از پیش شود.
وی بیان کــرد: یکی از بحث های اساســی که 
همیشــه در بازار مطرح بــوده؛ موضوع دامنه 
نوسان است. دامنه نوسان همان قیمت گذاری 
دستوری اســت؛ زیرا نمی گذارد بازار در مسیر 
عرضه وتقاضــا و بدون دخالت های دســتوری 
مســیر و راه خود را پیدا کنــد. اکنون با توجه 
به جلســات متعددی که در ســازمان بورس با 
بورس هــا در خصوص این مورد برگزار شــده 

است؛ به جمع  بندی های لازم رسیده ایم.
دکتــر عشــقی افــزود: اکنــون بــا توجه به 
جمع بندی ها و تصمیمات اخذ شده امید می رود 
که طی یک یا دو ماه آتی شاهد تغییرات اساسی 
در حوزه دامنه نوســان باشیم، اما ناگفته نماند 
که این موضوع قرار است به صورت تدریجی رخ 

دهد تا لطمه ای به بازار سهام وارد نشود.
وی بیــان کرد: موضــوع نرخ خــوراک گاز و 
ســوخت صنایع که طی مــدت اخیر تبدیل به 
چالش بازار شــد، اگر اصلاح نمی شــد؛ به طور 
حتم می توانســت مزیت های بسیاری از صنایع 

را از بین ببرد.
دکتر عشقی در ادامه افزود: در قانون الحاق دو 
شــرط برای تعیین نرخ گاز وجود دارد. نخست 
رقابت پذیری و دوم مزیت ســرمایه گذاری در 
داخل کشور ذکر شــده است که در جلسات با 
مسئولان مربوطه عنوان شد با نرخ گاز 3۰ یا 33 
سنتی نمی  توان شاهد رقابت یا سرمایه  گذاری 

در این صنعت بود.
رئیس سازمان بورس بیان کرد: وزارت نفت خود 
نیز معتقد است که چنین نرخ گذاری منصفانه 
نیست، اما در صورت اعتراض نیز می  گویند که 
موقتی است؛ اگرچه همین امر حدود چهار ماه 

تاکنون به طول انجامیده است.
دکتر عشــقی گفــت: دلیل مســئولان ذیربط 
در خصــوص نرخ فعلی گاز نــه تنها اقتصادی 
نیست؛ بلکه رویکرد سیاســی دارد که این امر 
با منطق ســازگار نیســت. در این مرحله تنها 
سقف گذاری ها در موضوع گاز خوراک و سوخت 
صنایــع متعادل تر شــد. اکنون بنــده از تمام 

چراغ سبز سازمان بورس برای تغییر دامنه نوسان؛

دکتر عشقی: نه به قیمت گذاری دستوری 
را از خودمان شروع می کنیم
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مسئولان مربوطه درخواســت دارم که فرمول 
قیمت گذاری را تغییر دهند؛ زیرا از ســال ۹۵ 

تاکنون تغییری در آن ایجاد نشده است.
وی همچنیــن بیان کرد: بازار ســرمایه نیاز به 
حمایت نــدارد؛ زیرا این بازار بــه اندازه کافی 
خــود توان اقتصادی دارد. آن چیز که اکنون به 
بازار آســیب وارد کرده اســت؛ در اصل مربوط 
به تصمیمات غیرمنطقــی خارج از فضای بازار 
می شــود؛ چراکه چنین مســائلی بــه راحتی 
می توانند سودآوری شــرکت ها را تحت الشعاع 

خود قرار دهند. 
رئیس ســازمان بــورس اظهارکــرد: تضعیف 
سودآوری شرکت ها نه تنها برای دولت سودی 
ندارد؛ بلکه بیشترین زیان را خود دولت خواهد 

دید.
وی بیان کرد: سودآوری که در صورت های مالی 
صنایع دیده می شــود؛ بهتر اســت  که به طور 
مجدد در امور توســعه ای سرمایه گذاری شود. 
زیرا اگر چنین موضوعی رخ ندهد؛ مســئولان 
این صنایع ســال آینده در بحث ســودآوری با 

مشکل مواجه خواهند شد.
رئیس ســازمان بورس گفت: از جمله اقداماتی 
که اکنون در دســت انجام قــرار دارد؛ مربوط 
به شفاف سازی اطلاعات شــرکت  های مندرج 
در بازار ســهام می شــود. در این خصوص نیز 
مدل هایــی طراحی شــده تا ســهامداران نیز 
بتوانند از جزئیات شــرکت های سهامی خود با 

خبر شوند.
دکتر عشــقی گفت: در بخش توسعه نهادهای 
مالی نیز اقداماتی انجام گرفته است؛ به طوری 
که طی سه ماه گذشته تاکنون ۶ شرکت مجوز 
تأســیس کارگــزاری دریافت کر ده انــد. امید 
می  رود تا پایان ســال ۱۴۰۰ به وضعیت تمام 
متقاضیــان که در حال حاضر اســامی آنها در 
لیست دریافت مجوز درج شده است؛  رسیدگی 

شود.
رئیس ســازمان بورس گفــت: نهادهای مالی 
باید با توجه به شــرایط موجود در بازار سرمایه 
گسترش یابند؛ زیرا هر چه محدودیت ها کاهش 
یابد، شــاهد حضور بیشــتر فعالان در این بازار 

خواهیم بود.
پرداخت گروهی و متمرکز سود 

سهامداران
در همین راســتا آئیــن رونمایی از »ســامانه 
پرداخــت گروهی پــارس« با حضــور رئیس 
ســازمان بورس واوراق بهادار، مدیرعامل بانک 
پارســیان، مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه و جمعی از 
مدیران حوزه بورس وبانک در سالن همایش های 
بانک پارسیان برگزار شد. از طریق سامانه های 
پرداخت گروهی؛ سود ســهامداران به صورت 

متمرکز و گروهــی در کوتاه ترین زمان ممکن 
پرداخت و از رسوب منابع مالی در شرکت ها یا 

سمات اجتناب می شود.
دکتر عشقی در این مراسم با اشاره به تغییرات 
ســریع در بازار ســرمایه طی دو سه سال اخیر 
اظهــار کرد: افزایش ذینفعان بازار ســرمایه به 
حدود ۶۰ میلیون نفر از جمله این تغییرات مهم 
بوده است. از این رو زیرساخت های فعلی برای 
ارائه خدمات به این جامعه بزرگ ســهامداری 
باید خیلــی متفاوت بــا قبل شــود. بنابراین 
بازنگری در زیرساخت ها بیش از پیش ضروری 

و لازم به نظر می رسد.
وی با اشــاره به اینکه پرداخت سود نقدی یکی 
از موضوعات مهم است، تصریح کرد: در لایحه 
بودجه امســال یک بند آمده اســت که پس از 
تصویب در صحن مجلس؛ پرداخت سود نقدی 
ســهامداران از طریق سامانه سجام و به صورت 
متمرکز انجام می شود؛ بنابراین کل سود نقدی 
از سال آینده از طریق سجام پرداخت می شود.

به گفته رئیس ســازمان بورس طی شش ماهه 
دوم سالجاری پرداخت سود نقدی سهامداران 
نســبت به شــش ماهه نخست ســال سرعت 
و شــتاب بیشــتری داشــته و بیش از نیمی از 
شرکت های بورسی از طریق سامانه سجام اقدام 

به پرداخت سود به سهامداران خود کرده اند.
وی افزایش ســرمایه از محــل آورده نقدی را 
از دیگر دغدغه های بازار ســرمایه برشــمرد و 
ابــراز کرد: از طریق پروژه هایی که در شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه  وجوه 
تعریف شده است؛ امید می رود شاهد پرداخت 

گروهــی و همچنین دریافــت از جمعیت بالا 
باشیم.

دکتر عشــقی با اشــاره به اینکه حفظ حقوق 
سهامداران یکی از مأموریت های سازمان بورس 
اســت، خاطرنشان کرد: گاهی سود سهامداران 
به دلیــل روش های عجیب وغریــب پرداخت 
سود؛ در حساب خود شرکت ها رسوب می  کند. 
پرداخت ســود از طریق ســامانه های پرداخت 
گروهی سبب می شود که این موضوع رخ ندهد 
و افراد زیادی در کوتاه ترین زمان ممکن ســود 

خود را دریافت کنند.
وی اظهارامیدواری کرد: امید می  رود با توسعه 
زیرســاخت ها از ســال آینده مشــکلی برای 
پرداخت ســود سهامداران پیش نیاید و فرآیند 
به گونه ای تعریف شــده است که هیچ منابعی 
در ســمات یا شرکت  ها رســوب نکند. به بیانی 
دیگر پس از استخراج لیست سهامداران؛ منابع 

بلافاصله به حساب آنها واریز شود.
تجربه مؤفق دولت سیزدهم در حذف 
قیمت گذاری دستوری در بازار سیمان 

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار عرضه رسمی 
و مستمر ســیمان در بورس کالای ایران را یکی 
از تجربه های مؤفق حذف قیمت گذاری دستوری 
در بازارها می داند کــه این اتفاق با تلاش دولت 

سیزدهم صورت گرفته است.
مقوله قیمت گذاری دستوری یکی از چالش های 
اساسی بوده است که بنگاه ها در ایران با آن مواجه 
هســتند؛ به طوری که با حــذف قیمت گذاری 
دســتوری و ســپردن قیمت ها به مکانیســم 
عرضه وتقاضا؛ از یک ســو شــاهد شفاف شدن 
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معاملات و تعادل بازار و از ســوی دیگر جذابیت 
سرمایه گذاری در آن صنعت خواهیم بود.

ســیمان یکی از مصادیق حذف قیمت گذاری 
دستوری اســت که روند معاملات آن نشان از 
تجربه مؤفق آن دارد. همچنین عرضه رســمی 
و مســتمر ســیمان که از ۹ خرداد امسال در 
بورس کالا با حضور ۱۰ شرکت سیمانی شروع 
شــد؛ اکنون با پذیرش ۷2 شرکت سیمانی در 
بورس همراه اســت. پس از افزایش مصرف برق 
و کاهش برق نیروگاه هــا و بنگاه های تولیدی؛ 
تولید بسیاری از کارخانه ها همچون سیمانی ها 
در اردیبهشــت و خرداد امسال کاهش یافت و 
همیــن اتفاق باعث اختــلال در بازار و افزایش 
قیمت ســیمان شــد، اما با ورود رســمی کل 
ســیمان کشــور به بورس کالا و حمایت قاطع 
وزارت صمت؛ طی ماه های گذشــته شــرایط 

متعادلی در این بازار حاکم است.
البته علاوه بر معاملات فیزیکی سیمان در بورس 
کالا؛ معاملات گواهی  ســپرده ایــن محصول از 
۹ آبان با پذیرش انبار شــرکت های سیمانی در 
بورس کالا راه اندازی شد که به گفته کارشناسان 
توانســته در بازارهای مالی بورس کالا به عنوان 

ابزار جذب سرمایه گذاری مؤثر واقع شود.
3 رویداد مهم با عرضه کالاها

 در بورس کالا
دکتر عشــقی در ایــن زمینه دربــاره اقدامات 
دولت سیزدهم در خصوص حذف قیمت گذاری 
دســتوری در برخی کالاها از جمله ســیمان و 

فولاد عنوان کــرد: وقتی ما مقوله قیمت گذاری 
را به مکانیسم عرضه وتقاضا در منطق بازار یعنی 
عرضه در بورس کالا می ســپاریم؛ در این زمینه 

سه اتفاق رُخ می دهد.
وی خاطرنشان کرد: در ابتدا قیمت های تعادلی 
کشف می شــود. همچنین معاملات به شیوه ای 
شــفاف صورت می گیرد و در نهایت اگر هرگونه 
مشــکلی در فرآیند عرضه ویا تقاضــا برای کالا 
شکل گیرد؛ بازار به سرعت خود را نشان می دهد 
و سیاســتگذاران و متصدیان امــر می توانند به 
سرعت واکنش نشان دهند و با مکانیسم افزایش 
عرضه یا کاهش تقاضا؛ شرایط بازگشت تعادل به 

بازار را فراهم کنند.
به گفته دکتر عشقی خوشبختانه امروزه با توجه 
به تبعات ســنگین قیمت گذاری دستوری برای 
صنایع کشور مخالفت های جدی با این رویکرد 
وجــود دارد؛ به طوری که بــا هماهنگی دولت 
سیزدهم و فراهم ساختن زیرساخت ها در بازار؛ 
عرضه رسمی و مستمر ســیمان در بورس کالا 
شــکل گرفته که به عنــوان تجربه مؤفق حذف 
قیمت گذاری دســتوری دسترسی به آن را برای 

همه متقاضیان فراهم کرده است.
وی ادامه داد: در حوزه سیمان علاوه بر معاملات 
فیزیکی؛ فرآیند صدور کد مشــتریان تســهیل 
شــد تا افراد به راحتی بتوانند به صورت آنلاین 
و با کد سهامداری اقدام به خرید سیمان از بازار 

گواهی سپرده کالایی بورس کالا کنند.
دکتر عشــقی خاطرنشــان کرد: هم اکنون کل 

ســیمان تولیدی کشــور به صورت هفتگی در 
بورس کالا عرضه می شود و عرضه فولاد نیز رو به 
افزایش است و با عرضه کل زنجیره تولید فولاد 
در بورس کالا شاهد رونق تولید در صنعت فولاد 

خواهیم بود.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار اظهار داشت: 
یکــی از مزیت های بــزرگ عرضــه کالاها در 
بورس؛ نمایان شــدن هرگونه مشکل در فرآیند 
عرضه وتقاضاست که این موضوع قدرت واکنش 
ســریع به سیاستگذاران برای تنظیم بهینه بازار 

را می دهد.
تخصیص مشوق هایی برای توزیع سود در 

سجام برای ناشران 
رئیس ســازمان بورس از تخصیص مشوق های 
مالــی بــرای شــرکت هایی که به موقع ســود 
سهامشــان را از طریق سامانه ســجام تقسیم 

می کنند؛ خبر داد.
دکتر عشــقی پس از جلسه شــورایعالی بورس 
از اعلام آمادگی ســازمان بورس برای راه اندازی 
کانون حمایت از حقوق سهامداران خرد خبر داد.

رئیس سازمان بورس همچنین از ایجاد طرح های 
تشویقی برای شرکت هایی که سود سهامشان را 
به موقع و بدون فوت وقت از طریق سامانه سجام 

به سهامداران خود ارائه می کنند؛ خبر داد.
وی تصریح کرد: شرکت هایی که برای پرداخت 
سود سهامشان از ســامانه سجام به سهامداران 
خــود همــکاری نمی کنند؛ مشــمول جریمه 

خواهند شد.



21

14
00

اه 
ن م

هم
- ب

  6
9 

ره 
شما

  -
م 

نج
ل پ

سا

تحریم های بین المللی از جنبه های مختلف 
بر اقتصاد کشــور تأثیر می گذارد، اما برخی 
تأثیرها بلافاصله و مستقیم است که بیشتر 
این اثرات سریع بر بدنه فعالیت های اقتصادی 

و کسب وکار است.
تحریم؛ تهدید اســت و تأثیــر آن بر فعالیت های 
اقتصادی و بازار کسب وکار قابل چشم پوشی نیست. 
البته که از برخی تهدیدها می توان فرصت ســازی 
کرد، اما بدون شــک قطع ارتبــاط عادی تجارت 
بین الملل برای هر اقتصادی هزینه ساز خواهد بود. 
در این یادداشــت ۱۰ اثر تحریــم بر فعالیت های 

کسب وکار تشریح شده است.
۱- نخســتین اثر تحریم لغو شــدن بســیاری از 
قراردادهــای بین المللی فعالان اقتصادی اســت 
که این قراردادها شــامل تمام حوزه های تولیدی، 
پیمانکاری، کارفرمایی و ... می شــود. از بین رفتن 
ارتباطات بین المللی اثر مستقیم تحریم است که 

تمام فعالیت های اقتصادی را مختل می کند.
2- تحریم بانکی فعالیت های بین المللی پولی- مالی 
را ممنوع کرد. ارتباطات بانکی شرکت های ایرانی با 
خارج محدود شده است. افراد ایرانی امکان افتتاح 
حســاب و انتقال پول به  صورت بانکی و سالم را از 
دســت داده اند. البته علاوه بر تحریم های بانکی؛ 
تصویب نشــدن اف ای تی اف هم بر مبادلات بانکی 

اثر مخرب دارد.
3- تحریم باعث شده است ایران از دریافت بسیاری 
از تســهیلات بین المللی محروم شود. بسیاری از 
اقدامات با فاینانــس بین المللی پیش می رود که 

اکنون در ایران به  خاطــر تحریم فاینانس امکان 
اجرایی شدن ندارد.

۴- اثر مخرب و مهم دیگر تحریم ها؛ از دست دادن 
سرمایه گذاری خارجی است. یکی از مؤثرترین نیازها 
در بازار کسب وکار و فعالیت و تولید؛ سرمایه گذاری 
است. سرمایه های داخلی محدود و در حوزه تولید 
کمتر هم هست، اما به  خاطر تحریم ما نمی توانیم 

سرمایه خارجی جذب کنیم.
۵- اثر دیگر تحریم بر نیروی انسانی و نیروهای جوان 
و مدیریتی است. وقتی ارتباط با شرکت ها و دنیای 
خارج قطع می شــود؛ خود به خود سطح مهارت و 
آموزش نیروی انســانی شرکت ها هم کم می شود. 
ارتباط با شرکت های خارجی؛ مهارت نیروی کار و 
مهارت مدیریتی مدیران را ارتقاء می دهد و آنان را 
با فعالیت های بین المللی آشنا می کند. کار کردن به  
صورت جزیره ای بدون اطلاع از تازه های مدیریتی و 
رفتارهای سازمانی بر مؤفقیت کسب وکار شرکت ها 

تأثیر معکوس دارد.
۶- اثر دیگر تحریم مختل شــدن صادرات است. 
درســت اســت که صادرات کلاً قطع نشــده و ما 
صادرات اندکی داریم، اما صادرات ســخت شده و 
تحریم هزینه های صادراتی را بسیار بالا برده است. 
بــه خاطر قطع تبادلات بانکی؛ مبادلات به  صورت 
غیرمســتقیم و از طریق واســطه انجام می گیرد؛ 

بنابراین هزینه جابه جایی پول افزایش یافته است.
۷- به خاطر تحریم بسیاری از کسب وکارها امکان 
حضور در بازارهای بین المللی را از دست داده اند. در 
دنیای امروز استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان 

به  سرعت در حال پیشرفت هستند؛ بنابراین این 
امکان از شرکت های استارتاپی ما به  خاطر تحریم 
سلب شده اســت و ســطح ارتقاء در بازارهای ما 
محدود است. شرکت ها نمی توانند فقط با حضور در 
بازارهای داخلی به رشد بالا برسند. شرکت ها فقط 
به سطحی از رشد می رسند و برای ادامه رشد نیاز 
به حضور در بازارهای بین المللی و بازار کشورهای 

همسایه دارند.
۸- اثــر دیگر تحریم ها بر تبادلات فناوری اســت. 
نمی توانیم بگوییم در تمام زمینه ها و تولیدات باید 
خودکفا باشیم. مزیت تولید در رقابت بین المللی و 
جذب سرمایه است. تبادل فناوری و تبادل مهارت 
لازمه رشد تولید است. ما نمی توانیم همه نیازها را در 
داخل تولید کنیم و به سود بالا هم برسیم. بسیاری از 
شرکت های بزرگ دنیا بخش تولید خود را به خارج 
از کشور منتقل کرده اند و با این اقدام سوددهی خود 

را چند برابر کرده اند.
۹- محدودیت در تأمین مواداولیه اثر دیگر تحریم 
اســت. نمی توانیم تولید را افزایش دهیم؛ چراکه 
نمی توانیم مواداولیه را مستقیم به کشور وارد کنیم. 
مواداولیه موردنیاز ما چند دست می چرخد و سپس 
به کشور وارد می شود. به  همین دلیل هزینه واردات 

مواداولیه هم بالا رفته است.
۱۰- شــروع به کار و فعالیــت تحت  تأثیر تحریم 
سخت شده است. برای ورود جدی به بازار کار نیاز 
به سرمایه، مواداولیه و ارتباطات خارجی است، اما 
مشکلات تحریم کسب وکارها را کوچک و نیروی 
کاری مورد استفاده در شرکت ها را تقلیل داده است.

طی یادداشتی بررسی شد؛

تأثیر ۱۰ گانه تحریم بر فعالیت های اقتصای و کسب وکارها 
افشین کلاهی - رئیس کمیسیون کسب وکارهای دانش بنیان
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دکتر صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد:سا

ارتقاء کفایت سرمایه بانک ها
مهمترین برنامه بانک مرکزی

رئیــس  کل  دوره  ای  نشســت 
بانک  مرکزی با مدیران  عامل شــبکه 
آخرین  بررســی  محوریت  با  بانکی 
وضعیت شاخص های پولی و عملکرد 
شــبکه بانکی کشور در بانک مرکزی 

برگزار شد.
دکتر علــی صالح  آبادی در ایــن دیدار با 
اشاره به تصویب دستورالعمل احراز هویت 
غیرحضوری در جلسه شورایعالی مبارزه با 
پولشــویی بر ضرورت تسریع و تسهیل در 

ارائه خدمات بانکی به مردم تاکید کرد.
رئیس کل بانک  مرکزی همچنین به مصوبه 
اخیــر شــورای پول واعتبــار در خصوص 
کفایت سرمایه بانک ها اشاره کرد و گفت: 
ارتقاء کفایت ســرمایه بانک ها از مهمترین 
برنامه های بانک مرکزی اســت که در این 
خصوص تدابیر و تصمیمات بســیار خوبی 

در شورای پول واعتبار اتخاذ شده است.

دکتــر صالح  آبادی با قدردانی از بانک هایی 
که نســبت به کنترل اضافه برداشت خود 
اقــدام می کنند، افــزود: موضــوع اضافه 
برداشــت بانک هــا از بانک مرکزی به طور 
جدی و با حساســیت پیگیری می شــود. 
بــر همین اســاس بانک ها بایــد وضعیت 
نقدینگی خــود را مدیریــت و برای رفع 

ناترازی خود اقدام کنند.
رئیس  کل بانک  مرکزی در ادامه بر ضرورت 
تســهیل در پرداخت تســهیلات خرد به 
مردم توســط شبکه بانکی کشــور تاکید 
کرد و گفت: رویکرد شــبکه بانکی در این 
زمینه باید تسهیلگری در اعطاء تسهیلات 
خرد با توجه به رتبه اعتباری متقاضیان و 
در عین حال مراقبت از بهداشــت اعتباری 

بانک باشد.
دکتر صالح  آبادی همچنین از مصوبه اخیر 
هیات  عامل بانک  مرکزی مبنی بر بازنگری 

در ضوابط رشــد مقداری ترازنامه بانک ها 
خبر داد.

وی در ادامه بر لزوم رعایت دقیق نرخ سود 
سپرده ها و تسهیلات توسط بانک ها تاکید 
کرد و گفــت: عدم رعایت نرخ های اعلامی 
علاوه بر آثار نامطلوب در اقتصاد کشور؛ به 
زیان نظام بانکی خواهد بود و ناترازی بانک ها 
را به دنبال خواهد داشــت و بانک  مرکزی 
 ایــن موضوع را با جدیت پیگیری و کنترل 

می کند.
دکتــر صالح  آبــادی در ادامه با اشــاره به 
محورهــای اصلی اصــلاح نظــام بانکی 
گفــت: اصــلاح رابطــه مالی دولــت با 
بانک هــا و بانک مرکــزی، اصــلاح رابطه 
بانک مرکزی بــا بانک ها و اصــلاح رابطه 
بانک هــا با مردم ســه ضلــع مهم اصلاح 
 نظام بانکی کشــور اســت کــه پیگیری 

خواهد شد.
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جزئیات دستورالعمل ارائه خدمات پایه 
بانکی به صورت غیرحضوری

رئیس  کل بانک  مرکــزی همچنین جزئیات 
دســتورالعمل ارائه خدمــات پایه بانکی به 
صورت غیرحضــوری مصوب شــورایعالی 

مبارزه با پولشویی را تشریح کرد.
دکتــر صالح آبــادی در خصــوص مصوبه 
شــورایعالی مبــارزه بــا پولشــویی گفت: 
دســتورالعمل مهمی به تصویب شورایعالی 
مبــارزه با پولشــویی رســید؛ اهمیت این 
دســتورالعمل از آنجاســت که امکان ارائه 
خدمات پایــه بانکی به صورت غیرحضوری 

را به مردم فراهم می کند.
وی در ادامــه افــزود: با توجه به شــرایط 
کرونایــی و از آنجایی که درصدد هســتیم 
دسترسی مردم به نظام بانکی تسهیل شود؛ 
در این جلسه شرایطی تصویب شد تا مردم 
بتوانند از خدمات پایه بانکی به صورت کاملًا 

غیرحضوری بهره مند شوند.
رئیس شــورای پول واعتبار در توضیح این 
دســتورالعمل عنوان کرد: بر همین اساس 
روش های احراز هویت به شکل غیرحضوری 
خواهد بــود و افراد برای افتتاح حســاب و 
دریافت خدمات از شبکه بانکی و مؤسسات 
مالی واعتبــاری می توانند بــدون مراجعه 
فیزیکی به شــبکه بانکی کشــور به صورت 

غیرحضوری از این خدمات بهره مند شوند.
دکتر صالح آبادی خاطرنشان کرد: روش های 
انجام کار در این دستورالعمل به گونه ای در 
نظر گرفته شده اســت که هم احراز هویت 
غیرحضوری به صــورت کامل و بدون خلل 
انجام شــود و در عین حال افــراد بتوانند با 
روش هایی که در دســتورالعمل دیده شد و 
به واســطه آن احراز هویت برای بانک محرز 

می شود؛ خدمات را از بانک دریافت کنند.
رئیــس  کل بانک  مرکزی ضمــن تأکید بر 
اینکه کمافی السابق خدمات حضوری نیز به 
مشتریان توسط شبکه بانکی ارائه می شود، 
تصریح کرد: از این پس در کنار ارائه خدمات 
به صورت حضوری به روال ســابق توســط 
بانک ها؛ اگر شــخصی تمایل نداشت که به 
شعبه بانک مراجعه کند؛ می تواند از خدمات 

بانکی به صورت غیرحضوری بهره مند شود.
دکتــر صالح آبادی بــا بیان اینکــه در این 
دســتورالعمل روش هــای احــراز هویت 
غیرحضوری به تفصیل بیان شــده است و 
مشــتری در چارچوب یاد شده احراز هویت 
می شــود و می تواند از خدمات شبکه بانکی 
بهره مند شود، یادآور شد: ضروری است که 

بانک ها در چارچوب دستورالعملی که تدوین 
شد؛ زیرســاخت های فنی و فناورانه خود را 
ایجاد و مجازند که نسبت به پیاده سازی این 
روش ها اقــدام کنند. ذکر این نکته ضروری 
است که تاکنون شبکه بانکی مجاز به انجام 
این امر نبوده است؛ بنابراین هر بانکی در این 
زمینه می تواند برنامه زمان بندی خاص خود 
را داشــته باشد و امید است که از اوایل سال 

آینده بانک ها این امر را عملیاتی کنند.
دکتر صالح   آبادی ضمن تأکید بر لزوم رعایت 
مقررات وضوابط در شبکه بانکی تصریح کرد: 
بانک ها باید مقررات مختلفی که بر شــبکه 
نظام بانکی حاکم است را رعایت کنند و در 
صورت تخطی از مقــررات؛ هیأت انتظامی 
بانک ها در بانک  مرکزی این موارد را بررسی 

و با آنها برخورد می کند.
هدایت اعتبار به سمت بخش های مولد 

اقتصادی با نظارت هوشمند
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین گفت: از 
برنامه های جدی ما در بانک مرکزی این است 
که اعتبارات را به بخش های مولد اقتصادی 
هدایت کنیم و ســرمایه هایی که بانک ها در 

اختیار مشــتریان قرار می دهند؛ به سمت 
فعالیت های غیرمولد نرود.

دکتــر صالح آبــادی با اشــاره بــه منویات 
مقام معظم رهبری درباره سیاســت هدایت 
اعتبار گفت: مقام معظم رهبری فرمودند که 
رشــد نقدینگی و تورم طــی یک دهه اخیر 
افزایش قابل ملاحظه ای داشــته اســت؛ در 
حالی که بخش واقعی تولید و رشــد تولید 
ناخالص داخلی و تشــکیل ســرمایه ثابت 
داخلی به تناسب رشد نکرده که باعث تورم 
در اقتصاد شــده اســت. بر همین اساس از 
بانک مرکزی خواستند و فرمودند که هدایت 
اعتبارات باید به سمت تولید و فعالیت های 

مولد اقتصادی باشد. 
دکتر صالح آبادی در توضیح چگونگی تحقق 
این امر گفت: بخشــی از این امر مربوط به 
بانک مرکزی است که با نظارت هوشمند بر 
مصرف صحیح تســهیلات محقق می شود؛ 
یعنــی از طریق ســامانه هایی کــه داریم و 
همچنین رصــد جریان وجوه بــه گونه  ای 
عمل خواهیم کــرد که هدایــت اعتبار به 
ســمت بخش واقعی تولید سوق پیدا کند و 
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سرمایه  ها به سمت فعالیت  های غیرمولد نرود.  رئیس کل بانک مرکزی 
افزود: بخش دیگر هم به سازمان امور مالیاتی مرتبط است که در این 
زمینه باید سامانه بانکی به سامانه مالیاتی متصل باشد. یعنی اگر فردی 

اعتبار و ســرمایه را به سمت فعالیت های غیرمولد برد؛ 
مشمول مالیات خاص خود شود که البته این 

موضوع نیاز به قانون هم دارد. بر همین 
اساس در حال حاضر در کمیسیون 

اقتصادی مجلس موضوع مالیات 
بر عایدی سرمایه مطرح است 
که در صورت تصویب بسیار 

مؤثر خواهد بود.  
وی ادامــه داد: در لایحــه 
بودجه سال آینده مالیات 
حوزه تولیــد از 2۵ درصد 
به 2۰ درصد کاهش یافته 

و نیــز در صــورت تصویب 
لایحــه مالیات بــر عایدی 

سرمایه؛ مالیات بر فعالیت های 
سفته  بازانه افزایش پیدا می کند.  

روند کاهشی نرخ تورم و ثبات
 در بازار ارز 

دکتــر صالح آبادی با بیان اینکه تورم ماهانه در 
آذر ماه ۱.۸ درصــد، در آبان ماه 2.۴ درصد، در مهر ماه 

3.۱ درصد و در شــهریور ماه نیز 3.3 درصد بود؛ از روند کاهشی نرخ 
تورم خبر داد و گفت: خوشــبختانه رشــد نقدینگی و نرخ تورم طی 
ماه های اخیر کنترل و کاهشــی شده اســت؛ به نحوی که نرخ تورم 
ماهانه از 3.3 درصد ماه های گذشــته به ۱.3 درصد در دی ماه رسیده 
اســت. رئیس کل بانک مرکزی افزود: تعادل بــازار ارز و روند باثبات 
سامانه نیما و روند کاهشی قیمت ها در بازار متشکل ارز کمک خوبی 
به کاهش و کنترل نرخ تورم داشته است. روندهایی که طی می شود؛ 
امیدبخش اســت و امیدواریم که این روند مثبت در اقتصاد ما تداوم 

داشته باشد.
دکتر صالح  آبادی در ادامه در خصوص حفظ ارزش پول ملی و تقویت 
آن اظهار داشــت: یــک بخش از کنترل ارزش پول ملــی به بازار ارز 
و تعادل در این بازار مربوط می شــود و اینکه نــرخ ارز در یک دامنه 
مشخصی نوسان داشته باشد؛ بنابراین تعادل در این بازار می تواند به 
حفظ ارزش پول ملی کمک زیادی کند. بخش دوم نیز مربوط به تورم 
است که همانگونه که اشاره شد؛ کنترل رشد تورم طی ماه های اخیر 

اتفاق افتاده است.
اصلاح نظام بانکی به طور جدی پیگیری می شود

رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه برای حفظ ارزش پول ملی 
باید اصلاح نظام بانکی را در برنامه داشــته باشــیم، تصریح کرد: این 

مسأله را به صورت جدی دنبال می کنیم.
وی در ادامه افزود: اصلاح در نظام بانکی به این معناســت که بانک ها 
باید انضباط بیشتری داشته باشــند. در واقع نظارت بانک مرکزی بر 
بانک ها هوشمند و سیستمی و اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی 
کنترل خواهد شد؛ بنابراین قانون بانک مرکزی که در حال حاضر در 
مجلس مطرح اســت را نیز به طور جدی دنبال می کنیم که تصویب 

شود.  
دکتر صالح آبادی خاطرنشان کرد: اصلاح نظام بانکی یکی از محورهای 
کاهش تورم خواهد بود تا اضافه برداشــت بانک هــا از بانک مرکزی 
کنترل و در نهایت یکی از ریشــه های رشد پایه پولی مهار 
شود. همچنین موضوع اصلاح رابطه مالی دولت 
و بانک مرکزی نیز بســیار مهم است؛ یعنی 
اضافه برداشت دولت از بانک مرکزی هم 
یکی از ریشــه های دیگر تورم است 

که به دنبال اصلاح آن هستیم.
انتظار بانک مرکزی از 

مجلس 
در تصویب لایحه بودجه 

سال 1401
بانک مرکــزی  رئیــس کل 
همچنین افزود: بــا توجه به 
اینکه در دولت بر لایحه بودجه 
۱۴۰۱ بررســی و جمع بنــدی 
داشتیم تا به گونه ای تنظیم شود 
که کسری نداشته باشد؛ بنابراین این 
روزها انتظارمان از مجلس این است که 
لایحــه بودجه را به گونه ای تصویب کند که 

بدون کسری بسته شود.
وی تاکید کرد: مهم این اســت که منابع موهومی در قانون 
بودجه دیده نشــود؛ زیــرا هزینه  ها معمولا اتفــاق می افتد، اما بعضا 
درآمدها اتفاق نمی افتد و همین موضوع باعث کسری بودجه می شود؛  
لذا خواهش بنده از مجلس این اســت که بودجه  ای بدون کســری 
ببندند تا بتوانیم یکی دیگر از ریشــه  های تورم که اضافه برداشت یا 

استقراض دولت ها از بانک  مرکزی است را کنترل کنیم.
نگاه اقتصادی کشور باید صادرات   محور باشد

از سوی دیگر دکتر صالح آبادی در چهارمین کارگروه مشترک وزارت 
صمت و بانک  مرکزی که به منظور هماهنگی سیاســت های ارزی و 
تجاری کشور و هدایت ارز حاصل از صادرات به سمت چرخه تجاری 
و تولیدی کشور تشکیل شــد؛ با اشاره به اهمیت نگاه صادرات  محور 
در حوزه اقتصادی کشــور تصریح کرد: نگاه ارزآوری و صادرات  محور 
یک نگاه مترقی در اقتصاد اســت و کشورهایی در اقتصاد دنیا موفق 
بوده   اند که بر ارزآوری از محل صادرات تکیه کرده  اند. در همین راستا 
وزارتخانه ها و سازمان ها باید در راستای سیاست  ها و برنامه  هایی گام 

بردارند که منجر به ورود ارز به کشور شود.  
رئیس  کل بانک  مرکــزی همچنین با اظهار امیــدواری در خصوص 
افزایش درآمدهای ارزی در ســال آتی افزود: حمایت از تولید داخل و 
سرمایه گذاری در زیرساخت های اقتصادی کشور باید در دستور کار 
قرار گیرد و از هدررفت منابع ارزی برای واردات کالاهای غیرضرور و 

لوکس جلوگیری شود. 
دکتر صالح  آبادی در پایان با اشــاره به شــروع اجرایی شدن فرآیند 
تامین مالی زنجیره تولید در شــبکه بانکی اظهار داشــت: در تامین 
مالی واحدهای تولیدی  و صنعتی از ظرفیت  های این طرح و همچنین 
اوراق  گام بــا هماهنگــی وزارت صمت اســتفاده می کنیم تا بتوانیم 

بیشترین بهره وری را از منابع پولی کشور داشته باشیم.
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فولادگر مشاور وزیر اقتصاد مطرح کرد:

بازار سرمایه در دوراهی 
تصمیمات مجلس و دولت

در شرایط فعلی نمی توان اذعان کرد که 
بازار ســرمایه فارغ از تصمیمات دولت 
یا حتی مجلس اســت، امــا می توان با 
دستورالعمل های مناسب شرایط را به نفع 

سهامداران تغییر داد.
حمیدرضا فولادگر مشــاور وزیــر اقتصاد در 
خصوص تأثیر عملکرد ســازمان برنامه وبودجه 
مبنی بر حمایت از بازار سرمایه اظهار کرد: بازار 
سهام در اصل دماســنجی از شرایط اقتصادی 
کشور اســت و به طور حتم اگر وضعیت آن به 
ثبات نسبی نرســد؛ بدنه اقتصاد آسیب جدی 
خواهد دید. وی در ادامه افزود: اکنون به سبب 
پاره ای از مشــکلات نقــش بورس های داخلی 
برخلاف بازارهای ســهام در سایر کشورها در 
امر مشخص کردن قیمت محصولات تولیدی بر 

اساس عرضه وتقاضا بسیار کمرنگ است.
فولادگر بیان کرد: در شــرایط فعلی نمی توان 
اذعان کرد که بازار ســرمایه وابسته به دولت و 
حتی مجلس نیست؛ زیرا شاهدیم تصمیماتی 
که از سوی این نهاد گرفته می شود؛ به راحتی 

این بازار را تحت الشعاع خود قرار می دهد.

مشــاور وزیر اقتصاد تصریح کــرد: وقتی بازار 
سرمایه تابعی از مقررات کلی اقتصاد است؛ پس 
نوســاناتی که در آن رخ می دهد؛ امری طبیعی 
اســت، اما مطابق یک دســتورالعمل مناسب 

می توان شرایط را مدیریت کرد.
فولادگر تصریح کرد: دولت ســیزدهم به سبب 
وعده هایــی که قبل از انتخابــات در خصوص 
بهبود شرایط بازار سهام ارائه کرد؛ اکنون مکلف 
است برخی اقدامات شاخص ساز را در راستای 
ثبــات بازار انجــام دهد؛ به نحوی که شــاهد 

ریل گذاری های مناسب در این بازار باشیم.
وی در ادامــه افــزود: در حــال حاضر دولت و 
مجلس شورای اســلامی می توانند از دو طریق 
یعنی تصویب یا عدم تصویب برخی از تبصره ها 
یا احکام منــدرج در بودجــه ۱۴۰۱ اقدامات 
شایانی را در سال آتی در بازار سهام انجام دهند.

مشــاور وزیر اقتصاد بیان کــرد: بندهای ۱۰ 
گانه ای که توسط وزیر اقتصاد پس از ارائه متن 
پیش نویــس بودجه ۱۴۰۱ مطرح و در ســتاد 
هماهنگی اقتصادی کشــور به تصویب رسید؛ 
قرار شــد یا به بودجه الحاق شــود یا در زمان 

بررسی لوایح این بندها نیز در نظر گرفته شوند.
فولادگــر بیان کــرد: از آنجایی کــه در حال 
حاضر شــرکت  های پتروشیمی و فولادی جزء 
مهمترین صنایع بورســی ما هستند؛ به همین  
خاطر یک بند از این ۱۰ بند حمایتی به تعیین 
نرخ گاز خوراک یا سوخت این صنایع اختصاص 

یافته است.
وی گفت: همانطور که کارشناسان و متخصصان 
بازار سرمایه نیز می گویند؛ اگر فرمول نرخ گاز 
خوراک صنایع تغییر نکند و ثابت بماند؛ صنایع 

متعددی با زیان مواجه خواهند شد.
مشــاور وزیر اقتصاد در پایــان تصریح کرد: در 
حال حاضر نیز پیشــنهادات خــود را در مقام 
مشاوره هم در بحث کوتاه مدت بودجه و هم در 
موارد میان  مدت »نظیر بســته رشد غیرتورمی 
اقتصاد کشــور«  در اختیار وزیــر اقتصاد قرار 
داده ام. اکنــون انتظار می  رود کــه با تاکید بر 
اجرای تغییــر فرمول نرخ گاز خوراک از طریق 
مصوبه دولت و ستاد هماهنگی اقتصادی این امر 
 هرچه سریع  تر در دستور کار مسئولان مربوط 

قرار گیرد.
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با وجود اینکه بازار سرمایه روزهای نامناسبی 
را طی یک سال گذشته ســپری کرده، اما 
بررسی شــاخص های اقتصادی گویای این 
نکته اســت که آینده برای این بازار روشن 
است و روزهای خوبی در انتظار سهامداران 

صبور است.
وضعیت بازار ســرمایه طی ماه های اخیر فشــار 
ســنگینی متحمل ســهامداران کرده اســت؛ 
ســهامدارانی که امروز وســعت آنها به اندازه سه 

چهارم جمعیت کشور است.
بــا وجود اینکه یکــی از اصلی تریــن برنامه های 
اقتصادی دولت سیزدهم ساماندهی بازار سرمایه 
و پیش بینی پذیر کردن آن بود؛ بررســی ها نشان 
می دهد که از اوایل شهریور ماه تاکنون شاخص  کل 
بازار سرمایه بیش از 3۰۰ هزار واحد عقب  نشینی 

کرده است.
امــا در این بین یــک موضوع برای فعــالان بازار 
سرمایه عجیب به نظر می رســد؛ در حال حاضر 
تمام شاخص های کلان تاثیرگذار اقتصادی بر بازار 
سرمایه به گونه ای است که باید منتظر ادامه روند 

افزایشی چند روز اخیر باشیم.
به عبارت دیگر از منظر اقتصادی بازار آماده بازدهی 
و سوددهی است، اما مشخص نیست که چه عواملی 
باعث شد تا مدت  های طولانی بورس لباس قرمز به 
تن کند. در ادامه به بررسی اصلی ترین شاخص های 

تاثیرگذار روی بازار می پردازیم:
نرخ ارز

در اقتصــاد دلاریزه ایران؛ قیمــت دلار و ارزهای 
جهان روایی مانند یورو به صورت مستقیم می تواند 
بر بازار سرمایه و به خصوص صنایع صادراتی حاضر 

در این بازار تاثیرگذار باشد.
در حال حاضر بخش قابل توجهــی از ارزش بازار 
سرمایه ایران را چهار صنعت محصولات شیمیایی، 
فلزات اساسی، فرآورده های نفتی و کانی های فلزی 
تشکیل می دهند. ویژگی مشترک بارز صنایع یاد 

شده این است که:
الــف: مبنــای قیمت گــذاری آنهــا بر اســاس 

عرضه وتقاضای جهانی است.
ب: بخــش عمده ای از تولیدات آنها صادرات محور 
اســت. )درآمد شــرکت های مذکور دلاری است 
و باید در داخل کشــور با نرخ نیما تبدیل به ریال 

شود.(
با توجه به ماهیت صادراتی این صنایع افزایش نرخ 
ارز؛ مزیت صادراتی را بالا برده و باثبات قیمت های 
جهانی سودآوری این شرکت ها بیشتر می شود و در 

عین حال با کاهش قیمت ارز اتفاقی برعکس آنچه 
بیان شد؛ رخ می دهد.

ابتدای سالجاری )2۰ فروردین ماه( قیمت هر دلار 
آمریکا در بازار آزاد 2۴ هزار و 2۰۰ تومان بوده است 
که هم  اکنون به حدود 2۸ هزار تومان رسیده است.

به عبارت دیگر قیمت هر دلار از ابتدای سالجاری 
تاکنون بدون در نظر گرفتن نوسان های شدیدی 
که طی چند ماه گذشــته داشت و به بیش از 3۰ 
هزار تومان هم رسید؛ 3 هزار و ۸۰۰ تومان معادل 

۱۵.۷ درصد افزایش داشته است.
همچنین طی شــش ماه گذشته هیچگاه قیمت 
دلار به کمتر از 2۵ هزار تومان نرســیده است. در 
ســامانه نیما هم قیمت هر دلار آمریکا با ۱۷۰۰ 
تومان افزایش از حدود 23 هزار تومان به 2۴ هزار 
و ۷۰۰ تومان رسیده و افزایش ۷.3 درصدی را ثبت 

کرده است.
نرخ تورم

یکی از اصلی ترین شاخص های تاثیرگذار بر تمام 
بازارها و علی الخصوص بازار سرمایه نرخ تورم است؛ 
این نرخ به طور مســتقیم می تواند بر روی ارزش 

دارایی شما در بازارها تاثیرگذار باشد.
افزایشی بودن تورم با وجود اینکه برای اقتصاد کلان 
و شرایط معیشــتی مردم عامل منفی به حساب 
 می آید، اما برای فعالان بازارها دارایی مهمی است.

بر اســاس آخرین گزارش مرکــز آمار تورم نقطه  
به  نقطه دی ماه نســبت به مشابه سال قبل 3۵.۹ 
درصد و تورم ســالانه دی ماه ۴2.۴ درصد اعلام 
شــده است. همچنین تورم دی نسبت به آذر 2.۴ 
درصد و تورم آذر نســبت به آبان ۱.۷ درصد بوده 

است.
بنابراین با وجــود اینکه با سیاســت های دولت 
ســیزدهم طی ماه های اخیر از شدت رشد تورم 
کاسته شده اســت، اما باز هم شاهد افزایش تورم 
هســتیم. البته تورم به تنهایــی نمی تواند باعث 
افزایش بازدهی یک بازار شــود، اما تورم فزاینده 
چراغ سبزی برای سوددهی بازارهای دارایی است.

تورم علاوه بر اینکه موجب افزایش سود و جریانات 
نقدی در اقتصاد می شــود، نرخ بازده مورد انتظار 
ســهامداران و فعــالان اقتصادی را نیــز افزایش 

می دهد.
در شــرایط تورمی به طور متوســط سود اسمی 
شرکت ها افزایش پیدا می کند. در واقع سودآوری 
افزایش نیافته اســت؛ بلکه سود اسمی تحت  تاثیر 

تورم افزایش می یابد.
نرخ بازدهی بازارهای دارایی 

در ایران برعکس ســایر کشورها در کنار بازارهای 
پولی  - مالی؛ بازارهایی مانند ارزوســکه نیز برای 
سرمایه گذاری وجود دارد. بررسی ها نشان می دهد 

۱۰ دلیل اقتصادی و نویدبخش
 برای بازگشت روزهای خوب بورسی
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که این بازارها با وجود تورم نسبت به سال گذشته 
با رکود و عقبگرد عجیبی در بازدهی مواجه بوده اند.

همانطور که اشاره شد؛ قیمت هر دلار آمریکا از 2۱ 
فروردین ماه تاکنون ۱۵.۷ درصد رشد کرده است. 
از سوی دیگر در همین بازه زمانی سکه امامی از ۱۰ 
میلیــون و ۴۵۸ هزار تومان به ۱2 میلیون و 2۰۰ 
تومان رسیده که نشــاندهنده ۱۷ درصد بازدهی 

است.
به ترتیب نیم ســکه و یــورو هم در بــازه زمانی 
مذکور ۷.۹۴ و ۱۰.2۵ درصد بازدهی داشــته اند. 
محبوبترین رمزارز جهان روا بیت  کوین هم کارنامه 
سیاهی از خود در بازه زمانی مذکور به جا گذاشته 

و منفی ۴۰ درصد را ثبت کرده است.
در این شرایط اگر شاخص  کل را برای ارزیابی بازار 
سرمایه در نظر بگیریم؛ بورس هم آنچنان عملکرد 
مناســبی نداشته و در بازه زمانی 2۱ فروردین ماه 
تاکنــون قریب به ۴ درصد عقبگرد را تجربه کرده 

است.
با در نظر گرفتن رشــد قیمت ارز و تورم شــاید 
مقطع کنونی را بتوان زمانی برای رشد بازار سرمایه 
دانست. بدین ترتیب که هم اکنون بازار سرمایه از 
دیگر بازارها عقب مانده؛ این در حالی است که طی 
دو سال گذشته بیشترین بازدهی مربوط به بورس 

بوده است.
این نکته مهــم را هم نباید از یاد ببریم که فروش 
صنایع بورسی رشد قابل ملاحظه ای را در سالجاری 
داشته اســت. بر این اساس میزان فروش صنعت 
فلزات اساسی در آذر ماه سالجاری نسبت به مشابه 
ســال قبل ۷۱ درصد، ماشــین آلات و تجهیزات 
33۴ درصد، بیمه و صندوق بازنشســتگی به جز 
تامین اجتماعی ۵۱ درصد، عرضه برق، گاز، بخار 
و آب گــرم ۸۷ درصد و در یک نمای کلی صنایع 

بورسی ۴۴ درصد رشد را تجربه کرده اند.
نرخ بهره

نــرخ بهره بین بانکی و ســپرده بانکــی از دیگر 
شــاخص های مؤثر بر بازار سرمایه است. در حال 
حاضر نرخ رســمی بهره بانکی برای سپرده های 
بلندمدت ۱۸ درصد در نظر گرفته شده است )البته 
اکثر بانک ها با تخلف تا حدود 2۱ درصد پرداخت 
می کنند(. همچنین بر اساس گزارش های منتشر 
شده توســط بانک  مرکزی میانگین نرخ بهره بین 
بانکی از ابتدای سال ۱۴۰۰ تاکنون ۱۹.۴۶ درصد 

بوده است.
نرخ بهره بین بانکی تاثیر بســزایی در کنترل نرخ 
بهره بدون ریســک دارد و باعث کنترل نرخ بهره 

اوراق خزانه و در نهایت رشد P/E بازار می شود.
با در نظر گرفتن نرخ بهره ســپرده بانکی می توان 
گفت هنوز با میــزان تورم فاصله معناداری وجود 
دارد. به طور طبیعی زمانی که نرخ بهره از نرخ تورم 
عقب می افتد؛ تمایل برای ســپرده گذاری کاهش 

پیدا می کند.

از سوی دیگر هم  اکنون شــاهد یک هم  راستایی 
جدی بین تیم اقتصادی دولت ســیزدهم اعم از 
رئیس  کل بانک  مرکزی، وزیر امور اقتصادی ودارایی 
و فرمانده تیم اقتصادی دولــت یعنی معاون اول 
رئیس جمهور برای حمایت از بورس هســتیم. با 
این تفاسیر احتمال اینکه بانک  مرکزی یا بانک های 
خصوصی و دولتی به طور مســتقل و ســلیقه ای 
تصمیم به افزایش بهره بین بانکی و سپرده بانکی 

بگیرند؛ دور از تصور است.
آینده روشن است؟

فارغ از شاخص های طرح شــده و نرخ مالیات که 
در اکثر کشــورها به طور عمومی می تواند بر بازار 
ســرمایه تاثیرگذار باشــد؛ در ایران شاخص ها و 
متغیرهای دیگری هم می تواند بر بازار تاثیرگذار 
باشــد. نرخ های سیاســتی و مهمــی مانند رقم 
فروش اوراق، نرخ تسعیر بانک ها، میزان بهره مالکانه 

و... از جمله آنها هستند.
حمایت از صندوق تثبیت

صندوق تثبیت بازار ســرمایه در راستای اجرای 
مــاده 2۸ قانــون رفع موانع تولیــد رقابت پذیر و 
ارتقاء نظام مالی کشــور برای انجام رسالت ملی 
خــود با هدف تثبیت، کنترل و کاهش مخاطرات 
سامانه ای یا فرادســتگاهی، حفظ شرایط رقابت 
منصفانه، جلوگیری از ایجاد و تداوم ترس فراگیر 
در زمان وقوع بحران های مالی و اقتصادی و اجرای 
سیاست های عمومی و حاکمیتی در بازار سرمایه 
کشور و همچنین جلب اطمینان سرمایه گذاران 

خرد برای تداوم فعالیت در این بازار ایجاد شد.
دولت برای حمایت از این صندوق در ســال آینده 
برنامه  ویژه ای دارد؛ به طــوری که در مصوبه ۱۰ 
بنــدی حمایت از بازار ســرمایه در دو بند به این 
صندوق پرداخته اســت. ابتــدا در بند ۴ که قید 
کرده اســت معادل مالیات نقل وانتقال سهام در 
بازار سرمایه برای تقویت صندوق توسعه و تثبیت 
بازار اختصاص  یابد.  همچنین در بند ۵ که اجازه 
برخورداری این صندوق از 3۰ هزار میلیارد تومان 
ســرمایه مازاد را داده اســت؛ البته باید منابع آن 
شناسایی شــود. با توانمند شدن صندوق تثبیت 
می توان امیــدوار بود که این صنــدوق بتواند به 

وظایف محوله خود جامه عمل بپوشاند.
بنابراین جهت گیری های درست و دقیق در ارتباط 
با این صندوق در بازار به منظور هدایت سرمایه های 
ســرگردان به بخش تولید و اشتغال بیش ازپیش 

اهمیت یافته است.
طی یک سال گذشته که بازار سرمایه دستخوش 
افت وخیزهای هیجانی بسیاری بوده است؛ انتظار 
می رفت که این صندوق کارکرد خود را نشان دهد، 
اما به دلیل کسری منابع این مهم رخ نداد. اکنون 
با وعده های تخصیص منابع نقدی وغیرنقدی به این 
صندوق به نظر می رسد صندوق تثبیت از قدرت 
اجرایــی لازم برای تحقق اهــداف خود برخوردار 

شــود؛ بنابراین با افزایش منابع صندوق تثبیت، 
امیدواری ها در راســتای افزایــش نقش و کارایی 
این صندوق در کاهش ریسک های سیستماتیک، 
افزایش نقدشوندگی، تعادل بخشی و ثبات در بازار 

افزایش پیدا کرده است.
کاهش واگذاری دارایی های مالی

یکی از انتقادات جدی ســهامداران بازار سرمایه 
افزایش میزان واگــذاری دارایی های مالی دولت 
ظرف چند ســال اخیر بوده است. ســهامداران 
معترض بر این باور بودند که این اقدام باعث خروج 
پول از سهام به سمت صندوق های با درآمد ثابت 
و یا به طور مســتقیم منجر به خرید اوراق دولتی 

شده است.
دولت در ســال ۹۹ قریب بــه 22۰ هزار میلیارد 
تومان و در ســال ۱۴۰۰ رقمی معادل ۱۸۰ هزار 
میلیارد تومان را برای واگذاری دارایی مالی در نظر 
گرفته بود، اما در لایحه سال آینده این رقم به ۸۶ 
هزار میلیارد تومان رسیده است؛ بنابراین در بودجه 
ســال ۱۴۰۱ دولت برای حمایت از بازار سرمایه 
فروش اوراق دولتی را نســبت به ســالجاری ۵۰ 
درصد کاهش و نیز فروش ســهام را نیز ۷۰ درصد 
کاهش داده و حتی فروش اوراق را هم مشــروط 
به شــرایط مناسب بازار ســرمایه قرار داده است؛ 
بنابراین تصویب این بخش از لایحه بودجه سایه 

نگرانی بزرگی را برای اهالی بازار برطرف می کند.
افزایش نرخ تسعیر ارز

در بودجه ســال آینــده نرخ تســعیر دلار برای 
شــرکت های دولتی 23 هزار تومان تعیین شده 
اســت؛ این در حالی اســت که در سالجاری نرخ 

تسعیر دلار ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان بود.
از سوی دیگر طبق بند ۸ مصوبه ۱۰ بندی دولت 
برای حمایت از بازار سرمایه بانک مرکزی موظف 
شــده است که نرخ تســعیر دارایی های دولتی را 
معادل ۹۰ درصد نرخ سامانه نیما طی ۶ ماه گذشته 

اعلام کند.
این اقــدام علاوه بر اینکه منجر به واقعی ســازی 
برآوردها از دارایی های خارجی شرکت ها می شود؛ 
باعث ایجاد هماهنگی میان نرخ ارز محاســبات 
مالیاتی و نرخ ارز مبنای محاسبه ارزش دارایی  های 
خارجی شــرکت های بورســی از جمله بانک ها 

می شود.
مسلما افزایش نرخ تسعیر ارز باعث افزایش برآورد 
سود شرکت ها و بانک ها می شود. همچنین تعیین 
فرمول برای مشــخص کردن نرخ تسعیر بانک ها 
باعث پیش بینی  پذیر کردن این نرخ می شود. پیش 
از این بانک  مرکزی بــا در نظر گرفتن متغیرهای 
گوناگونی که بخشــی از آنها اقتصادی نبود؛ نرخ 
تســعیر ارز بانک ها را مشخص می کرد که باعث 

اعتراض به حق سهامداران می شد.
ثابت ماندن نرخ بهره مالکانه

معادن کشور بر اساس مالکیت پروانه بهره برداری 
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باید نسبت به پرداخت یکی از دو نوع هزینه اقدام 
کنند که عبارتنــد از حقوق دولتی و بهره مالکانه 

)حق انتفاع(.
بر اساس ماده ۱۴ قانون معادن مصوب سال ۱3۷۰ 
دارندگان پروانه بهره بــرداری از معادن مکلف به 
پرداخت حقوق دولتی هستند و حسب ماده یک 
قانون مزبور )با اصلاحات صورت گرفته در ســال 
۱3۹۰( حقوق دولتی عبارت است از: »سهم دولت 
که ناشی از اســتخراج، بهره  برداری و برداشت هر 

واحد از ماده یا موادمعدن«. 
در قانــون بودجه ســال ۱۴۰۰؛ این رقم ۱۰  هزار 
میلیارد تومان برآورد شــده بود که پیش بینی ها 
نشان می دهد بیش از 2۰ هزار میلیارد تومان برای 
این ردیف درآمدی تا پایان سال محقق خواهد شد. 
حالا سازمان برنامه وبودجه منابع مزبور را در لایحه 
بوجه ســال آینده ۴۰  هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته است و همین موضوع باعث نگرانی برخی 
از ســهامداران شرکت های معدنی شــد؛ این در 
حالیست که درصد اخذ بهره مالکانه معادن ثابت 
خواهد بود و فرمول بهره مالکانه تغییری نخواهد 
کرد و از سوی دیگر هیچ الزامی به تحقق این عدد 

نخواهد بود.
لازم به ذکر است اگرچه پیش بینی دولت از تحقق 
درآمد حاصل از اخذ بهره مالکانه افزایش داشته و 
به ۴۰ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است، 
اما اولا این یک بــرآورد بودجه ای بوده و الزامی به 
تحقق آن نیست و دوما بخش مهمی از این درآمد 
از اخذ بهره مالکانه از معادنی خواهد بود که تاکنون 
از پرداخت بهره مالکانه استنکاف می  کردند که این 
رویکرد هم قطعا به رقابت پذیری و پیش بینی پذیر 

شدن این صنعت کمک خواهد کرد.
فریال مستوفی عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع و معادن کشور در این باره گفت: بررسی ها 

نشان می دهد که دولت سیزدهم در بودجه سال 
آینده این نرخ را ثابت نگه داشته که تصمیم بسیار 

مناسبی برای شرکت های حوزه معدن است.
این بانوی معدنــکار ادامه داد: بنابراین جای هیچ 
نگرانی برای ســهامداران شرکت های معدنی در 
رابطه با نرخ بهره مالکانه وجود ندارد و این موضوع 
نمی تواند روی ســودآوری ســهمی کــه در آن 

سرمایه گذاری کرده اند؛ تاثیر گذار باشد.
مســتوفی ادامه داد: البته در بودجه ســال آینده 
رقــم کل پیش  بینی دولت از میــزان درآمد اخذ 
بهره مالکانه رشد قابل توجهی داشته است، اما این 
موضوع نباید به عنــوان افزایش نرخ بهره مالکانه 

معادن تفسیر شود.
عضــو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی، صنایع و 
معادن کشــور ادامه داد: در ادوار گذشــته برخی 
از مالکان معــادن از پرداخت بهره مالکانه امتناع 
کرده اند و حالا دولت سیزدهم برنامه جدی برای 
اخذ بهره مالکانــه از این معادن دارد. در اصل قرار 
اســت تعداد معادنی که بهــره مالکانه پرداخت 

می کنند؛ افزایش یابد، نه نرخ بهره مالکانه.
اصلاح ارز ترجیحی

در صورت جمع بندی مجلس شورای اســلامی و 
دولت برای اصلاح ارز ترجیحی؛ پیش بینی می شود 
که صنایع فعال در بازار سرمایه اثرپذیر از این ارز با 
افزایش سودآوری مواجه شوند. آنچه مسلم است 
در ســال آینده چیزی به نــام ارز ترجیحی وجود 
نخواهد داشت و اختلافات کنونی دولت ومجلس 
صرفا درباره نحوه و کیفیت بازتوزیع منابع حاصل از 

اصلاح ارز ترجیحی است.
ارز ترجیحی به دو گونه مســتقیم و غیرمستقیم 
در تامین مواداولیه وارداتی شــرکت های تولیدی 

تاثیرگذار است.
مستقیم: در حال حاضر دولت به صورت مستقیم 

بــرای واردات ۶ کالا به همراه بخشــی از داروها و 
اقــلام درمانی ارز ترجیحی تخصیص می دهد که 
در صورت اصلاح این سیاست پیش بینی می شود 
نــرخ نیما به عنوان مرجع ارزی این کالاها در نظر 

گرفته شود.
غیرمســتقیم: رقم ۴ هزار و 2۰۰ تومان بر هر 
دلار آمریکا هم  اکنون مبنای محاسبه ارز حقوق و 
عوارض گمرکی است. این یعنی در زمان محاسبه 
حقوق گمرکی دولت قیمت ارز ترجیحی را برای 

ارزشگذاری کالا مرجع قرار می دهد.
با این توضیح می توان میزان اثرگذاری این سیاست 
را به گستره تمام صنایع تولیدی کشور دانست، اما 
به طور عمده پیش بینی می شود که بیشترین تاثیر 
را در صنایع فلزات اساسی، دارویی و صنعت غذایی 
بگذارد. بررســی ها نشان می دهد که در دو مقطع 
کوتاه مدت و بلندمدت این تصمیم می تواند تاثیر 

خود را بر بازار بگذارد.
کوتاه مدت: حذف ارز ترجیحی به طور طبیعی 
باعــث افزایش رقم فروش در صنایع فعال در بازار 
ســرمایه و اثرپذیر از این ارز می شــود. همچنین 
می تواند دســت دولت را برای قیمت گذاری کوتاه 
کند و می توان امیدوار بود که افزایش رقم فروش 

آنها منجر به افزایش حاشیه سود شود.
بلندمدت: مهمتر از اثرات کوتاه  مدت این سیاست؛ 
اصلاح ارز ترجیحی می تواند به معنای تولد صنایعی 
باشد که به دلیل پایین بودن نرخ ارز ترجیحی توان 

رقابت با نمونه خارجی خود را نداشتند.
همچنیــن این سیاســت رفته رفتــه رغبت به 
کالای تولیــد داخلی را در کشــور به دلیل مزیت 
قیمتــی افزایش می دهد. موضــوع دیگر اینکه با 
توســعه صنایع داخلی می توان امیدوار بود صنایع 
صادرات  محور که اغلب آنها هم بورســی هستند؛ 

روزهای بهتری را پیش  رو داشته باشند.
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حمایت مالیاتی از بورس
بودجه ســال آینده در مباحث مالیاتی امتیازات 
ویژه ای را برای بازار سرمایه در نظر گرفته است. البته 
اگر از حق نگذریم؛ تعیین مالیات برای موادخام و 
نیمه خام صادراتی با وجود اینکه هنوز مصوب نشده 
است؛ به دلیل ابهاماتی که نسبت به تعیین موادخام 
و نیمه خام وجود دارد؛ برخی از این امیدواری ها را 
کمرنگ کرده اســت.  بر این اساس دولت مصمم 
اســت که در سال آینده مالیات از خانه های خالی 
و مالیــات از خانه های لوکس بیش از 2۰ میلیارد 
تومان را عملی کند. این اقدام تاحدودی از حباب 
ایجاد شده در بازار مسکن که امروزه به عنوان یک 
رقیب جدی برای بازار سرمایه ایفاء نقش می کند 
را کم خواهد کرد. از سوی دیگر نباید از مالیات بر 
خودروهای لوکس بیش از ۱ میلیارد تومان بگذریم؛ 
همچنین نماینــدگان مجلس شورای اســلامی 
چندین سال است که پیگیری طراحی نظام دقیقی 
برای دریافت مالیات از عایدی سرمایه هستند که 
پیش بینی می شــود در سال آینده به جمع  بندی 
برسد. موازی با طراحی مالیات برای بازارهای رقیب 
دولت یک امتیاز ویژه برای صنایع تولیدی که اکثرا 
در بورس هم عرضه شده اند؛ در بودجه سال آینده 
طراحی شده است. تصمیم دولت در راستای اعمال 
معافیت ۵ درصدی مالیات شــرکت  های تولیدی 
جنبه حمایتی و تشویقی دارد و منجر به افزایش 
سودآوری آنها می شــود. هرچند که این معافیت 
مالیاتی برای تمام صنایع و شــرکت های بورسی 
اتفاق سودآوری است، اما بررسی صورت های مالی 
شرکت  های بزرگ و شاخص ساز بازار نشان می دهد 
که عدد ریالی کاهش هزینه و ارتقاء ســودآوری 
این شــرکت ها با اعمال ۵ درصد معافیت مالیاتی 
میزان قابل توجهی خواهد بود. بنابراین دولت با این 
معافیت مالیاتی سعی دارد تا به نوعی هزینه افزایش 

قیمت تمام شده شرکت های تولیدی را جبران کند. 
در صورتی که روند معافیت مالیاتی ادامه دار باشد؛ 
در طول ســال های آینده می تواند تاثیر مهمی در 

روند سودآوری شرکت ها بگذارد.
رساندن قیمت ارز سنا به نیما

از آنجا که یکی از محورهای اصلی که همیشه برای 
صنایع بزرگ صادراتی کشــور محل چالش بوده 
است؛ اختلاف نرخ ارز در سامانه نیما و سنا )میانگین 
قیمــت معاملات صرافی ها( بــوده و به دنبال آن 
شبهه دستوری بودن نرخ ها در سامانه نیما همواره 
در ذهن فعالان اقتصادی و اهالی بازار ســرمایه را 
تقویت کرده اســت؛ بر این اساس حذف اختلاف 
میان نرخ ارز نیما و سنا عملاً می تواند صنایع بزرگ 
صادراتی کشور مثل فولادی ها، پتروشیمی ها و ... 
را با جهش چشمگیری در سودآوری مواجه کند.  
همچنین ســایر صنایع بورسی را نیز برای توسعه 
صادرات محصولاتشان راغب تر کند. روند رشد ارز 
نیمایی به گونه ای است که می توان پیش بینی کرد 
دولت به دنبال یکسان کردن نرخ نیما و سنا است. 
البته بارها توسط مســئولان اعلام شده است که 
طی سال آینده تنها یک نرخ برای قیمت ارز وجود 
خواهد داشــت. با این اوصاف افزایش نرخ نیمایی 
سبب می شــود که نقدینگی بیشتری به سمت 
سرمایه گذاری در سهام  شرکت های صادراتی  محور 
که اغلب از بزرگترین شرکت های بورسی هستند؛ 
سرازیر شــود که این اتفاق به تدریج سبب رشد 

شاخص  کل می شود.
مؤفقیت تیم مذاکره  کننده

به احتمال زیاد اقتصاد ایران به زودی زود میزبان 
یک خبر خوب از سمت تیم مذاکره  کننده هسته ای 
خواهد بود. مؤفقیت تیم مذاکره  کننده کشورمان 
می تواند باعث کاهش هزینه تبادلات مالی و ایجاد 
فرصت مناسب برای شرکت های صادراتی باشد. 

در این صورت سوددهی شرکت های پتروشیمی، 
معدنی و فلزی که بخش قابل  توجهی از سوددهی 
آنها معطوف به صادرات است؛ افزایش پیدا می کند.

همچنیــن کاهــش تحریم ها و احتمــال انجام 
سرمایه گذاری بین المللی در زیرساخت ها می تواند 
موانعــی از جمله کمبود بــرق وگاز در فصل های 
مختلف را کاهش داده و تداوم تولید و ســودآوری 
شــرکت های تولیدی انــرژی در حــوزه فولاد، 

آلومینیوم، سیمان و سایر صنایع را تضمین کند.
دلیــل بی اعتنایی بــازار به ایــن خبرهای خوب 
چیست؟ بر اســاس اطلاعات بیان  شده با در نظر 
گرفتن شــاخص های اقتصادی بازار سرمایه باید 
روند رو به رشدی داشته باشد، اما در عمل ماه های 
متمادی است که اتفاقاتی خلاف این جریانات در 
حال رخ دادن اســت که دو عامل کلان را می توان 
در این اتفاق مؤثر دانست: ابتدا فضای ابهام  آلودی 
است که پس از سال ۹۸ با بیمه گری کلان بورس 
با اظهارات نسنجیده مسئولان وقت دولتی رخ داد؛ 
اظهاراتی که باعث شد مردم بدون در نظر گرفتن 
ریســک های ذاتی بازار ســرمایه وارد آن شوند و 
زمانی که بازار وارد اصلاح شــد؛ حس عدم  اعتماد 
در آنها تشدید شــد. البته این موضوع با اقدامات 
نســنجیده ای مانند اختلاف نظرهای عدیده  برای 
صندوق های پالایشی تشدید شد. دومین موضوع 
مربوط به برخی اظهارنظرها و تصمیم هایی خارج از 
وزارت اقتصاد و دولت است که با وجود قطعی نشدن 
بار روانی خود را بر بازار سرمایه می گذارند. بنابراین 
آنچه امروز با وجود همه این اخبار خوب نیاز بازار 
سرمایه است؛ »هم صدایی، هم افزایی، هم اندیشی 
و همکاری بین دســتگاهی در تصمیم گیری های 
دولت ومجلس« است؛ در غیر این  صورت این اخبار 
خوب هم می توانند مانند روزها و ماه های گذشته 

در بازار بی اثر شود.
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سومین نمایشگاه و همایش تخصصی حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی
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نمایشگاه  سومین  اجرایی  مدیر 
از ســاخت داخل در صنعت  حمایت 
با حضور  اینکه  با بیان  پتروشــیمی 
حاکمیت،  کارفرمایــی،  مدیــران 
دانش بنیان،  شرکت های  سازندگان، 
تشــکل های صنفی و بانک ها اولین 
اکوسیستم »ساخت داخل« در قالب 
برگزاری ایــن رویداد در صنعت نفت 
شکل گرفته اســت؛ از امضاء بیش از 
اعطاء  و  ساخت داخل  تفاهمنامه   200
نشان عالی »حامی« به مدیران حامی 
ســاخت داخل در صنعت پتروشیمی 

خبر داد.
گلی بــا بیان اینکــه یکــی از بزرگترین 
رویدادهــای نمایشــگاهی صنعــت نفت 
در راســتای اجرای راهبردهــای ابلاغی 
مقام معظم رهبری در حوزه ساخت داخل و 
حمایت از کالای ایرانی با رویکرد و نگاهی 
ویژه بــه صنعت پالایش و پتروپالایشــی 
کشــور برگزار شده است، گفت: در حاشیه 
برگــزاری این رویداد نمایشــگاهی بالغ بر 
2۰۰ تفاهمنامــه و قــرارداد اجرایی بین 
شرکت های تابعه گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، ســازندگان تجهیزات صنعت 
نفت، شــرکت های دانش بنیان، پارک های 

علمی و فناوری امضاء خواهد شد.
مدیــر برنــد، مســئولیت اجتماعــی و 
روابط عمومــی گروه صنایع پتروشــیمی 
خلیج فــارس با تاکیــد بر اینکــه ارزش 
تفاهمنامــه و قراردادهایی که در حاشــیه 
ایــن رویداد ملــی امضاء می  شــود؛ بیش 
از ۱۵ هــزار میلیارد تومان برآورد شــده 
اســت، تصریــح کرد: عــلاوه بــر این به 
همت مدیریت هــای مختلف گروه صنایع 
پتروشــیمی خلیج فــارس؛ ۱۷ نشســت 
تخصصی با رویکرد ساخت  داخل تجهیزات 
ثابــت و دوار، کاتالیســت، ابــزار دقیق و 
ســامانه های کنترلی، تامیــن منابع مالی 
پروژه ها با مشــارکت بانک ها و مؤسسات 

معتبر مالی واعتبــاری، معرفی فرصت های 
 ســرمایه گذاری هلدینــگ و … برگــزار 

خواهد شد.
مدیر اجرایی ســومین نمایشــگاه حمایت 
از ســاخت داخل در صنعت پتروشــیمی 
با اشــاره به نگاه و سیاست های راهبردی 
مدیرعامــل گــروه صنایــع پتروشــیمی 
خلیج فارس به موضوع تکمیل زنجیره های 
ارزش، جلوگیری از خام فروشــی و توسعه 
سبد محصولات پتروشــیمی و پلیمری از 
امضاء تفاهمنامه ای با هدف توسعه صنایع 
پایین دستی با بانک  ها، نهاد ریاست جمهوری 
و پارک های علمی وفناوری کشور خبر داد 
و افزود: برای نخســتین بار در این رویداد با 
هدف تشــویق مدیران و افزایش انگیزه به 
منظور حمایت از ساخت داخل؛ نشان عالی 
»حامی« به برخی از مدیران شــرکت های 
پتروشیمی و پتروپالایشگاهی اعطاء خواهد 

شد.
وی یکــی از مهمتریــن دلایــل اقبال و 
مشارکت کم سابقه شرکت های دانش بنیان، 
پارک هــای علمی وفنــاوری، ســازندگان 
تجهیزات صنعت نفت، مدیران شرکت های 
و  پالایشــی  پتروشــیمی،  کارفرمایــی 
پتروپالایشــگاهی و تشــکل های صنفی و 

تخصصی صنعــت نفت از برگــزاری این 
رویداد را ایجاد اکوسیســتم ساخت داخل 
عنــوان کرد و گفت: در این رویداد در کنار 
مدیران کارفرمایی، معاونت علمی وفناوری 
بانک ها،  مدیران عامل  ریاســت جمهوری، 
مؤسســات مالی و تامین ســرمایه با هدف 
تامین منابع مالــی و اعتباری قراردادهای 
ایرانی  ســازی کالا و تجهیــزات هم حضور 

دارند.
گلی با تاکید بر اینکه ایجاد ترکیب کاملی 
از تمامــی اضلاع ســاخت  داخل منجر به 
ثبت بالاترین میزان مشــارکت در سومین 
نمایشــگاه حمایــت از ســاخت داخل در 
صنعت پتروشیمی شده است، تصریح کرد: 
یکــی از مهمترین تفاوت های نمایشــگاه 
امســال در مقایســه با دو دوره گذشــته 
توجه ویژه به رویکرد پتروپالایشگاه  سازی 
در صنعت نفت و پتروشــیمی کشور بوده 
اســت که مشــارکت بالای پالایشگاه های 
نفت، میعانــات گازی در کنار هلدینگ ها 
و شــرکت های پتروشیمی در کنار مدیران 
بانکی، مسئولان سیاستگذار و تصمیم ساز 
دولتی در این رویداد به توسعه زنجیره های 
ارزش در قالب پتروپالایشگاه سازی کمک 

خواهد کرد.

امضاء ۲۰۰ تفاهمنامه با سازندگان 
و دانش بنیان های ایرانی
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معاون اقتصادی رئیس جمهور با هشــدار نســبت به عواقب 
رشــد نقدینگی در کشور؛ توجه و رشد صنایع از جمله صنعت 
پتروشــیمی را عاملی مهم برای هدایت صحیح نقدینگی در 
کشور، افزایش تولید ناخالص داخلی و جلوگیری از سفته بازی 
عنوان کرد و گفت: باید به فعالان و حامیان صنعت پتروشیمی؛ 

مدال شکست تحریم های اقتصادی را بدهیم.
دکتر محســن رضایی در نشســت تخصصی گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج  فارس در این رویداد بــا موضوع تامین مالی طرح ها و پروژه های 
پتروشــیمی، ضمن تشــکر از علــی عســکری، مدیــران بانک ها و 
پتروشیمی ها و کسانی که در صنایع و بنگاه های دانش محور در کشور 
فعالیت می کنند، گفت: این مســیری که شــما می روید؛ در راســتای 
منویات رهبر انقلاب اســت. موضوع »پیشرفت« از حلقه های مفقوده 
کشــور ماست و بیش از ۱۵۰ سال اســت که مصلحین ایران از جمله 
امیرکبیر و ســیدجمال  الدین اســدآبادی تا امروز؛ ملت ایران به دنبال 

آن بوده است تا مجدوعظمت خود را در همه ابعاد زندگی پیدا کند.
وی ادامه داد: مرور تاریخ تمدن ها نشان می دهد که ایران کشوری کهن 
و تمدن ساز است و طبیعی است ملتی که چنین سابقه تاریخی داشته 
باشد؛ همیشــه آرزوهای بلند و رویاهای اساسی و آرمان های بزرگی را 
در سر داشته باشند. هم حقشان است و هم تمایل و توانایی و استعداد 

دارند. 
معاون اقتصادی رئیس جمهور تصریح کرد: انقلاب  اسلامی سرآغاز موج 
جدیدی از پاســخ به چند پرســش بنیادی بر زمین مانده بود.  از جمله 
اینکه چگونه باید استقلال وآزادی داشت؟ چگونه باید مردم در حکومت 
مشــارکت کنند؟ اقتدار چگونه باید حفظ شود؟ چگونه امنیت داشته 

باشیم و از مرزها دفاع کنیم؟ سؤال دوم اینکه چگونه پیشرفت کنیم و 
چرا عقب هستیم؟ 

دکتر رضایی ادامه داد: اینکه می گوییم باید به سمت پیشرفت حرکت 
کنیم؛ به این معنی نیست که در کشور زحمتی کشیده نشده و پیشرفتی 
حاصل نشده؛ بلکه ایران در شرایط جنگ و محاصره افتخارآفرین بوده 
اســت، اما انتظارات ملت و رهبر ایران خیلی بیشتر از این است؛ چراکه 
می توانیم و مردم ما لایق پیشــرفت هایی بســیار بزرگتر از حال حاضر 

هستند.
وی تاکید کرد: مردم ما اســتعدادوتوانایی دارند و انقلاب اســلامی به 
فضــل پروردگار با همه تحریم های داخلی کشــور تا بیرون از کشــور 
به دنبال پاســخ به این ســؤال بوده و تلاش می کند و شما پیشگامان 
پاســخ به این ســؤاال هســتید. کارآفرینان و تجار کشور و کسانی که 
کسب وکار دارند؛ ســربازان و فرماندهان این جبهه هستند. خوشحالم 
که یکبار دیگر می بینم که شما رزمندگان و مجاهدان صنعت کشور به 
همراه مدیران بانک ها و دانش  بنیان ها دور هم جمع شــدید که به این 
ســؤال تاریخی ملت ایران با سرعت بیشتری پاسخ دهید اینکه چگونه 

پیشرفت کنیم؟ 
معاون اقتصادی رئیس  جمهور پیشرفت به دو مدل و دو الگوی پیشرفت؛ 
یکی در شــرق یعنی آسیا، ژاپن و کره و دیگری در غرب یعنی فرانسه، 
انگلیس و آمریکا اشــاره کرد و گفت: در غرب ســه قرن طول کشیده 
که پیشــرفت حاصل شــده است و در شــرق چند دهه صورت گرفته 
که پیشرفت حاصل شــود. می توان راه سه چهار قرن را برای پیشرفت 

انتخاب کرد و یا اینکه راه چند دهه را انتخاب کرد.
دکتر رضایی یادآور شــد: اگر عزم  ما برای پیشــرفت جدی باشــد؛ با 
تجربه ای کــه از علم اقتصاد و دفاع مقــدس دارم؛ می گویم که خیلی 
ســریعتر از کشــورهای دیگر مانند چین می توانیــم حرکت کنیم. به 
همین دلیل تحریم های اقتصادی خارجی را باید برداریم. اما مهمتر از 
آن؛ تحریم های داخلی اســت که ۱۰ برابر بیشتر مانع ما است که  باید 

برداشته شوند. البته اینها به منطق و جرأت اقتصادی نیاز دارد.
معاون  اقتصادی رئیس جمهور تصریح کرد: تجربه امروز کشــور ما این 
اســت که در صحبت، سیاســت و برنامه نویســی مانند شرقی ها عمل 
می کنیم. حرف های بسیار مهم و اساسی می زنیم و سیاست های بزرگ 
و برنامه های بزرگ می نویســیم، اما در عمل لاک پشــتی و مورچه وار 
حرکت می کنیم؛ شــبیه اتفاقی که در غرب افتاده یعنی سعی و خطا و 

نوسان و پیشرفت جزء مواردی است که باید چاره  اندیشی کرد. 
وی با اشاره به ســابقه تاریخی تلاش ها برای پیشرفت در کشور گفت: 
از صد ســال پیش اولین ذهنیتی که شــکل گرفت؛ ایــن بود که باید 
پروژه های بزرگ درســت شود. همه فکر می کردند که اگر سد و اتوبان 
بزرگ ایجاد شــود؛ پیشرفت می کنیم. تا یکی دو دهه بعد از انقلاب به 
سمت بنگاه  سازی حرکت کردند. اگر اینگونه بخواهیم جلو برویم؛ مسیر 

طولانی در پیش داریم.

به فعالان و حامیان صنعت پتروشیمی باید 
مدال شکست تحریم های اقتصادی را بدهیم

دکتر رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور در سومین رویداد حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی:
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کیش میزبان 
 رویداد حمایت از ساخت داخل 

در صنعت پتروشیمی

ســومین نمایشــگاه و همایش تخصصی حمایت از 
ســاخت داخل در صنعت پتروشیمی با حضور مقامات 
ارشد اقتصادی کشور و با نگاه ویژه به صنعت پالایش و 
پتروپالایش دوم تا چهارم اسفند با حضور شرکت های 
»پتروپالایشــی، پتروشیمی و پالایشی«، »سازندگان 
تجهیزات صنعت نفت، گاز و پتروشیمی« و»شرکت های 

دانش بنیان و استارتاپ ها« در جزیره کیش برپا شد.
3۰۰ شــرکت و بنگاه اقتصادی برای حضور در این نمایشگاه 
با ظرفیــت 2۰ هزار مترمربع نام نویســی کــرده و علاوه بر 
هلدینــگ خلیج فــارس، هلدینگ پتروفرهنــگ و هلدینگ 
شســتان؛ بیــش از ۷۰ شــرکت پتروشــیمی، پالایشــی و 
 پتروپالایشــگاهی دیگــر نیز در ایــن رویــداد اثرگذار ملی 

حضور داشتند.
برگــزاری ایــن رویداد در مــاه پایانی ســال ۱۴۰۰ فرصت 
مغتنمی برای بنگاه  های بزرگ اقتصادی و تشریح برنامه  های 
مؤفــق خــود در زمینــه پشــتیبانی از تولیــد، مانع زدایی 
و همچنیــن برنامه ریــزی و ترســیم نقشــه راه آینــده در 
 صنعت ارزآور و اشــتغالزای پتروشــیمی و پتروپالایشگاهی 

خواهد بود.
گفتنی است بیش از 2۰ کارگاه، پنل و نشست  تخصصی شامل 
موضوعات اساســی و مهم با هدف شناســایی نیازها، تقویت 
ساخت داخل و رشــد بومی ســازی در صنعت پتروشیمی و 
پتروپالایش با حضور مدیران و متخصصان بخش های مختلف 
وزارت نفــت و حوزه پتروشــیمی، معاونــت علمی وفناوری 
ریاســت جمهوری، انجمــن اســتصنا و مدیــران نهادهای 

مالی وپولی از دیگر برنامه های این رویداد مهم اقتصادیبود.

دکتر رضایی تصریح کرد: برای شــتاب دادن به توســعه کشــور باید از 
صنعت شروع کنیم؛ صنعتی که در داخل بازار آن وجود دارد. یک بحث 
جدی در اقتصاد داریم. من معتقدم بازار بخشــی از صنعت است. بحث 
زنجیره ارزش که ســه چهار ســال اتفاق افتاده؛  بخشی از صنعت است. 
زنجیره تامین مالی بخشــی از صنعت اســت. ما باید صنعت بســازیم؛؛ 
یعنی صنعت پتروشــیمی. اینطور نیســت که هر کشوری 2۰۰ تا 3۰۰ 
صنعت درســت کند. مگر می توان منابع محدودی را به در و دیوار بزنیم 
و به صورت ســعی و خطا تلاش کنیم منابع مالی ایجاد شود؟ پیشرفت 
با فشــارهای سیاسی واقتصادی به دســت نمی آید؛ چراکه دارای منطق 
است. صنعت سازی مهمترین مسأله ای اســت که می تواند پیشرفت ما 

را شتاب دهد.
وی تصریح کرد: صنعت پتروشیمی از منابع گازی ونفتی گرفته تا صنایع 
متوسط و پایین  دست و بازاریابی و برندینگ صنعت و محصولات را باید 
جدی بگیریم. هر صنعت یک چشــمه و خط مقدم دارد؛ چشمه صنعت، 
علم وفنــاوری و تکنولوژی و دانش بنیان بودن اســت که مثل چشــمه 
می جوشــد که تبدیل بــه خط مقدم؛ یعنی تجارت شــود. از فناوری تا 

تجارت باید به طور جدی در صنعت پتروشیمی شکل بگیرد.
دکتر رضایی با اشــاره به تلاش های فــراوان صورت گرفته برای ایجاد و 
توســعه صنعت پتروشیمی در ایران اظهار داشــت: صنعت پتروشیمی 
خدمت بزرگی به شکســتن تحریم های اقتصادی کرده است. به کسانی 
که در صنعت پتروشــیمی بودند؛ چه بالادست، چه بخش های مختلف و 
چه بانک هایی که پتروشیمی را حمایت کردند؛ باید به همگی آنها مدال 

شکست تحریم های اقتصادی را بدهیم. 
وی در ادامه افزود: نکته مهم اینجاســت که در صنعت پتروشیمی اصل 
زحمت را ما می کشــیم، اما محصول ما به کره و آلمان و دیگر کشــورها 
می رود و در صنایع پایین  دستی به محصولاتی تبدیل می شود که با چند 

برابر قیمت محصول نخست فروخته شده آن را می خریم. 
وی تاکید کرد: از بانک ها می خواهیم روی مســأله صنعت پتروشــیمی 
توجــه جدی تر کنند. قبول داریم کــه بانک ها نیاز به کمک دارند و باید 
بازســازی شوند. اصلاحات در نظام بانکی؛ جزء اولویت های کشور است، 
اما نباید به خاطر اینکه سود بیشــتری در بخش سفته بازانه است، پول 
به آنجا برود. باید کمک کنیم ناترازی بانک ها حل شــود. مســأله اصلی 

پیشرفت کشور است. 
دکتــر رضایی با بیان اینکه »نقدینگی باید هدایت شــود«، گفت: امروز   
۴۵۰۰ همــت نقدینگی داریم که طی چهار، پنج ســال آینده به ۹۰۰۰ 
همت می رسد. در چهار، پنج سال باید GDP یا تولید ناخالص داخلی را 
دو برابر کنیم که وضع موجود حفظ شــود. اگر تورم را تک رقمی کنیم؛ 

تولید ناخالص داخلی باید بیش از ۱۰۰ درصد پیشرفت داشته باشد. 
وی یادآور شــد: اگر صنایع در کشور راه بیفتند؛ آنقدر پرجاذبه می شود 
که کســی به دنبال ســفته  بازی در کشــور نخواهد رفت. این نقدینگی 
عظیم وارد فعالیت های مولد پرجاذبه و پربازده می شــود؛ بنابراین باید 
تلاش کنیم و صنایع کشــور را جدی بگیریم. در همین راســتا یکی از 
 صنایــع مهمی که باید روی آن برنامه ریزی کنیم؛ صنعت پتروشــیمی

 است.
معاون اقتصادی رئیس جمهور در پایان با انتقاد از فضاسازی های صورت 
گرفته علیه علی عسکری گفت: دکتر عسکری را سال هاست می شناسم. 
ایشان به معنای واقعی مهندس اســت. در صنعت موشک سازی کشور 
جزء چند نفر نخســت کشــور بوده و پتروشیمی مسجدسلیمان سال ها 
پیــش با همت ایشــان راه افتاد و کارهای متعدد دیگــری انجام دادند. 
ظرفیت های ایشــان و ارتباطات مؤثری که دارند؛ کمک خوبی برای این  

مجموعه خواهد بود.
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دکتر عسکری در رویداد حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی اعلام کرد:

صنعت نفت، گاز و پتروشیمی »پیشران اقتصادی کشور« است
ساخت داخل یعنی تبدیل کردن تهدید تحریم به فرصت

مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس با اشاره به 
دستاوردهای شگرف داخلی سازی در صنعت پتروشیمی 
طی سال های سخت تحریم گفت: متخصصان ایرانی تحریم 
را تبدیل به فرصت کردند و شــاهد دستاوردهای بسیار 
خوبی در داخلی ســازی در صنعت پتروشیمی بودیم و با 
توجه به احتمال تغییر شرایط تحریم ها؛ بر همه ما واجب 
است که پشت شــرکت های دانش بنیان و تولیدکنندگان 

ایرانی را خالی نکنیم.
دکتر علی عســکری در افتتاحیه رویداد حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشیمی با تشکر از مدیران و دست اندرکاران صنعت 
پتروشــیمی و همچنین کارآفرینانی که شرکت های تولیدکننده 
تجهیــزات صنعــت پتروشــیمی و شــرکت های دانش  بنیان را 
پایه گــذاری کردند، گفت: اگر عزم  و اراده این عزیزان و همچنین 
حمایت هــای مالی بانک هــا، حمایت معاونــت علمی وفناوری 
ریاســت جمهوری و هلدینگ های پتروشیمی و همچنین انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی نبود؛ این نمایشگاه شکل 

نمی گرفت.
وی اظهار داشــت: صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی »پیشــران 
اقتصادی کشــور« است و ماهیت این نمایشــگاه بر این صنعت 
بنا نهاده شــده و حاصل آن هم تولید قطعات وتجهیزات مختلف 
صنعت پتروشیمی و کاتالیست ها و مواد شیمیایی مختلف بوده و 

هم زمینه ساز انتقال و تولید دانش بوده است.

نائب رئیس هیات مدیره شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
تصریح کرد: گام بعدی مهم ما در راســتای نهضت ساخت  داخل 
در صنعت پتروشــیمی باید تولید دانش و ایجاد لایسنس ایرانی 
در صنعت پتروشــیمی باشــد. وی با تاکید بر اهمیت حمایت از 
شرکت های دانش  بنیان و همچنین حمایت از صنایع پایین  دستی 
در صنعت پتروشــیمی گفت: توســعه صنعت پایین  دســتی به 
جلوگیری از خام فروشی که همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری 
بوده است؛  منجر می شود و از سوی دیگر موجب ایجاد اشتغال و 
به کارگیری دانشجویان و نخبگان کشور می شود. مدیرعامل گروه 
صنایع پتروشیمی خلیج  فارس در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشــاره به نقش مهم مناطق آزاد و ویژه در توسعه صنعت واقتصاد 
گفــت: چه تحریم ها بماند و چه کمتر و یا حتی برطرف شــوند، 
نبایــد از نقش این مناطق غافل شــد؛ چراکه مناطق آزاد و ویژه 
می توانند پایگاه هــای خوبی برای تجارت، صنعت و حتی صنایع 

پایین دستی پتروشیمی شوند.
دکتر عسکری همچنین به نقش مهم بانک ها برای رشد و توسعه 
داخلی سازی در صنعت پتروشیمی و سایر صنایع در کشور اشاره 
کرد و افزود: نگاه غیرتمندانه و پدرانه بانک ها به صنایع بالادستی 
و  پایین  دســتی و به طور ویژه دانش بنیان ها موتور محرکی برای 
رشــد داخلی سازی اســت و نتیجه آن برگزاری چنین همایشی 
است. البته برای تامین مالی صنعت توجه ویژه ای به بازار سرمایه 

داریم که به آن خواهیم پرداخت.
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وی برگــزاری این نمایشــگاه را در راســتای ایجاد یک چرخه و 
زیست  بوم دانست که با این تفاهمنامه  ها و قراردادها تا سال آینده 

تداوم دارد.
دکتر عســکری با اشــاره به تجارب خود در تحــول در فناوری 
در ســازمان صداوســیما گفت: این تجربه که در کنترل کیفیت 
بی رحمانه بودیم را انشالله در مسیر پیش رو به کار خواهیم بست 
و با توجه به ظرفیت ها و توانایی های بالا شــرکت های ایرانی در 
صنعت پتروشیمی؛ اطمینان داریم اعتماد توام با سخت گیری ما 
در کیفیت موجب دســتاوردهای بسیار خوبی در صنعت خواهد 

شد.
امضاء 200 تفاهمنامه بین هلدینگ خلیج فارس 

و سازندگان داخلی
وی در ادامه افزود: مباهات می کنم که در این نمایشگاه با کسانی 
مواجه هســتم که در حال تلاش برای رســیدن بــه قله فناوری 
هستند. بیش از 32۰ شرکت دانش بنیان و تولیدکننده ایرانی در 
این نمایشگاه  شرکت کردند، 2۸ همایش علمی برگزار می شود، 
پیش  بینی شده که حدود ۷۰۰ جلسه دو طرفه در این نمایشگاه 
انجام شود و حدود   2۰۰ تفاهمنامه بین مدیران  عامل شرکت های 
تابعه هلدینگ خلیج فارس با سازندگان منعقد می شود که همگی 
اینها نشــان از اهمیت این رویــداد دارد. مدیرعامل گروه صنایع 
پتروشــیمی خلیج  فارس حمایت مالی از شرکت های دانش بنیان 
و تولیدکنندگان ایرانی را مهم دانست و گفت: ما برای حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و متوسط  که متعلق به بخش  خصوصی و 
کوچک هستند ؛ مدل حمایتی مالی ویژه  ای داریم که جزئیات آن 
را اعلام خواهیم کرد. وی همچنین تقویت ال سی ریالی را موجب 
توســعه ساخت داخل در صنعت پتروشیمی دانست و افزود: باب 
شدن ال سی ریالی و تعامل خوب بین بانک ها برای این اقدام مهم 
می تواند یکی از دستاوردهای مهم این رویداد باشد و راهگشاست.

مدیرعامــل گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فــارس در ادامه به 
عقب ماندن ایران از قطار توســعه که ناشی از عملکرد رژیم فاسد 

پهلوی و قاجاریه بود، اشــاره کــرد و گفت: در زمان دفاع  مقدس 
با اتکاء به همین جوانان توانســتیم از کشــوری که نمی توانست 
حتی ســیم خاردار تولید کند؛ به کشوری تبدیل شویم که جزء 
قدرت های موشــکی برتــر دنیا قرار گرفته اســت و این تجارب 
ارزشمند در صنایع دفاعی، پزشــکی و عرصه های دیگر را امروز 
در دســترس داریم و می توانیم در صنعت پتروشــیمی با کمک 

دانش بنیان ها به تراز جهانی برسیم.
دکتر عســکری تصریح کرد: صنعت پتروشیمی در جنگ بزرگ 
اقتصادی ســربلند بود و باید این راه را ادامه دهد. شما مجاهدان 
در راه خدا و خلق خدا هســتید و در این جنگ اقتصادی ساخت 
داخل یعنی تبدیل کردن تهدید به فرصت برای ســاختن کشور 
کــه امیدوارم همچنان حرکت رو به جلو باشــد. وی در ادامه به 
تحولات بین المللی اشاره کرد و گفت: ممکن است تحریم ها کمتر 
و یا حتی رفع شــود، اما شخص بنده، همه همکارانم در هلدینگ 
خلیج فارس و شرکت های تابعه و بقیه شرکت های پتروشیمی باید 
خود را متعهد بدانیم که از شــرکت های دانش بنیان که به میدان 
آمده اند و در صنعت پتروشــیمی اقدام به ساخت داخل کردند؛ 
حمایت  کنیم و اگر فردا شــرایط عوض شــد؛ پشت آنها را خالی 
نکنیم.  مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس همچنین 
تاکید کرد: استراتژی دشمن برای زمینگیر کردن اقتصاد و صنعت 
ما با تحریم ها؛ با همت و دانش و غیرت جوانان و دانشــمندان و 
صنعتگران ایرانی نقش بر آب شــد و نباید این احتمال را از نظر 
دور داشــت که دشمن با کم کردن تحریم ها به دنبال یک هدف 
فریبکارانه برای تضعیف دستاوردهای ما در حوزه ساخت داخل و 
غافل شدن ما از شرکت های تولیدکننده ایرانی باشد. دکتر عسکری 
در پایان خاطرنشان کرد: حمایت ما از شرکت های دانش بنیان و 
تولیدکننده ایرانی و تلاش این شرکت ها برای رسیدن به بالاترین 
تراز جهانی از نظر کیفیت، خدمات و قیمت مناسب دو روی یک 
 سکه برای تداوم مؤفقیت های شرکت های ایرانی در ساخت داخل 

است.
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با دو برنامه پنج ساله توسعه در صنعت پتروشیمی می توانیم   80 تا 90 
درصد ارز موردنیاز کشور را تامین کنیم.

احمد مهدوی  ابهر دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی در مراسم 
افتتاحیه رویداد حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی با بیان اینکه 
پتروشیمی ها در بومی سازی  جهاد خودکفایی راه اندازی کرده اند، گفت: امروز 
صنعت پتروشیمی در رأس اقتصاد کشور با برجامی که ترامپ  پاره کرد؛  مقابله 
کرده است و به صورت هفتگی 2۵۰ میلیون دلار ارز نیمایی به کشور تزریق 

می کنند.
وی با بیان اینکه شــما تلاشگران صنعت پتروشــیمی توانسته اید اقتصاد 
مقاومتی را معنا  کنید، گفت: زمانی شعار می دهیم  که کاری راحت است  و 

زمانی عمل می کنیم  که شما امروز در این صنعت  عمل کرده اید.
مهدوی اظهار داشت: صنعت پتروشیمی و حتی مدیران آن تحریم هستند، 
اما در گروه صنایع پتروشیمی خلیج  فارس امسال تولید ۸.۵ درصد و  صادرات 
۸ درصــد افزایش پیدا کرد و امروز به صورت هفتگی 2۵۰ میلیون دلار ارز 

نیمایی به کشور تزریق می کنند.
وی بــا طرح این ســؤال که کدام صنعتی را ســراغ دارید که رفع تعهد 
ارز ی اش را  بیش از آنچه برایش تکلیف شــده  انجام دهد، کدام صنعتی 
را سراغ دارید که امروز بتواند در بومی سازی  جهاد خودکفایی راه اندازی 
کند، ادامه داد: در تمامی شرکت های پتروشیمی   کمیته های خودکفایی 
وجود دارد و باید به همه صنعت  پتروشــیمی احسنت گفت. همچنین 
احسنت دوم را به  هلدینگ خلیج  فارس می گویم که طی دو سال گذشته 
با برگزاری چنین نمایشــگاهی حرکت جالبــی را به  معرض دید عموم 
گذاشته است و از مهندس ربیعی هم یاد می کنم که این رویداد در دوران 

مدیریت وی پایه گذاری شد.

این مقام مسئول با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری به بحث خودکفایی اظهار 
داشــت: امروز اقتصاد مقاومتی نه با شعار که با همین حرکت ها تحقق  پذیر 

است.
وی ادامه داد: تک تک صنعتگران چه در صنعت پتروشیمی، چه آنهایی که در 
تجهیزات یاری می کنند و چه  شرکت های سازنده و چه دانش  بنیان ها؛ همه و 
همه دست به دست هم داده اند تا اقتصاد کشور مقهور تحریم ها نشود و باید 
دست تک  تک آنها را بوسید؛ چراکه دیگر نگران نیستیم که با خرابی یک قطعه 

کشورهای دیگر آن را به ما نمی دهند.
دبیــرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشــیمی همچنین تصریح کرد: با 
شناختی که از دکتر عسکری دارم؛ می دانم که نه تنها این حرکت مبارک و 
سازنده  کند  نخواهد شد؛ بلکه تقویت شده و با قدرت بیشتری به مسیر خود 

ادامه می دهد.
مهدوی ادامه داد: از تشریف فرمایی مدیران عامل بانک ها کمال تشکر را دارم 
و امیدوارم که با کمک سیستم بانکی کشور در تامین مالی پروژه ها روزی به 
این نقطه برســیم که بگوییم ۹۰ درصد یک پروژه پتروشیمی بومی سازی 

شده است.
وی با اشــاره به نیاز همایش ها و نشست های این نمایشگاه به یک کمیته 
تعقیب پیشرفت گفت: باید پس از عقد تفاهمنامه ها بررسی شود که به قرارداد 
ختم می شوند یا خیر و اگر این اتفاق نیفتاد؛ چه مشکل مالی مانع از انجام آن 

شده است تا در سال های آینده این مشکل برطرف شود.
مهدوی در پایان اظهار داشــت: باید با دو برنامه پنج  ساله توسعه به صنعت 
پتروشیمی توجه شود  تا بتوانیم این منابع خدادادی را به ارزش  افزوده تبدیل 
کرده و با این دو برنامه اقتصادی تقریبا   ۸۰ تا ۹۰ درصد ارز موردنیاز کشــور 

را تامین کنیم. 

پتروشیمی ها در بومی سازی
  جهاد خودکفایی راه اندازی کرده اند

مهدوی  ابهر دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی:
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جواد گلی مدیر برند، مسئولیت اجتماعی 
و روابط  عمومی گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس در مراسم افتتاحیه سومین 
نمایشــگاه و همایش تخصصی حمایت 
از  ســاخت  داخل در صنعت پتروشیمی 
گفت: در این نمایشگاه تامین  کنندگان و 
درخواست  کنندگان تجهیزات، خدمات 
و گروه های کالایی  یکدیگر را شناسایی 

و با یکدیگر تفاهمنامه امضاء می کنند.
وی در ادامه افزود: طی سه سال گذشته تلاش 
کردیم تا نمایشگاهی برخاسته از  خلاقیت و 
اعتقاد به داخلی ســازی و حضور گسترده تر 
نخبگان جوان ایرانی در تولید  دســتاوردها و 

بهبود  شرایط کشور برگزار کنیم. 
وی با اشــاره به آغــاز این رویداد از ســال 
۱3۹۸ ادامــه داد: در آن ســال به آینده این 
اتفاق  مبارک بــه این اندازه امیدوار نبودیم و 
تصویری از نمایشگاهی که تنها یکبار برگزار 
می شــود؛ در ذهن داشــتیم، اما خوشحالیم 
که نهال  نوپای بر زمین نشــانده شده توسط 
همراهان و جوانان شــرکت های دانش  بنیان 
و شــرکت های داخلی؛ امروز به ســه سالگی 
خود رســیده اســت. مدیر برند، مسئولیت 
اجتماعــی و روابط عمومــی گــروه صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس با بیان اینکه مسیر 
رشــد یک اتفاق را  باید در وهله اول در وجوه 
تمایز نســبت بــه کارهای مختلــف  دیده و 
سپس وجوه  تمایز نســبت به کار گذشته را 
مقایسه کنیم، اظهار داشت: نمونه مشابهی از 
عرضه کنندگان،  تولیدکنندگان ،  گردهمایی 
تامین کننــدگان و تســهیل کنندگان یــک 
مجموعه و این فرآیند کار  صنعتی، خریداران 
و نیازمندان به آن اقدام  را تاکنون نداشته ایم.

وی ادامه داد: در این نمایشگاه تامین  کنندگان 
و درخواســت کنندگان تجهیــزات  خدمات 
و گروه هــای کالایــی  یکدیگر را شناســایی 
و بــا یکدیگــر تفاهمنامه امضــاء می کنند. 
همچنیــن آنچه در برگزاری این نمایشــگاه 
مهم اســت؛ برنامه ریزی و هدایت های لازم 
برای تبدیل شدن بیشــتر این تفاهمنامه ها 
به قرارداد اســت. این مقام مســئول با محور 

دانســتن نقش شــرکت های دانش بنیان در 
این نمایشــگاه ادامه داد: امروز بیش از  32۰ 
شــرکت دانش بنیان و تولیدکننده تجهیزات 
پتروشــیمی در این نمایشــگاه حضور دارند 
و تــلاش کردیم تا حضور این شــرکت ها هر 
بار پررنگ تر از بار قبل باشــد و از تمام توان 
آنهــا بهره ببریــم. وی دربــاره همایش ها و 
نشست های تخصصی که در جریان نمایشگاه 
برگــزار می شــوند، گفــت: مــا در روزهای 
برگزاری این رویداد ۱2 ساعت مدیران را در 
نشست های تخصصی در بخش های مختلف 
ســازندگان ، تامین کنندگان   بازار ســرمایه و 

بانک ها در کنار خود داریم.
مدیــر اجرایی رویــداد؛ شــرکت های تابعه 
خلیج  فــارس را خریــدار دانش و محصولات 
داخلی دانســت و بــا بزرگ خوانــدن این 
گــروه  مدیرعامــل  اظهارداشــت:  اتفــاق 

صنایــع پتروشــیمی خلیج فــارس مصمم 
 اســت که خریدار دانــش و تجهیزات ایرانی 
باشــیم. وی با تشــکر از مجموعــه تامین 
ســرمایه ها ادامه داد: بانک ها در این مســیر 
همراه ما هســتند تا این اطمینان را بدهیم 
زمانی که وارد فعالیتی می شویم؛ منابع مالی 

لازم را هم داریم.
گلــی بــا اشــاره به رشــد چشــمگیر این 
نمایشــگاه نســبت به دوره های پیشــین و 
کمبود ظرفیت نمایشــگاه کیش در مقایسه 
با ســال گذشــته گفت: نمایشــگاه امسال 
در 22 هــزار متر برگزار می شــود و رکورد 
مشارکت را شکست؛ به گونه ای که با کمبود 
فضا روبه رو شــده و مجبور شــدیم تا سالن 
دیگــری در کنار نمایشــگاه اضافه کنیم که 
 این را باید اتفاقی مبارک در این نمایشــگاه 

دانست .

نمایشگاه حمایت از ساخت  داخل  در صنعت 
پتروشیمی برخاسته از  خلاقیت  و اعتقاد

 به داخلی سازی در کشور است

گلی مدیر برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی هلدینگ خلیج  فارس:
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مدیرعامل شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس خبر داد:

جلوگیری از خروج ۱۰8 میلیون یورو 
ارز از کشور طی یک سال گذشته 

بیدبلنــد خلیج فارس به عنــوان بزرگترین قطب گازی غرب آســیا با 
حمایت از ســازندگان و تولیدکنندگان توانمند داخلی طی یک ســال 

گذشته از خروج ۱۰۸ میلیون یورو ارز از کشور جلوگیری کرد.
محمود امین نژاد در آستانه آغاز سومین نمایشگاه حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشــیمی اظهار کرد: سیاســت های این شرکت مبتنی بر 
استفاده حداکثری از دانش و توان متخصصان و سازندگان داخلی است.

وی در ایــن زمینــه ادامــه داد: کمیته های خودکفایــی و حمایت از 
ســاخت داخل بیدبلنــد خلیج فارس با بررســی های کارشناســی و 
امکانســنجی توانســتند بیش از 3۰ هزار میلیارد ریال از تجهیزات و 
تولیدات  داخلی در بخش پالایشــگاهی و پروژه های توســعه ای شامل 
خریــد تجهیزات حســاس دوار، پکیج هــای تولید هــوا و ازت، انواع 
تجهیزات برق و ابزار دقیق، لوله و اتصالات، فیلتر و مواد شــیمیایی را 

از داخل تأمین کنند.
مدیرعامل شــرکت پالایش گاز بیدبلنــد خلیج فارس در ادامه گفت: با 
توجه به تجربه های مؤفق در زمان ســاخت این پروژه ملی خوشبختانه 
در زمان بهره برداری و انجام پروژه های توسعه ای طی یک سال گذشته 

از خروج ۱۰۸ میلیون یورو ارز از کشور جلوگیری شده است.
نشان زاده: تفاهمنامه های »پتروشیمی اروند« پی وی سی  

کشور را به کالای تماما ایرانی تبدیل کرد
 مدیرعامل پتروشــیمی اروند در آئین امضــاء تفاهمنامه های همکاری 
با شــرکت های داخلــی در نمایشــگاه حمایت از ســاخت داخل در 
صنعت پتروشــیمی گفت: آنچه طی این ســال ها به عنوان تفاهمنامه 
با شــرکت های ایرانی امضاء کردیم؛ به مرحله قرارداد و تولید رســیده 
اســت و امروز شاهد تولید پی وی ســی  کاملا ایرانی توسط پتروشیمی 
 اروند هســتیم که عــلاوه بر نیــاز داخل؛ بــه کشــورهای دیگر نیز 

صادر می شود.
حسن نشان زاده  مقدم در نخستین روز نمایشگاه حمایت از ساخت داخل 
در صنعت پتروشیمی در جزیره کیش گفت: خرسندیم اعلام کنیم که 
تفاهمنامه هایی که در نمایشگاه سال ۱3۹۸ به امضاء رساندیم؛ نه تنها 
به قرارداد تبدیل شــده اســت؛ بلکه به کالا و مواد شیمیایی تبدیل و 
زنجیره پی وی سی  اروند را به پی وی سی  تماما ایرانی با 3۶ کاتالیست و 

مواد شیمیایی ساخت داخل رسانده است.
وی در ادامه افزود: داخلی ســازی پوشــش دهی آند و کاتد، تجهیزات 
فنــاوری برتــر، تامیــن قطعــات برج ها و کمپرســورها بخشــی از 
تفاهمنامه هایــی بود که در این رویداد امضاء شــده بود و امروز به کالا 
تبدیل شده است و امیدواریم تفاهمنامه هایی که امروز امضاء می کنیم 

نیز به زودی به قرارداد و کالا تبدیل شود.
در ایــن آئین که بــا حضور دکتر علی  عســکری مدیرعامــل، اعضاء 
هیات مدیره و دیگر مدیران شــرکت های تابعه گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس در غرفه مرکزی هلدینگ خلیج فارس در نمایشگاه حمایت 
از ســاخت داخل در صنعت پتروشــیمی برگزار شــد؛ ۴ تفاهمنامه با 
شرکت های داخلی در زمینه های ساخت مبدل و قطعات برج ها، ساخت 

کمپرســورها، تجهیزات کنترل فشــار و مبدل های صفحه ای به امضاء 
رســید. مدیرعامل پتروشیمی اروند با تشــریح جزئیات تفاهمنامه ها 
عنوان داشــت: خوشــبختانه یکی از این تفاهمنامه ها در زمینه تامین 
قطعــات موردنیاز برج های واحد EDC - VCM اســت که علیرغم 
خوردگی بســیار این برج ها؛ توانستیم با حمایت از شرکت های داخلی 

قطعات موردنیاز را در داخل کشور تولید کنیم.
وی در ادامــه بــا ارائه توضیح در خصوص تفاهمنامه با شــرکت دیگر 
ایرانی در زمینه کمپرســورها افزود: یکی از تجهیزات مهم در سیستم 
که گاها شــرکت  را دچار مشکلاتی می کرد؛ کمپرسورهای مجتمع بود 
که با اعتماد به شــرکت های داخلی توانســتیم کشور را از واردات این 
تجهیز بی نیاز کنیــم و امروز تفاهمنامه دیگری در این زمینه به امضاء 

خواهیم رساند.
نشــان زاده در خصوص سومین تفاهمنامه ای که در این آئین به امضاء 
رســید؛ با اشاره به افتخارآفرینی جوانان در بومی سازی آند و کاتدهای 
موردنیاز صنعت پتروشــیمی کشــور گفت: امروز ما بــا افتخار اعلام 
می کنیم تجهیزات کنترل فشــار که یکی از لایه های ایمنی سیســتم  
اســت؛ در اندازه  و فشــارهای مختلف در کشــور تولید و در مجتمع 

پتروشیمی اروند در سرویس قرار گرفته است.
مدیرعامل پتروشــیمی ارونــد در آخرین تفاهمنامه  ای که از ســوی 
پتروشــیمی اروند با شــرکت های ایرانی به امضاء رسید؛ تصریح کرد: 
مبدل های صفحه ای یکی از تجهیزات پراهمیت در صنعت پتروشیمی 
و واحد های پی وی ســی  و کلر اســت که خوشبختانه با اعتمادی که به 
شــرکت های ایرانی شد؛ ما امروز در راســتای حمایت از کالای داخلی 
تفاهمنامــه ای را در این زمینــه در حضور مدیرعامــل گروه صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس به امضاء رساندیم که باعث صرفه جویی ارزی و 

جلوگیری از خروج ارز از کشور خواهد شد.
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دکتر صیدی مدیرعامل بانک صادرات
 در همایش حمایت از ساخت داخل:

بانک صادرات و گروه صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس تفاهم یک 

میلیارد دلاری امضاء کردند

مدیرعامل بانک صادرات ایران از سهم 9 هزار میلیارد تومانی این 
بانک برای صنعت پتروشیمی در ســال 1400 خبر داد و گفت: با 
رویکرد جدید گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس این میزان در 

سال پیش رو افزایش بیشتری خواهد داشت.
دکتر حجت اله صیدی در نشست تخصصی تأمین مالی طرح های پتروشیمی 
از طریق نظام بانکی اظهار داشــت: عزم نظــام بانکی به ویژه بانک صادرات 
ایران برای ایفاء نقش حداکثری و مؤثرتر در اقتصاد کشور جزم است. وی از 
عملیاتی شدن طرح »پتروصاد« به عنوان طرح ویژه بانک صادرات ایران برای 
تکمیل زنجیره تامین مالی صنعت پتروشــیمی خبر داد و اظهار امیدواری 
کرد که در سال آینده اعتبارات و تامین مالی بیشتری توسط بانک صادرات 
ایران به این صنعت تخصیص یابد. دکتر صیدی افزود: بانک صادرات ایران با 
هدف دستیابی به الگویی مناسب برای تامین مالی سریع تر و مؤثرتر صنعت 
نفت، گاز و پتروشیمی؛ طرح »پتروصاد« را با برخی اصلاحات در مدل نظری 
اولیــه عملیاتی کرد که ظرفیت های بازار پول و ســرمایه را در بر می گیرد. 
مدیرعامل بانک صادرات ایران با بیان اینکه در بازار پول همواره تســهیلات 
نقدی، تعهدات، ضمانتنامه ها و اعتبارات اســنادی موضوعیت دارد، اظهار 
داشــت: بانک صادرات ایران طی سال های اخیر با طرح های طراوت تولید و 
توسعه، گام های بلند و مؤثری برای تأمین سرمایه در گردش و سرمایه ثابت 
صنایع پیشــران کشور برداشته و یکی از بهترین همکاری ها را با استفاده از 
طرح های یاد شده با انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران )استصنا( 
داشته است. دکتر صیدی با اشاره به الگوی بانک صادرات ایران در استفاده از 
شرکت های زیرمجموعه اش برای پشتیبانی از صنایع نفت، گاز و پتروشیمی 
خاطرنشان کرد: در بازار سرمایه با انتشار اوراق از توانمندی های تامین سرمایه 
ســپهر و همچنین برای تکمیل این چرخه از ظرفیت های کارگزاری بانک 
صادرات ایران و بیمه سرمد استفاده شده و با برخی اصلاح های ساختاری از 
ظرفیت شعب خارج از کشور به نحو مطلوب تری بهره برداری صورت گرفته 
است. مدیرعامل بانک صادرات خاطرنشان کرد: چندی پیش با دکتر علی 
عســکری تفاهم یک میلیارد دلاری که بخشی از آن به صورت منابع مالی 
نقدی و بخشی دیگر تعهدی است؛ انجام دادیم. وقتی منابع بانک ۱۸ میلیارد 
دلار باشد؛ طبیعی است که ۱۰ درصد از آن را به این بخش اختصاص دهد و 

انشالله بیشتر هم خواهد شد.

دکتر دولت آبادی در نشست تخصصی تامین مالی طرح های 
پتروشیمی از طریق نظام بانکی:

لازمه توسعه صنعت
 پتروشیمی امروز  55 میلیارد 

دلار است
مدیرعامل بانک ملت با اشــاره به نیاز 55 میلیارد دلاری 
پتروشــیمی برای تامین مالی پروژه های این صنعت تاکید 

کرد که باید با ابزارهای نوین به این نیاز پاسخ دهیم.
دکتر رضا دولت آبادی در نشســت تخصصی تامین مالی طرح های 
پتروشــیمی از طریــق نظام بانکــی گفت: ۸۰ طــرح در صنعت 
پتروشــیمی با حجم ســرمایه گذاری ۵۵ میلیارد دلار امروز وجود 
دارد کــه حــدود 2۶ درصد از این طرح ها مربــوط به گروه صنایع 

پتروشیمی شرکت هلدینگ خلیج  فارس است.
وی تصریح کرد: اگر تمامی شبکه بانکی با تمامی امکانات و  ابزارها 
جمع شوند؛ شــاید نتوانند نیاز صنعت پتروشیمی کشور را تامین 
کنند و تخصیــص دهند و حتما باید به ســمت ابزارهای جدید و 
نوین برویم. همه ما به دنبال راهکارهای نوین و جدید هســتیم تا 
 بتوانیم  از طریق آن بخشی از منابع موردنیاز ابرصنعت پتروشیمی 

را فراهم کنیم.
مدیرعامــل بانک ملت یکی از ابزارهای کارآمــد برای تامین مالی 
صنعت را اوراق وکالت عنوان کرد و گفت: تامین سرمایه بانک ملت 

حدود ۱۰۰ هزار  میلیارد تفاهمنامه در بخش اوراق اجرایی دارد.
وی با اشــاره به سخنان دکتر محسن رضایی در این نشست که به 
مشکل تحریم های داخلی اشاره کرد، اظهار داشت: یکی از مشکلات 
بانک ها در صنعت پتروشیمی؛ بحث تسهیلات تعهدات کلان است 

که می توانیم برای هر پروژه یک  ذینفع واحد ایجاد کنیم.
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مدیرعامل بیمه ســرمد گفت: این شرکت 
با مشــارکت در طرح بزرگ »پتروصاد« 
برای فعالان اقتصادی در حوزه نفت، گاز و 
پتروشیمی خدمات متمایز و ارزنده ای را به 
 ویژه در زمینه پوشش ریسک ارائه می کند.

نشســت تخصصی تشــریح ظرفیت های بانک 
صادرات ایران و شــرکت های تابعــه در اعطاء 
تســهیلات ریالــی وارزی و ارائــه خدمــات به 
شــرکت های پتروشــیمی در قالــب طــرح 
»پتروصاد« در نمایشــگاه و همایش تخصصی 
 حمایت از ســاخت داخل در صنعت پتروشیمی

 برگزار شد. یعقوب رشــنوادی مدیرعامل بیمه 
سرمد در این نشست تخصصی با اشاره به اقدامات 
این شرکت برای خدمت رسانی به مجموعه ها و 
سازمان های بزرگ کشور و نقشه راه بیمه سرمد 
برای نقش آفرینی بیش از پیش در حوزه صنعت 
نفت، گاز و پتروشیمی کشور گفت: شرکت بیمه 
ســرمد به عنوان یکی از شــرکت های خوشنام 
و برتــر صنعــت بیمه که برای چندمین ســال 

 متوالی مؤفق به اخذ ســطح یک توانگری مالی 
شــده اســت. به بیمه گذاران بزرگی مانند بانک 
صادرات ایران، جهاد دانشــگاهی، کمیته امداد 
امام خمینــی )ره(، ســازمان تامین اجتماعی و 
شرکت های بزرگ خدمات بیمه ای ارائه می کند.

مدیرعامل بیمه ســرمد خاطرنشــان کرد: ما به 
عنوان یکــی از ارکان اصلی طــرح »پتروصاد« 
در کنــار شــرکت های تابعــه بانک صــادرات 
ایران کــه در این طرح حضــور دارند؛ خدمات 
ارزان تر، ســریع تر، مطمئن تــر و باکیفیت تری 
به مشــتریان ارائه می کنیم که در واقع شرایط 
منحصربه فــردی بــرای فعالان اقتصــادی به  
 ویــژه در حــوزه نفت، گاز و پتروشــیمی ایجاد 
خواهــد کرد. رشــنوادی با ذکر ایــن نکته که 
اســتفاده از بیمه در طرح هــای بزرگ صنعتی 
هزینه نیســت و باید به عنوان ســرمایه گذاری 
قلمداد شــود، خاطرنشــان کرد: بیمه ســرمد 
صرفا به قصد ســود وارد این طرح نشــده است؛  
بلکه به دلیل رســالتی که به عهــده مجموعه 

بانک صــادرات ایران و مجموعه شــبکه بانکی 
گذاشته شــده و ما نیز قصد مشــارکت در این 
زمینه را داریم؛ تــلاش خواهیم کرد تا به خلق 
 ارزش بــرای اقتصاد کشــور و همــه ذینفعان 

کمک کنیم.
وی در ادامه افزود: قصد داریم در صنایع بالادستی 
و پایین دستی، فراساحلی، داخلی وخارجی برای 
بیمه گذاران حوزه صنعت پتروشیمی؛ خدماتی 
را طراحــی و اجرایی کنیم کــه برای آنها ارزش 
ایجــاد کنــد و قراردادهای بیمــه ای علاوه بر 
پوشش ریســک در فعالیت های اقتصادی آنها 
بتواند به  صورت قرارداد تســهیم مشــارکت در 
 منافع حداکثــر تاثیرگذاری را برای بیمه گذاران

 فراهم کند. امیر یوسفیان نائب  رئیس هیات مدیره 
بانک صادرات ایران، محمد وطن پور مدیرعامل 
شرکت تامین سرمایه سپهر و محمودرضا  گشاده رو 
مدیرعامل شرکت صرافی سپهر صادرات نیز در 
 این نشســت ابعاد مختلف طرح »پتروصاد« را 

تشریح کردند.

ارائه خدمات متمایز بیمه سرمد
 برای پوشش ریسک پتروشیمی ها 
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به جرات می توان گفت که شرکت بیمه دی 
یکی از سودسازترین شرکت های بیمه ای و 
در عین حال از دید بنیادی؛ پایین ترین نسبت 
پی  بر  ای را داشته و پتانسیل های سهم برای 

بازار مغفول مانده است.
این شــرکت بیمه ای برای ۹ ماهه سالجاری سود 
۷۴ تومانی داشته است و امسال می توان به راحتی 
انتظار ســود محدوده ۱۰۰ تومان را از این ســهم 
داشت؛ این در حالی است که قیمت سهام شرکت 
محدوده 32۰ و پی  بر  ای فوروارد ســهم محدوده 
3 مرتبه قرار دارد؛ در حالی که اکثر شــرکت های 
بیمه ای پی  بر  ای های بالای ۶ و بعضا دو رقمی دارند.

در همین حال سبد اکثر شرکت های بیمه ای را بیمه 
شخص ثالث تشکیل می دهد و این سرفصل بیمه 
زیا ن ده و تنها به واسطه سرمایه گذاری منابع سود 
حاصل می شود. عمده سبد بیمه دی را بیمه درمان 
و عمدتا قرارداد با بنیاد شهید تشکیل داده است که 
طبق گمانه زنی ها قرارداد تکمیلی این ارگان نیز با 
بیمه دی خواهد بود و برنده احتمالی مناقصه بنیاد 

شهید بیمه دی است.
گفتنی است بیمه دی قصد دارد این قرارداد را با حق 
بیمه فنی مناسبی منعقد کند؛ چراکه این قرارداد  
ارزش افزوده بسیار بالایی برای این شرکت بیمه ای 
داشته و توان رشد سودســازی شرکت را افزایش 
می  دهد. هر چند که این قرارداد می تواند استمرار 
سودسازی بالای سهام شرکت را تضمین و از طرف 
دیگر به جای پی  بر  ای 3 شــاهد رشــد پی  بر  ای 
شرکت حداقل به سطح ۵ مرتبه ای و رشد قیمتی 
بسیار خوبی در سهم خواهد شد، اما مدیریت بیمه 
دی به موازات انعقاد قراردادهای مستقیم درصدد 
تقویت شبکه فروش و عرضه غیرمستقیم خدمات 
بیمه ای اســت. به طوری کــه برنامه ریزی ها برای 
توسعه کمی وکیفی شبکه فروش موجب افزایش 
۴۰۰ نماینده فعال دیگر در بازار شد که با برگزاری 
دوره های آموزشی و تفویض اختیار به آنان مسیر 
توانمندی شبکه نمایندگی طی می شود. تمرکز بر 
توسعه شبکه نمایندگی تاثیر مستقیمی بر ترکیب 
پرتفوی بیمه دی در سال مالی ۹۹ نسبت به سال 
مالی ۹۸ داشت. سهم رشــته درمان از ۹2 به ۸۶ 
درصد کاهش یافت و در مقابل ســهم رشته های 
ســودده مانند آتش سوزی، مسئولیت، عمر و بدنه 
اتومبیل با رشــد همراه شد. همچنین با مدیریت 
درست ریســک سهم ۹۱ درصدی رشته درمان از 
کل خساراتی پرداختی ســال ۹۸ در سال ۹۹ نیز 
۹۱ درصد باقی ماند و افزایشی نداشت؛ این در حالی 

است که طبق تازه ترین گزارش بیمه مرکزی میزان 
خســارات پرداختی در کل بازار بیمه کشور روند 
افزایشی داشته است.   رویکرد توسعه  ای مدیریت 
بیمه دی موجب شــده تا در حال حاضر شــرکت 
بیشــترین تعداد بیمه گذار و بیمه شده را در طول 
۱۷ ســال فعالیت خود داشته باشد. همچنین در 
حوزه های سرمایه گذاری، سودآوری، رضایتمندی 
مشتریان و توانگری با دستاوردهای قابل توجه یکی 

از معتبرترین شرکت های بیمه در بازار باشد. 
سال گذشــته برای دومین سال متوالی به عنوان 
سودآورترین شــرکت صنعت بیمه معرفی و بین 
مؤسسات بیمه ای در ارزیابی صد شرکت برتر ایران 
برای دومین ســال متوالی رتبه اول را کسب کرد. 
گام های بیمه دی برای تحقق برنامه های توسعه ای 
موجب ارتقاء شرکت به سطح یک توانگری با نسبت 
2۴۱ درصد شــد که تجمیع این شــرایط نشان 
می دهد که ارزش سهام بیمه دی باید بیش از رقم 

کنونی در بازار باشد.
در این شــرایط تخریــب برخی ســهامداران در 
خصوص عدم استمرار سود شرکت نیز خنثی شده 
و این شرکت بیمه ای که عملکرد بسیار خوبی در 
زمینه سودسازی داشته است؛ به جایگاه اصلی خود 
باز می گردد. در اینجا باید به این نکته بســیار مهم 
اشاره داشت که سود سال قبل بیمه دی به واسطه 
فعالیت های مثبت در بازار سرمایه و شرایط خوب 
بازار سرمایه به ازاء هر سهم ۱۹۱ تومان محقق شده 
و ســود ۱۰۰ تومانی امسال به صورت حداقلی و از 

طریق عملیات شرکت حاصل می شود.
حال این پتانســیل نیز وجــود دارد که در صورت 

بهتر شدن شــرایط بازار سرمایه بیمه دی قادر به 
ســرمایه گذاری های خوبی بــوده و ارزش افزوده و 
شناسایی سود خریدوفروش سهام نیز به این سود 
عملیاتی اضافه شــده و این امر قدرت سودسازی 
شــرکت را دو چندان و قیمت ســهام شرکت نیز 
در همین راســتا رشد بسیار خوبی خواهد داشت؛ 
بنابراین پتانســیل های بیمه دی را در چند زمینه 
می توان عنوان کرد که این ســهم بیمه ای را هم به 
سهم کم ریسک و هم سودسازی بالا تبدیل کرده 

است:
 سود بالا و پی  بر ای پایین.

  عقد قرارداد تکمیلی با بنیاد شــهید با حق فنی 
مناسب و تداوم سودسازی بالا.

  احتمال مثبت شــدن شــرایط بازار سرمایه و 
شناسایی سود مناسب ناشی از خریدوفروش سهام.

اما افت قیمت سهم به خصوص طی یک ماهه اخیر 
به دلیل وضعیت بازار ســرمایه بوده که کل گروه 
بیمه را تحت تاثیر قرار داده است و این امر مرتبط 
با عملیات شرکت نیست و فشار فروش در بازار در 

تمامی صنایع وجود داشته است.
حال بیمــه دی طی یک ماهه دی ماه نشــان از 
تحولات خوبی در حق بیمه های صادره خود دارد؛ 
در حالی که شــرکت طی ۹ ماهه سالجاری حدود 
2۰۶۷ میلیارد تومان حق بیمه صادره داشــته و 
تنها طی ۱ ماهه دی ماه 3۸۷ میلیارد تومان حق 
بیمه صادره را به ثبت رسانده است که این امر نشان 
می  دهد سهامداران شرکت باید در انتظار گزارش 
مثبت و متفاوت خوبی از بیمــه دی طی 3 ماهه 

پایانی سال باشند.

بیمه دی یکی از سودسازترین شرکت های بیمه
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تداوم مؤفقیت های آلومینای ایران در آستانه 
چهل وسومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی

شرکت آلومینای ایران در بین همکاران 
صنعتی و دست  اندرکاران صنعت کشور 
نام شناخته شــده ای است. تولید سه 
محصول اســتراتژیک هیدروکســید 
آلومینیوم، آلومینا و آلومینای آلفا  بیش 
از ربع قرن در این شرکت در حال انجام 

است.
 تولید شــمش آلومینیوم »با استفاده از توان 
و دانش بومــی و داخلی« طی یکی دو ســال 
اخیر نام شــرکت آلومینای ایران را بیش از 
پیش بر ســر زبان صنعتگران انداخته است. 
بهره  برداری از واحد تولیــد هیدرات ویژه با 
دانش انحصاری شــرکت آلومینــا که تعداد 
تولیدکنندگان آن در دنیا به عدد انگشــتان 
یک دســت می رسد؛ در ســال آتی اهمیت 
شرکت آلومینای ایران در صنعت کشور را دو 
چندان کرده است و در ارتقاء جایگاه  شرکت 
در بعد صنایع اســتراتژیک کشــور نقش به 

سزایی خواهد داشت.
شــرکت آلومینای ایران بــه لحاظ مالکیتی 
بزرگترین مالک معادن بوکســیت در ایران 

است و در حال حاضر ۱2 محدوده معدنی از 
معادن بوکسیت کشور در استان های مختلف 
را در اختیــار دارد. شــرکت آلومینای ایران 
در خراسان  شــمالی و در شهرستان جاجرم 

فعالیت می کند.  
 افزایش سطح پیجویی ها 

در قالب طرح اکتشاف سراسری 
بوکسیت و توسعه پهنه های اکتشافی

شــرکت آلومینای ایران بهره بردار ۵ ذخیره 
بوکسیت در ۵ اســتان کشور منقسم به 3۱ 
بلوکه معدنی است که طی چند سال اخیر به 
سبب سیاستگذاری مدیریت ارشد؛ مهمترین 
دستاوردها در بخش معدن شکل گرفته است 
که حاصــل آن در حوزه حفاری اکتشــافی 
دستیابی به 3۸ میلیون تن ذخیره بوکسیت 
دیاسپوری و ۷۰ میلیون تن بوکسیت شیلی 

است.
در افق ۱۴۰۴ برنامه توســعه کشــور تولید 
یک ونیم میلیون تن آلومینیوم هدف گذاری 
شــده اســت که رســیدن به چنین هدفی 
مستلزم دســتیابی به ذخایر بیشتر بوکسیت 

و در نتیجه آن افزایش ظرفیت تولید آلومینا 
برای تأمیــن نیاز صنعت آلومینیوم کشــور 

است.
در همین راستا طرح پیجویی بوکسیت های 
مناطق ایران در دســتور کار شرکت آلومینا 
قرار گرفته اســت تا با کشف منابع ناشناخته 
احتمالی بوکسیت در کشور گام های اساسی 
بــرای تحقق این برنامه برداشــته شــود. بر 
همین مبنا شــرکت آلومینای ایران در حال 
انجام یک طرح اکتشــاف سراسری با هدف 
شناســایی ذخیــره ۵۰ میلیون تن اســت 
کــه عملیات پیجویــی این طرح در ســال 
۹۷؛ شــصت وهفت هزار کیلومتر، در ســال 
۹۸ بیســت هزار کیلومتر و در سال ۹۹ هم 
عملیات پیجویی اکتشافی به میزان 2۰ هزار 
کیلومتر دیگر انجام شده است و تاکنون 3۸ 
میلیون تن ذخیره قابل اســتخراج بوکسیت 
با عیار مناســب و همچنین ۷۰ میلیون تن 
بوکســیت شــیلی و کم  عیار شناسایی شده 
است. با افزایش ذخیره ماده معدنی بوکسیت؛ 
مدت زمان فعالیت برای بهره برداری از معدن 
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به 3۰ سال افزایش یافت.
نکته قابل توجه در آمارهای اکتشــافی این 
است که از ابتدای سال ۱3۹۵ لغایت ۱3۹۹ 
به مدت ۵ سال در مقایسه با سال های ۱3۶2 
لغایت ۱3۹۴ به مدت 32 سال؛ افزایش ۱۷۹ 
درصــد ذخایر قطعی بوکســیت و همچنین 
۶۷۸ درصد ذخایر قابل اســتخراج بوکسیت 
در این فاصله زمانی کوتاه حاصل شده است 
که نشان از همت والا، درک صحیح و جدیت 
مدیران ارشــد مجموعه به امر اکتشــافات و 

توسعه ذخایر دارد.
 تجهیز معادن کشور و افزایش 

استخراج از معادن جاجرم
اســتراتژی شــرکت آلومینا در حوزه معدن 
مبنی بر صیانت از معادن و نگاه بلندمدت به 
منابع محدود و عدم وابســتگی به یک معدن 
خاص اســت که این سیاســت خود ســبب 
توجه به ســایر معادن در اختیار شرکت شده 
است؛  لذا تکاپو برای استفاده از معادن تحت 
مالکیت در سایر نقاط کشور سرعت بیشتری 
گرفت که در نتیجه بخشــی از معادن یزد و 
کرمان در کانون توجهات کارشناســان برای 
بهره  برداری قرار گرفته اســت و برای معادن 
دشت  ده شرقی و دشت  ده غربی و چک  چک 
پروانه بهره برداری اخذ شد. همچنین در سال 
۱3۹۹ برای معادن بلبلوئیه و دارسینوئیه در 
اســتان کرمان پروانه بهره برداری صادر شده 

است.
 افتتاح و بهره برداری از مجتمع شمش 

آلومینیوم جاجرم
پــس از اخذ پروانه بهره برداری؛ در تاریخ 2۱ 
اسفند ۱3۹۷ بهره برداری از این مجتمع آغاز 
شــد و در تاریخ 2۴ تیر ماه ۱3۹۸ با حضور 
وزیــر وقت صمــت در شهرســتان جاجرم 
مجتمع شــمش آلومینیوم جاجرم رســماً 

افتتاح شد.
در بخش تولیــد آلومینیوم با تولید ۱۰ هزار 
تن شــمش آلومینیوم در سال ۱3۹۸ نیمی 
از دیگ های سالن احیاء این مجتمع در مدار 
قرار گرفت. در ســال ۱3۹۹ که مزین به نام 
»جهش تولید« بود؛ با تولید بیش از 2۵ هزار 
تن شمش آلومینیوم توانست نسبت به تولید 
شمش در سال ۱3۹۸ جهش 2۵۰ درصدی 
را رقم بزند. طی هشــت ماهه نخســت سال 
۱۴۰۰ علیرغم مشــکلات ناشــی از کاهش 
مصرف برق؛ ایــن مجتمع مؤفــق به تولید 
بیش از 2۴،۹۰۰ تن شمش آلومینیوم سری 

۱۰۰۰ شد.
همچنین این شــرکت مؤفق شــد در سال 
گذشته 3۱ دیگ از 3۵ دیگ باقیمانده سالن 
احیاء را به مدار آورد. در اردیبهشت ماه سال 

۱۴۰۰ همزمان بــا روز جهانی کاروکارگر با 
وجود موانع جدی همچون تحریم ها، ویروس 
کرونا و خروج نیروهــای پیمانکار چینی؛ ۴ 
دیگ باقیمانده از ســالن B نیــز وارد مدار 
شــد که به این ترتیب مجتمع تولید شمش 
آلومینیوم بــه ظرفیت کامل تولید دســت 

یافت.
 پروژه های توسعه ای و پژوهشی 
شرکت در زمینه افزایش تولید

شرکت آلومینا با کسب جواز تأسیس توسعه 
پروژه های سرمایه ای؛ طرح افزایش ظرفیت 
تولید را در راســتای تفاهمنامــه فی مابین 
ایمیدرو و استانداری خراسان شمالی پیش  رو 
دارد. در ایــن طرح توســعه پروژه های ذیل 

تعریف شده که در حال اجراست: 
 استقرار نظام های مدیریتی

نگرش مدیریتی سال های اخیر شرکت آلومینا 
از تولیــد صرف یک محصول به توســعه در 
همه  جنبه های صنعتی، اقتصادی و اجتماعی 
تغییر یافته است. در خلال این سال  ها در حوزه 
معدن دستیابی به منابع قابل اتکاء بوکسیت 
در اولویــت قرار گرفته اســت؛ به گونه ای که 
حفاری اکتشــافی از حدود ســه هزار متر تا 
قبل از ســال ۹3 به بیــش از دوازده هزار متر 
افزایش یافته و طی همین مدت چهار پروانه 
 بهره  برداری در یزد به نام شرکت آلومینا صادر 

شده است.
بهره  بــرداری از کارخانه تولید شــمش که 

بــا کندی در اجرا و توقف روبه رو شــده بود؛ 
در این دوره شــتاب گرفته اســت و به انجام 
رسید. ســال ۱3۹۸ و ۱3۹۹ شرکت آلومینا 
به دلیل همیــن اقدامات و تلاش ها مؤفق به 
کســب رتبه برتر در بین ۵۰۰ شرکت بزرگ 
داخلی IMI۱۰۰ شــد و این رتبه و کســب 
نشان چهار ســتاره بهره وری به عنوان تنها 
شــرکت دارنده این نشان در کشور؛ ناشی از 
تغییر رویکرد اتخاذ شده شرکت از سنتی به 
سیســتمی طی این سال هاست. ضمن  اینکه 
در ســال ۹۹ از طــرف تیــم ارزیابی جایزه 
بهره وری مــدل معادن و صنایع معدنی ایران 
ارزیابی شده؛ موفق به کسب تندیس برنزین 

برای شرکت شدیم.
اشــتغالزایی: شــرکت آلومینای ایران طی 
پنج ســال اخیر با اشــتغال بیش از ۶2۰۰ 
نفر نیرو )۱323 نفر مســتقیم و ۵۰۰۰ نفر 
غیرمســتقیم(؛ سهم به  ســزایی در زدودن 
غبار محرومیت از منطقه داشته است. رونق 
اقتصادی حاصــل از این اشــتغالزایی یکی 
از ثمرات عملکرد این شــرکت در راســتای 
مســئولیت های اجتماعی اســت. در ضمن 
بــا مؤافقت ســازمان ایمیــدرو در خصوص 
درخواســت مجوز جذب 2۰۰ نیروی جدید؛ 
این شرکت در حال پیگیری  و هماهنگی های 
درون اســتانی به منظور برگــزاری هر چه 
ســریعتر آزمون و نهایی شدن فرآیند جذب 

است.
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دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران اعلام کرد:سا

ثبت فروش 7۱ هزار میلیاردی 
شرکت ملی مس تا پایان بهمن ماه

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مس 
ایران میزان فروش این شرکت در بهمن 
ماه ســالجاری را 8474 میلیارد تومان 
اعلام کــرد و گفت: همچنیــن میزان 
فروش »فملی« در دوره 11 ماهه منتهی 
به بهمن 1400 در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته رشد بیش از 105 درصدی را 

نشان می دهد.
دکتر اردشیر ســعدمحمدی در این خصوص 
اظهار کرد: شــرکت ملی صنایــع مس ایران 
طی ۱۱ ماه اخیــر از محل فروش محصولات 
خــود ۷۱.32۱ میلیارد تومان درآمد کســب 
کرده که از این مبلــغ ۸.۴۷۴ میلیارد تومان 
مربوط به بهمن ماه اســت. وی در ادامه افزود: 
میزان فروش این شــرکت در بازه زمانی ۱۱ 
ماهه سالجاری در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته؛ ۱۰۶ درصد رشد نشان می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس با بیان 

اینکه فروش تجمیعی ۱۱ ماهه این شــرکت 
در ســال ۹۹ رقم 3۴۶۶۹ میلیارد تومان بوده 
است، گفت: با توجه به برنامه ریزی های صورت 
گرفته؛ این رقم تاکنــون به ۷۱.32۱ میلیارد 

تومان رسیده است.
دکتر ســعدمحمدی همچنین میزان فروش 
بهمن ماه ســال گذشــته را 3.۴۷۸ میلیارد 
تومــان اعــلام و عنــوان کرد: خوشــبختانه 
همانطور که گفته شد؛ فروش بهمن ماه امسال 
به رقم ۸.۴۷۴ میلیارد تومان رسیده که رشد 

قابل توجهی را نشان می دهد.
فروش عالی »فملی« با رشد 101 درصدی

دکتــر ســعدمحمدی همچنین اعــلام کرد:  
فروش »فملی« طی مدت ۱۰ ماهه سالجاری 
در مقایســه با مدت مشابه ســال قبل ۱۰۱ 

درصد رشد داشته است.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: 
در این بازه زمانی شــرکت ملی صنایع مس از 

فروش محصولات خود ۶2۸۴۷ میلیارد تومان 
درآمد کســب کرد. وی اظهار داشت: فروش 
شــرکت مس طی دی ماه بــه ۷۶۵۹ میلیارد 

تومان رسید.
وی گفت: این شــرکت مؤفق شد در دی  ماه 
بیــش از ۱۹۱۱۴ تن کاتد صادر کند. پیش از 
این بالاترین تنــاژ ماهیانه صادراتی مربوط به 
تیر ماه سالجاری و به میزان ۱۷۸3۵ تن بوده 

است.
دکتر ســعدمحمدی ادامه داد: شــرکت ملی 
صنایع مــس همچنین در فــروش داخلی ۷ 
درصد و در فروش خارجی ۱۵ درصد از برنامه 

مدون خود عبور کرد.
معرفی دستاوردهای شرکت ملی صنایع 

مس در نمایشگاه بین المللی معدن و 
صنایع معدنی زاهدان

نمایشــگاه بین المللی معدن، صنایع  معدنی، 
فرآوری موادمعدنی، ماشین آلات و تجهیزات 
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وابسته با حضور شرکت ملی صنایع مس ایران 
و دیگر شــرکت های مهم صنعتی ومعدنی در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی زاهدان 
آغاز به کار کرد. در مراسم افتتاحیه نمایشگاه 
بین المللی معــدن، صنایع معدنــی، فرآوری 
موادمعدنی، ماشــین آلات و تجهیزات وابسته 
اســتاندار  مهندس حســین مدرس  خیابانی 
خلیلی  محمدجــواد  سیستان وبلوچســتان، 
مشــاور مدیرعامل و مدیر گروه روابط عمومی 
شــرکت ملی مس و دیگر مقامات اســتانی و 
کشوری حضور داشتند. این نمایشگاه با حضور 
۷۵ شــرکت داخلی و نمایندگان شرکت  های 
خارجی به منظور فراهم ســازی زمینه رشد و 
توسعه صنعت معدن و شناسایی و بهره  برداری 
از پتانسیل های موجود این استان آغاز به کار 

کرد.
در این مراسم استاندار سیستان وبلوچستان 
به همراه تعدادی از معاونان، مدیران استانی 
و مسئولان سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان از جمله داود شهرکی رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت این استان و محمود 
رحمتیان معاون امور معادن و صنایع  معدنی 
ســازمان صمــت سیستان وبلوچســتان از 
شــرکت ها و غرفه هــای موجــود بازدید و 
پیرامــون موانع و توانایی های شــرکت های 
داخلــی در زمینــه صنایع معدنی و ســایر 
موضوعات با آنان گفتگو کرد. گفتنی اســت 
که »شــرکت ملی صنایع مــس« به عنوان 
یکی از شــرکت های مطــرح در این دوره از 
نمایشــگاه زاهدان توانست با حضور پررنگ 
خود همانند ســال گذشته دســتاوردهای 
معدنی وصنعتی خــود را در معرض نمایش 
عموم قرار دهد. »طــرح تجهیز و راه انداری 
معدن و کارخانه تغلیظ چهل  کوره زاهدان« 
از جمله پروژه  های شــرکت ملی مس است 
که از نیمه دوم ســال ۱3۸۹ آغاز شده و در 
ســال ۱3۹۵ به بهره برداری رسید. بر اساس 
نتایج گزارش های تهیه شده این طرح نه تنها 
می  تواند موجب رونق اقتصادی منطقه شود؛ 
بلکه زمینه اشــفتغال بیش از ۴۰۰ نفر را نیز 

فراهم کرده است.
ایمیــدرو، شــرکت ملی صنایع مــس ایران، 
شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو، ذوب آهن، 
تهیه وتولیــد موادمعدنی، ، صدر تامین و اوپال 
کانی پارسیان از جمله شــرکت  کنندگان در 
ایــن دوره از نمایشــگاه بین  المللــی معدن و 

صنایع  معدنی زاهدان بودند.
بازدید انجمن معدن ایران از غرفه 

شرکت ملی صنایع مس ایران
بر اســاس این گزارش اعضــاء انجمن معدن 

ایران از غرفه شــرکت ملی صنایع مس ایران 
در نمایشــگاه صنعت ومعدن زاهدان بازدید 

کردند.
 در ایــن بازدیــد دکتــر عطایی پــور رئیس 
دانشــکده معدن دانشــگاه امیرکبیر و عضو 
هیات مدیــره انجمــن معــدن ایــران، دکتر 
افضل اســتاد دانشگاه آزاد و عضو هیات مدیره 
انجمــن معدن ایــران و مهنــدس اردوبادی 
عضــو هیأت مدیــره انجمن معدن ایــران از 
 دستاوردهای شــرکت ملی صنایع مس ایران 

بازدید کردند.
همچنیــن در فرآینــد ایــن بازدیــد اعضاء 
از  ایــران  معــدن  انجمــن  هیات  مدیــره 
دســتاورد های مجتمع  های مس سرچشمه، 
شــهربابک و ســونگون مطلــع شــده و بــا 
ظرفیت  های اســتخراج، فــرآوری و تولیدات 

مس هر مجتمع آشنا شدند.
نکته حائزاهمیت در ایــن بین اطلاع از نقش 
مجتمع های شــرکت ملی صنایع مس ایران 
به عنوان یکی از پیشــگامان پیشــرفت ایران 
در ســالجاری بود که با استقبال اعضاء انجمن 

معدن مواجه شد.
در بخشی دیگر از این بازدید نیز دستاوردهای 
مدیریت آموزش شــرکت ملــی صنایع مس 
در بخش  های واقعیت افــزوده و آموزش های 
مجازی مــورد بازدید اعضاء قــرار گرفت که 
به اذعان حضار به عنــوان خدمتی نوآورانه و 
پیشــگامانه در عرصه صنعت شناخته شده و 
می  تواند سرمشــق دیگر مجتمع  های صنعتی 

باشد.
همچنین این بازدید زمینه آشــنایی بیشــتر 
اعضــاء را با شــرکت  های تابعه شــرکت ملی 
مس همچــون »کانــی مــس«، »هلدینگ 
سرمایه گذاری سرچشمه« و »شرکت خدمات 
بازرگانی و فلــزات غیرآهنــی« فراهم کرده 

و خدمات پیشــگامانه ایــن مجموعه  ها را به 
معرض نمایش درآورد.

تاثیر مثبت فعالیت های معدنی 
شرکت ملی صنایع مس در استان 

سیستان وبلوچستان
رئیــس ســازمان نظــام مهندســی معدن 
اســتان سیستان وبلوچســتان بــا حضور در 
غرفه شــرکت ملــی صنایع مس ایــران در 
نمایشــگاه بین  المللی معدن و صنایع  معدنی 
زاهــدان از دســتاوردهای ایــن مجموعــه 
 بازدید و فعالیت های صــورت گرفته را مثبت 

ارزیابی کرد.
شــهاب دهــواری در بازدیــد از غرفــه این 
مجموعــه و گفتگو با دســت اندرکاران غرفه 
معــدن چهل کــوره اذعــان داشــت: حضور 
چهل کوره در اســتان سیستان وبلوچســتان 
غنیمــت اســت؛ غنیمتــی که باعــث ورود 
تکنولوژی های روز به اســتان شده و از سوی 
 دیگــر موجبات پیشــرفت اســتان را فراهم 

خواهد کرد. 
وی همچنین اظهار امیدواری کرد تا با حضور 
فعال تر شرکت ملی صنایع مس ایران در استان 
فعالیت ها و همکاری های خصوصی گسترش 
بیشــتری پیدا کرده و موجبات پیشرفت این 

منطقه را فراهم آورد.
دهــواری در ادامــه با طرح  های پیشــنهادی 
گســترش چهل  کوره نیز آشــنا شده و زمینه 
را بــرای همکاری این مجموعــه با ایمیدرو و 

سازمان صمت مناسب ارزیابی کرد.
وی در بازدیــد گروهی به همــراه دکتر مریم 
عســکری عضــو شــورای شــهر و مهندس 
شــه  بخش نماینده ســتاد اجرایی فرمان امام 
)ره( در استان از نزدیک با دستاوردهای جدید 
مجتمع  های مختلف شرکت ملی صنایع مس 

ایران نیز آشنا شد
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با تصمیم اعضاء هیات مدیره؛ دکتر مهدی 
خطیبــی از مدیــران انقلابی بــه عنوان 
مدیرعامل گــروه صنعتــی ایران خودرو 
بزرگترین خودروساز خاورمیانه منصوب شد.

مهندس مهدی خطیبی از مدیران باتجربه صنعت 
خودرو است که سوابق متعددی در کارنامه حرفه ای 

خود به ثبت رسانده است.
مدیریــت فــروش ایران خــودرو، مدیرعاملــی 
ریگان خــودرو، مدیرعاملــی شــرکت لیزینگ 
ایران خودرو، مدیرعاملی شــرکت توسعه تجارت و 
خدمات خودرو، مدیرعاملی شرکت اورین خودرو و 
مدیرعاملی شرکت لیزینگ شهر از جمله سوابق وی 

به  شمار می رود.
مدیرعامل جدید ایران خودرو در بخش خصوصی 
نیز تجربیاتی داشته است که از جمله آنها می توان به 
شرکت پارسیان موتور، پرشیا خودرو، ایرتویا، نگین 
خودرو و چند بخش صنعتی دیگر با عناوین ریاست 

و یا عضویت در هیات مدیره اشاره کرد.
دستیار ویژه وزیر صمت: ایران  خودرو 

سرمایه ملی کشور است
علی نبوی دستیار ویژه وزیر صمت؛ ایران  خودرو را 
سرمایه ملی کشور خواند و گفت: با همت مجموعه 
کارکنان این گروه صنعتی؛ دســتیابی به اهداف 

باانگیزه و همت بیشتری انجام خواهد شد.
رئیس ســتاد راهبری شــرکت ها و مؤسســات 
غیرحاکمیتــی تحت  پوشــش وزارت صمت؛ در 
جلســه معارفه مدیرعامل جدیــد گروه صنعتی 
ایران خودرو با بیان اینکه تجربیات دکتر خطیبی، 
وی را در دســتیابی به اهداف یــاری خواهد کرد، 
گفت: هجمه هایی به صنعت خودروی کشور وارد 
شد که فرصت اقدامات اقتصادی   وفنی را از مدیران 
گرفت، اما با همت مجموعه کارکنان ایران خودرو 
در خصوص افزایــش تولید،  کیفیت، صادرات و ... 
دستیابی به اهداف باانگیزه و همت بیشتری انجام 

خواهد شد.
نبوی ضمن قدردانی از تلاش های مدیرعامل سابق 
ایران خودرو؛  برای وی آرزوی مؤفقیت و توفیق کرد 
و گفت:  امیدواریم مدیرعامل جدید شرایط خطیر 
کنونی را به نفع صنعت خودروی کشور و سربلندی 

کشور و نظام جمهوری اسلامی مدیریت کند.
مهنــدس خطیبــی مدیرعامل گــروه صنعتی 
ایران  خودرو نیز در جلســه معارفــه خود ضمن 
قدردانی از حســن اعتماد اعضاء هیات  مدیره این 
شــرکت، محورهای اصلی فعالیت ها و برنامه های 
خود در ایران خودرو را برشمرد و گفت: برنامه های 
تدوین شده در سه بخش کوتاه مدت، میان مدت و 

بلندمدت است که راهکارها و سیاست های موردنظر 
برای اجرای آن در نظر گرفته شده است که مطابق 
با برنامه های وزارت صمت بوده و با تائید و تصویب 

در هیات مدیره به اجرا در خواهد آمد.
وی تکمیــل خودروهای دارای کســری قطعه را 
یکی از اولویت  های مدیریتی خود دانست و گفت: 
کمیته و تیم ویژه ای برای رســیدگی به مشکلات 
خودروهای کف پارکینگ تشکیل شده است که با 

قدرت و سرعت به موضوع رسیدگی خواهد شد.
مهندس خطیبی افزود: توجــه به ارتقاء کیفیت 
محصولات از دیگر برنامه های ایران خودرو اســت. 
مردم از کیفیت خودروها راضی نیستند و باید ارتقاء 

کیفیت را به صورت جدی دنبال کنیم.
وی از برنامه ریزی برای افزایش ظرفیت های تولید 
خبر داد و گفت: کاهش بهاء تمام شده تولید نیز از 
دیگر برنامه های محوری است که مطابق با راهبرد 

وزارت صمت دنبال خواهد شد.
مدیرعامل گــروه صنعتی ایران  خــودرو، افزایش 
رضایتمندی کارکنــان را به عنوان موتور محرک 
رشد و توسعه و از دیگر محورهای برنامه  های خود 
عنوان کرد و گفت: نیروی انسانی باید بیش از پیش 

مورد توجه قرار گیرد.
وی همچنیــن تصریح کرد: توســعه بدون توجه 
به صــادرات اثربخش نخواهد بود و برای توســعه 
بازارهای صادراتی؛ برنامه مدونی را در نظر گرفته  ایم 
که مشارکت با برخی از کشورها در دستور کار قرار 

دارد.
مهندس خطیبی بر تنوع  بخشی محصولات تاکید 
کرد و گفت: بایــد زمان طراحی تا تولید محصول 
کاهش یابد و محصولات جدید با سرعت بالاتری 

به بازار عرضه شوند.
وی بهبود رابطه با قطعه سازان را از دیگر محورهای 
برنامه  های خود خواند و گفــت: در زنجیره ارزش 
خودرو؛ توســعه خدمات مالی و بیمه  ای نیز برای 
افزایش سودآوری گروه ضرورت دارد که موردتوجه 

خواهد بود.
حفظ حقوق سهامداران اولویت ایران خودرو

مدیرعامل گروه صنعتــی ایران خودرو با تاکید بر 
لزوم ارتقاء کیفیت محصولات؛ خروج از زیان دهی 
نماد »خــودرو« و حفظ حقوق ســهامداران را از 

اولویت های این خودروساز دانست.
دکتر خطیبی در نشست با انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی کشور افزود: 

مهندس خطیبی مدیرعامل ایران خودرو شد

تولید ایران خودرو از مرز 4۰۰ هزار دستگاه گذشت
عرضه بیش از ۳۶8 هزار دستگاه خودرو از ابتدای سالجاری

معصومه صالحی
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افزایــش تیراژ تولید و نیز تغییــر ترکیب تولید از 
خودروهای زیانده به ســمت خودروهای سودده از 
موضوعات بسیار مهمی است که در دست اقدام قرار 
دارد. وی با تاکید بر لزوم همکاری دو ســویه میان 
خودروسازان و قطعه سازان اظهار کرد: قطعه سازی 
کشور یکی از حوزه های صنعت خودرو برای حضور 

در بازارهای جهانی است.  
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با بیان اینکه 
جمــع آوری خودروهای دارای کســری قطعه؛ از 
اولویت های اصلی این خودروساز به شمار می رود، 
بیان کــرد: در حال حاضر تعداد خودروهای دارای 
کســری قطعه به حدود ۷۰ هزار دستگاه طی دو 
هفته اخیر کاهــش یافته و طبق برنامه ریزی های 
انجام شده تا پایان سال به ۴۰ هزار دستگاه خواهد 
رســید. وی با اشــاره به اینکه مدیریت اقتصادی 
ایران خودرو از موضوعات ضروری حال حاضر این 
صنعت به شــمار می رود، عنوان کــرد: در تلاش 
هســتیم تا در ســال آینده ایران  خودرو عاری از 
هرگونه زیان باشــد. طبق برنامه ریزی های صورت 
گرفته؛ سال آینده بخش زیادی از تولیدات متعلق 

به خودروهای سودده خواهد بود.
دکتر خطیبی با اشــاره به اینکــه کاهش قیمت 
تمام شــده تولید از سیاســت های ایران خودرو به 
شــمار می رود، اظهار کرد: ارتقاء کیفیت و توسعه 
محصولات از جمله موضوعاتی است که با جدیت 

دنبال می شود.
همکاری خودروسازان سبب سرعت در 
طراحی و کاهش هزینه های تولید است

بر اساس این گزارش تفاهمنامه همکاری مشترک 
ایران خودرو دیزل و شرکت زرین خودرو برای تولید 
اتوبوس های بین شهری با حضور مدیرعامل گروه 

صنعتی ایران خودرو امضاء شد.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران  خودرو در این مراسم 
با بیان اینکه اقدامات مؤثری در حوزه های مختلف 
ایران خودرو صورت گرفته است، افزود: با امضاء این 
تفاهمنامه شرایط برای استفاده از ظرفیت و توان 
دیگر شرکت ها برای تولید اتوبوس و پاسخگویی به 

نیاز بازار فراهم خواهد شد.
دکتر خطیبی ادامه داد: تنوع محصولات تولیدی، 
کاهش زیان، به روز بودن محصولات ایران خودرو 
دیزل از جمله اخبار امیدبخش صنعت خودرو است.

وی ضمن تاکید بر حمایــت از ایران خودرو دیزل 
برای دستیابی به اهداف و برنامه های ترسیم شده؛ 
به همکاری با سایر شرکت ها از جمله زرین خودرو 
اشــاره کرد و ادامه داد: اســتفاده از ظرفیت سایر 
شرکت ها؛ گام مؤثری برای ســرعت در طراحی، 
کاهش هزینه تولید و ســرعت در تامین نیاز بازار 
خواهد بــود. مهندس خطیبی ضمــن تاکید بر 
لزوم افزایش کیفیت محصــولات تولیدی گفت: 
لازم اســت اقدامات لازم برای صادرات و حضور در 
بازارهای خارجی صورت گیرد. وی با اشاره به ناوگان 

فرســوده تجاری و باری در کشور گفت: طی چند 
سال اخیر و کاهش تولید خودروهای تجاری؛ بازار 
به خودروهایی از جمله مینی بوس، ون، کامیونت و 
کشنده نیاز دارد و باید اقدامات لازم در قالب توسعه 
خطوط تولید و استفاده از ظرفیت دیگر شرکت ها 

برای رفع این نیاز صورت گیرد.
مهندس خطیبی به آینده روشن ایران خودرو دیزل 
اشاره کرد و گفت: با مدیریت خوب و با برنامه ریزی 
درست صورت گرفته؛ ســال آینده شاهد کاهش 
زیان و افزایش شــاخص های مالی این شــرکت 
خواهیــم بود. وی همچنین گفت: این تفاهمنامه 
مایه خیر و برکــت برای ایران خودرو دیزل و زرین 

خودرو خواهد بود.
عرضه بیش از 368 هزار دستگاه خودرو

 از ابتدای سال
بر اساس این گزارش گروه صنعتی ایران خودرو از 
ابتدای امســال تا نهم بهمن  ماه ۴۰۶ هزار و ۷۴۰ 
دستگاه خودرو به تولید رسانده و 3۶۸ هزار و ۱۷۸ 

دستگاه نیز به بازار عرضه کرده است.
بزرگترین خودروساز کشور در دی  ماه امسال ۵۵ 
هزار دستگاه خودرو را به مشتریان خود عرضه کرده 
است و طی دو ماه پایانی سال نیز ۱۱۰ هزار دستگاه 
خودروی دیگر را به مشتریان تحویل خواهد داد و 
به این ترتیب تعهد این شرکت برای عرضه بیش 
از ۱۶۰ هزار دســتگاه خودرو طی سه ماهه پایانی 
سال محقق خواهد شد. گروه صنعتی ایران خودرو 
همچنین توانسته است در پایان دی  ماه سهم بیش 
از ۵۰ درصدی بازار خودروی سواری کشور را حفظ 
کــرده و همچنان بزرگترین تامین  کننده نیاز این 

بخش از بازار باشد.  

گفتنی اســت؛ اجرای فرآینــد تمدید مجوزهای 
استاندارد سبب توقف چند روزه تحویل خودروها 
شده بود که با انجام این فرآیند تحویل خودروها از 

سر گرفته شده است.
ایران  خودرو رتبه اول اشتغالزایی را 

در جمع 100 شرکت برتر ایران کسب کرد
بر اســاس این گزارش در بیست وچهارمین دوره 
انتخاب شــرکت های برتر که به همت ســازمان 
مدیریت صنعتــی و با حضور معاون وزیر صمت و 
رئیس هیات عامل ایدرو و مدیران شرکت های برتر 
کشــور در مرکز همایش بین المللی صدا وسیما 
برگزار شــد؛ گروه صنعتی ایران خودرو دو رتبه در 

شاخص های اشتغالزایی و فروش را به دست آورد.
بر اساس نتایج ارزیابی و رتبه بندی سازمان مدیریت 
صنعتی؛ گروه صنعتی ایران خــودرو رتبه اول در 
شــاخص اشتغالزایی را کسب کرد و ضمن کسب 
رتبه هفتم در شاخص فروش در میان ۱۰۰ شرکت 
برتر؛ در گروه وســایط نقلیه و قطعات خودرو در 

همین شاخص رتبه نخست را به دست آورد.
گروه صنعتی ایران  خودرو  بر اساس اطلاعات سال 
مالی ۱3۹۹؛ علاوه بر کســب رتبه اول در شاخص 
اشــتغالزایی؛ در حوزه فروش نیز حایز کسب رتبه 
هفتم در میان ۱۰۰ شــرکت برتر ایران شد. این 
خودروســاز بزرگ کشــور همچنین در شاخص 
فروش  در صدر گروه وسایط نقلیه و قطعات خودرو 
قرار گرفت. شرکت های برتر هر ساله توسط سازمان 
مدیریت صنعتی بر اســاس 33 شاخص از جمله 
فروش، تعداد کارکنان، رشــد اشتغال، سودآوری، 
بهره وری، صادرات، شاخص  های بدهی و بازار و ... 

مورد ارزیابی قرار می گیرند.
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مدیرعامل سایپا گفت: این گروه خودروسازی با 
هدف ارتقاء کیفیت خودرو و پاسخ به انتظارات 
به حق مردم؛ از سال آینده تولید اقتصادی دو 
محصول کوئیک و شاهین را دنبال خواهد کرد 
و در همین راستا از همکاری مشترک با گروه 
صنعتی ایران خودرو در تولید قطعات خودرو 

استقبال می کنیم.
مهنــدس محمدعلی تیموری به موضوع بررســی 
وضعیت کیفی خودروهای داخلی پرداخت و اظهار 
کرد: برای اینکه کیفیت و قیمت خودرو مناســب و 
در شــأن مردم باشــد؛ باید موضوع تولید اقتصادی 
خودروها با جدیت دنبال شــود. بــه گونه ای که در 
یک یا دو خودرو که شرایط بهتری داریم؛ تولید انبوه 

صورت گیرد.  
وی با بیان اینکه تولید اقتصادی زمانی حاصل خواهد 
شد که حداقل روزانه هزار و ۵۰۰ دستگاه از خودرو 
تولید شود، تصریح کرد: گروه خودروسازی سایپا از 
مرداد ماه سال آینده این مهم را در دو خودرو کوئیک 
و شاهین دنبال خواهد کرد. البته سایر خودروهای 
این مجموعه نیز تولید خواهد شد، اما در دو خودرو یاد 
شده به دلیل دیدگاه فنی، اقتصادی و کیفی شرایط 

برای تولید اقتصادی بسیار مناسب تر است.
مدیرعامل سایپا تاکید کرد: گروه خودروسازی سایپا 
همانگونه که به سازمان حمایت اعلام کرده است؛ تا 
۱۰ ســال خدمات پس از فروش محصولات خود را 
انجام می  دهد و تمام خودروها تا 3۶ ماه گارانتی دارند. 
به همین دلیل به مردم قول می  دهیم که سال آینده با 
اقتصادی شدن تیراژ خودروها؛ مشکلات محصولات 

سایپا به حداقل برسد.
وی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری درباره ارتقاء 
کیفیت خودروهای تولید داخل اظهار داشت: ارتقاء 
کیفی محصولات یک الزام است؛ در این مسیر گروه 
خودروسازی سایپا از تمام توان و دانش خود استفاده 
خواهد کــرد تا خودروهای با کیفیــت  را روانه بازار 

مصرف کند.
سایپا و ایران خودرو می توانند نیمی از قطعات خودرو 

را به صورت مشترک بسازند
مهندس تیموری درباره همکاری مشــترک سایپا 
و ایران خــودرو اظهار کرد: اگر دو مجموعه روی یک 
خودرو سرمایه گذاری مشترکی داشته باشند؛ قیمت 
و کیفیت خودروها افزایش قابل توجهی خواهد یافت. 
در همین راستا در قطعاتی که هر یک از خودروسازان 
ظرفیت و پتانسیل دارند؛ می توان تولید را دنبال کرد.

وی گفت: سایپا و ایران خودرو می  توانند نزدیک به ۵۰ 
درصد قطعات یک خودرو را با استفاده از ظرفیت های 

یکدیگر تولید کنند؛ در چنین شرایطی است که تولید 
اقتصادی خودروها حاصل خواهد شد.

مدیرعامل سایپا درباره اینکه چرا قیمت خودرو در 
ایران بالا اســت؟ افزود: یکی از موضوعات اثرگذار در 
این بخش الزام به رعایت استانداردهای ۸۵ گانه است؛ 
این امر باعث شــده است که به طور متوسط هزار و 

۴۵۰ یورو به قیمت خودرو اضافه شود.
وی در ادامه افزود : در حالی که خودروسازان ملزم به 
رعایت این سطح از استانداردها می شوند؛ ۷۰ درصد 
از خودروهایی که در سطح کشور تردد دارند؛ یورو2 و 
کاربراتوری هستند. در چنین شرایطی تولید خودرو 

یورو۵ چرا باید الزام باشد؟
مهندس تیموری با بیان اینکه برخی استانداردهای 
غیرضروری قیمت تمام شده خودرو را بالا برده است، 
گفت: اگر از این قیبل الزام ها نباشــد؛ قیمت خودرو 
روند صعودی به خود نمی  گیرد. در حال حاضر قیمت 
خودرو تیبا 3 هزار و ۸۰۰ دلار است، اما در بازارهای 
جهانی خودروی یورو۵ کمتــر از ۶ هزار یورو وجود 

ندارد.
وی همچنین گفت: اگر می خواهیم تولید خودروها 
اقتصادی شود؛ باید اســتانداردهای ۸۵ گانه مورد 
بازنگری قرار گیرد. البته وزارت صمت در حال مذاکره 
با ســازمان ملی استاندارد است تا این موضوع مورد 

بررسی دقیق  تری قرار گیرد.
مهندس تیموری با اشــاره به مبحث واردات خودرو 
و چرایــی برخــی مخالفت  ها تصریح کــرد: گروه 
خودروسازی ســایپا مؤافق واردات خودرو است و از 
این موضوع استقبال می کند. اگر واردات خودرو آزاد 

شــود؛ به طور قطع مجموعه سایپا نیز واردات برای 
مونتاژ برخی محصولات خارجی را در دستور کار خود 

قرار خواهد داد.
وی با تاکید بر اینکه در هیچ کشوری تعرفه واردات 
خودرو صفر نیست و حتی کره هم تعرفه ۶۰ درصدی 
وضع کرده است، اظهارکرد: اگر تعرفه واردات خودرو 
کاهش پیدا کند؛ متناسب با آن باید تعرفه واردات در 

زنجیره تامین قطعات خودرو نیز کاهش پیدا کند.
ضرورت اصلاحات اساسی در صنعت خودرو

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با تاکید بر اینکه 
کیفیت موجود خودروها مناســب نیســت و باید 
اصلاحات اساسی صورت گیرد، گفت: خودروسازی 
در سه بخش کیفیت، قیمت و طراحی تقسیم بندی 
می شود و متاسفانه در بخش طراحی از سایر کشورها 
عقب تر هســتیم. از طرفی همانگونــه که گفتیم؛ 
هیچکدام از تولیدات خودرویی ما اقتصادی نیست. 
زمانی یک خودرو به تولید اقتصادی می  رسد که از آن 
خودرو یک میلیون دستگاه تولید شود، اما وقتی چند 
سال زمان می  برد که به چنین تیراژ تولیدی برسیم؛ 
نمی توان خودرو باکیفیت و قیمت مناسب تولید و 

روانه بازار مصرف کرد.
وی در ادامه افزود: اگر می خواهیم به تولید اقتصادی 
دست پیدا کنیم؛ ضرورت دارد که سالی حداقل یک 
میلیون دستگاه از یک خودرو تولید شود. بر اساس 
آنچه که گروه خودروسازی سایپا در بخش تجهیزات 
سرمایه گذاری )۶۰ هزار میلیارد تومان( کرده است؛ 
می تــوان به تولید اقتصادی در یک الی دو محصول 
دســت یافت؛ همانگونه که تقریبا در خودرو پراید 

مهندس تیموری مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا:

کوئیک و شاهین دو محصول اقتصادی سایپا خواهند شد
صنعت خودرو را به برجام گره نمی زنیم

معصومه صالحی
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توانستیم به تولید ۷۵۰ هزار دستگاه در سال برسیم.
به سمت خودروساز شدن در حال حرکت هستیم

مهندس تیموری درباره اینکــه آیا ایران به معنای 
واقعی می تواند خودروساز شود یا خیر؟ اظهار کرد: در 
دهه ۹۰ گروه خودروسازی سایپا وارد فضای طراحی 
خودرو شد و اکنون امکانات بسیار مناسبی در مرکز 
تحقیقات سایپا وجود دارد که به واسطه آن می  توان 
موضوع طراحی خودرو را دنبــال کرد. خودروهای 
کوئیک و شاهین نیز دستاورد طراحی داخل است؛ 
لذا با ورود به چنین فضایی به جرأت می توان گفت 

که ایران می تواند خودروساز شود.
وی با بیان اینکه در گذشته خودروهایی مانند پراید و 
پیکان در داخل طراحی نشدند و با مهندسی معکوس 
امکان تولید آنها فراهم شد، یادآور شد: سیاست در 
آن زمان اینگونه بود که با مهندسی معکوس تولید 
خودرو دنبال شود؛ البته بخشی از آن هم به مباحث 
مالی بر می گشت. به عنوان مثال برای خرید دانش 
فنی یک موتور حداقل ۷۰۰ میلیون یورو سرمایه نیاز 
است؛ در همین راستا سایپا موتور خودروهای کوئیک 
و شاهین را طراحی نکرده؛ بلکه موتورهای موجود را 

تقویت کرده است.  
صنعت خودرو را به برجام گره نمی زنیم

مهنــدس تیموری دربــاره اینکــه چگونه چین 
خودروســاز شــد و هنوز ایران نتوانســته است، 
گفــت: خیلی از شــرکت  های تولیدکننده خودرو 
در قالب های مختلف وارد چین شــدند و در تولید 
مشترک خودرو همکاری کردند؛ چراکه بازار چین 
بسیار وسیع اســت. اما در مقابل بازار ایران بسیار 
محدود اســت و خوشبینانه نیاز سالانه کشور بین 
یک ونیم تا دو میلیون دســتگاه خودرو اســت؛ لذا 
خودروســازان خارجی انگیزه ای برای رسیدن به 
چنین بازاری را ندارند؛ مگر آنکه بخواهند از ایران به 

بازار سایر کشورهای همسایه نفوذ کنند.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با تاکید بر اینکه 
همانگونه که مقام معظم رهبری فرمودند ما تولید 
خودرو را به برجام گره نخواهیم زد، گفت: ما نگاهی 
به برجام و آینده آن نداریم. اگر برجام اتفاق بیفتد؛ 
ما نیز از آن استفاده خواهیم کرد و اگر برجام محقق 
نشد؛ مسیر توسعه  ای خودمان را ادامه خواهیم داد.

مهندس تیموری ادامــه داد: هر زمان که نگاه  ها به 
سمت برداشته شدن تحریم  ها رفت؛ بیشتر به صنعت 

خودرو صدمه وارد کردیم. همانند دولت گذشته که 
یکســری از خودروسازان را بدون تحلیل وارد کشور 
کردیم و با تحریم دوباره ایران؛ از کشــورمان خارج 
شــدند. وی در ادامه افزود: ما از تمام شــرکت  های 
خودروســازی دنیا که می  خواهند وارد ایران شوند 
و سرمایه   گذاری مشــترک داشته باشند؛ استقبال 

می کنیم. 
تولید 291 هزار و 759 دستگاه انواع خودرو 

در سایپا
بر اساس گزارش کدال؛ گروه خودروسازی سایپا طی 
۱۱ ماهه منتهی به بهمن ۱۴۰۰ در مجموع توانست 
2۹۱ هزار و ۷۵۹ دستگاه انواع خودرو تولید و میزان 

2۹3 هزار و ۴۹2 دستگاه خودرو به فروش برساند.
بر اساس این گزارش در دوره ۱۱ ماهه مورد بررسی؛ 
گروه صنعتی ســایپا در مجموع تعداد 2۹۱ هزار و 
۷۵۹ دســتگاه انواع خودرو در گــروه وانت ۱۵۱، 
 CS 3۵ 3۰۰، چانگانSخانواده تیبا، شاهین، آریو
و سراتو تولید کرده است. همچنین در دوره مذکور 
تعداد کل فروش انواع خودرو در این شرکت به میزان 
2۹3 هزار و  ۴۹2 دســتگاه گزارش شده که درآمد 
حاصل از فروش این تعداد خودرو در شرکت سایپا 
طی مدت مورد بررســی بیش از 3۰۶ هزار و ۸۶۰ 
میلیارد ریال بوده است. بر اساس این گزارش گروه 
خودروسازی ســایپا  2۱ هزار و ۹۷۹ دستگاه وانت 
۱۵۱ تولید و 23 هزار و ۸۸۸ دستگاه فروخته است 
که درآمد حاصل از فروش این خودرو 23 میلیارد و 
۱3۴ میلیون و ۶۴3 هزار ریال و میانگین نرخ فروش 
آن  ۹۶۸ میلیــارد و ۴۶2 میلیون و ۹۵2 هزار ریال 

گزارش شده است.
به این ترتیب این خودرو توانســت در مدت مذکور 
۸ درصــد از کل تعداد تولید و ۸ درصد از کل تعداد 
فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشی 
نیز ۸ درصد از کل درآمد حاصل از فروش شرکت را 
شامل می  شود. تیبا یکی دیگر از خودروهای تولیدی 
گروه صنعتی سایپاست که طی دوره مذکور تعداد 
تولید این نوع خودرو  2۴۹ هزار و ۹۹۷  دســتگاه و 
تعداد فروش آن حدود 2۴۹ هزار و ۸۶ دستگاه بوده 
که درآمد حاصل از فروش آن در دوره مذکور 233 
هزار و ۸3۴ میلیارد و 2۱۹ ریال بوده است. میانگین 
نرخ فروش خودروی تیبا در دوره مورد بررسی حدود 

۹3۸ میلیون و ۷۶۹ هزار و ۱۶ ریال بوده است.

به این ترتیب این خودرو توانســت در مدت مذکور 
۷۶ درصــد از کل تعداد تولیــد و ۸۵ درصد از کل 
تعــداد فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ 
ارزشی نیز ۸۶ درصد از کل درآمد حاصل از فروش 
شرکت را شامل می  شود. این گزارش حاکی است در 
میان تولیدات گروه خودروســازی سایپا طی مدت 
مذکور حدود ۱3۸ دســتگاه خودرو پراید به فروش 
رسید که درآمد حاصل از فروش این خودرو در این 
مدت حدود ۴۴ هزار و ۸۶۷ میلیارد ریال بوده است. 
ضمن  آنکه میانگین نرخ فــروش این خودرو حدود 

32۵ میلیون و ۱23 هزار و ۱۸۸ ریال است.
بر اســاس گزارش گروه صنعتی سایپا در مدت ۱۱ 
ماهه ســال ۱۴۰۰ حدود ۱۹ هزار و ۶۵3 دستگاه 
خودرو شــاهین تولید و 2۰ هزار و ۱2 دستگاه به 
فروش رسید که درآمد حاصل از فروش این خودرو 
در این مدت حدود ۴۸ هــزار و 32۸ میلیارد و 3۱ 
ریال بوده اســت. ضمن  آنکــه میانگین نرخ فروش 
این خــودرو حدود 2 میلیــارد و ۴۱۴ هزار و ۹۵2 
میلیون ریال است. این گزارش می افزاید: در مدت 
فوق الذکر گروه خودروسازی سایپا توانست حدود 
۱3۰ دستگاه آریو تولید و ۴ دستگاه خودرو فروش 
داشته باشد که درآمد حاصل از فروش این خودرو 3 
میلیارد و ۱۸۹ ریال بوده و میانگین نرخ فروش آن 

۷۹۷ میلیون و 2۵۰ هزار ریال گزارش شده است.
بر اســاس این گزارش شرکت ســایپا در این مدت 
 cs3۵ توانســت 3۶2 دســتگاه خودروی چانگان
دســتگاه خودرو بــه متقاضیان تحویــل دهد که 
درآمد حاصل از فروش این تعــداد خودرو در دوره 
مورد بررســی  یک هزار و ۵۱۰ میلیارد ریال بوده 
و میانگین نرخ فروش این خودرو مبلغ ۴ میلیارد و 
۱۷۱ میلیون و ۹۵۸ هزار و ۵۶۴ ریال گزارش شده 

است.
بر اســاس گزارشی که ســایت کدال بورس تهران 
منتشــر کرده اســت؛ طی ۱۱ ماه منتهی به پایان 
بهمن ماه ســال ۱۴۰۰ تعداد 2 دســتگاه خودرو 
سراتو به فروش رســید که درآمد حاصل از فروش 
این خودرو در دوره مورد بررســی حدود ۵ میلیارد 
و 233 ریال بوده اســت. بر همین اساس میانگین 
نرخ فروش خودرو سراتو در مدت مورد اشاره مبلغ 
 2 میلیارد و ۶۱۶ هزار و ۵۰۰ میلیون ریال گزارش

 شده است. 

سهم از کل از ابتدای سال مالی تا تاریخ 1400/11/30شرح
سهم از کل مبلغ فروشسهم از کل تعداد فروشتعداد تولید مبلغ فروش )میلیون ریال(نرخ فروش )ریال(تعداد فروشتعداد تولیدنام محصول

۰۱3۸32۵.۱23.۱۸۸۴۴.۸۶۷۰.۰۰۰۰.۰۴۷۰.۰۱۵خانواده پراید 

2۱.۹۷۹23.۸۸۸۹۶۸.۴۶2.۹۵223.۱3۴.۶۴3۷.۵33۸.۱3۹۷.۵3۹وانت ۱۵۱ 

2۴۹.۹۹۷2۴۹.۰۸۶۹3۸.۷۶۹.۰۱۶233.۸3۴.2۱۹۸۵.۶۸۶۸۴.۸۷۰۷۶.2۰2خانواده تیبا 

۱۹.۶۵32۰.۰۱22.۴۱۴.۹۵2.۵۷۸۴۸.32۸.۰3۱۶.۷3۶۶.۸۱۹۱۵.۷۴۹شاهین 

 S3۰۰۱3۰۴۷۹۷.2۵۰.۰۰۰3.۱۸۹۰.۰۴۵۰.۰۰۱۰.۰۰۱آریو

 cs3۵ ۰3۶2۴.۱۷۱.۹۵۸.۵۶۴۱.۵۱۰.2۴۹۰.۰۰۰۰.۱23۰.۴۹2چانگان

۰22.۶۱۶.۵۰۰.۰۰۰۵.233۰.۰۰۰۰.۰۰۱۰.۰۰2سراتو 

2۹۱.۷۵۹2۹3.۴۹2۱2.233.۰۱۶.2۹۸3۰۶.۸۶۰.۴3۱۱۰۰۱۰۰۱۰۰جمع 
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معین زاد سرپرست شرکت توسعه صنایع بهشهر: 

افزایش سرمایه در راستای برنامه ریزی
 توسعه اقتصادی در راه است

برنامه افزایش سرمایه صنایع بهشهر از سال 
1399 شروع شده است و هر ساله تکمیل 
تکنولوژی این ناوگان در حوزه موادشوینده، 
موادغذایی و خوراکی در دســتور کار قرار 
دارد. در همین راســتا سال 1401 هم برنامه 
افزایش سرمایه در راســتای برنامه ریزی 
توسعه اقتصادی در دســتور کار قرار دارد 
و دو شرکت از زیرمجموعه ها آلی  شیمی و 
مروارید هامون به تدریج ساختار مالی خود 
را تقویت می کنند و به شرکت های بورسی 

اضافه می شوند.
حسین معین زاد سرپرست شرکت توسعه صنایع 
بهشــهر ضمن بیان مطلب فــوق در گفت وگو با 
خبرنگار ما گفت: در سال ۱۴۰۱ برنامه توسعه ای 
که از ســال ۹۱ شروع کردیم را تکمیل می کنیم 
تا بتوانیم در راستای رفع تحریم های بین المللی 
در حوزه مواداولیه قدمی برای شــکوفایی کشور 

برداریم.
سرپرست شرکت توسعه صنایع بهشهر در ادامه 
با بیان اینکه شرکت پاکسان 2 طرح توسعه ای در 
دستور کار خود دارد، خاطرنشان کرد: شرکت ساینا 
در حوزه توسعه اسیدسازی و اسیدسولفوریک و 
شرکت آلی  شیمی قم طرح های توسعه ای خود را 
در سال ۱۴۰۱ تکمیل می کنند تا با تکمیل چرخه 
مواداولیه در رفع تحریم های بین  المللی در حوزه 

مواداولیه قدم های چشمگیری برداریم.
وی در ادامه به سرمایه  گذاری ۴۰ تا ۵۰ درصدی 
انواع محصولات صابون، پودر، مایع دستشــویی 
و لوازمی که برای صنایع  شــوینده و بهداشــتی 
موردنیاز و در اختیار صنایع بهشــهر است، اشاره 
کرد و گفت: در شــرایط سخت شــیوع ویروس 
کرونــا و لــزوم رعایت پروتکل های بهداشــتی؛ 
استفاده از مواد و محصولات شوینده بیش از پیش 

حائزاهمیت است.
معین زاد همچنین خاطرنشان کرد: تولید باکیفیت 
محصولات بهداشتی وشوینده که در سبد خانوار 
هر ایرانی به عنوان یک کالای ضروری محسوب 
می شوند؛ توســط تولیدکنندگان ایرانی می تواند 
موجب رونق کسب وکار و اعتماد به دستان توانمند 

کارگران و مدیران ایرانی باشد.
سرپرست شرکت توسعه صنایع بهشهر در ادامه 
به اهم فعالیت های این  شرکت اشاره کرد و گفت:   
شرکت توسعه صنایع بهشهر کسب وکار صنعت 

شــوینده را بر عهده  دارد. بــه همین دلیل این 
شرکت در فضای مجازی با استفاده از اپلیکیشن ها 
و سایت های اطلاع رســانی آمارها به تفکیک در 
مورد تولیدات سبد بهداشــتی  خانوار ذکر شده 

است.
به گفته وی شرکت صنایع بهشهر سابقه ۶۰ ساله 
در رونق کسب وکار موادشوینده و  تامین مواداولیه 
موردنیاز شرکت پاکسان، گلتاش، ساینا، مروارید 

هامون، آلی  شیمی قم و … دارد.
سرپرست گروه صنایع بهشهر با اشاره به مهمترین 
چشم انداز و مأموریت این شرکت طی سالیان آتی 
برای رونق کســب وکار و رشد روزافزون تولیدات 
موادبهداشتی وشــوینده تصریح کرد: مهمترین 
برنامه ریزی ما بــرای حضور در بازار ســرمایه و 
فرابورس شرکت های زیرمجموعه از جمله مروارید 

هامون و آلی  شیمی قم است.
وی با ابراز امیدواری از اینکه بازار ســرمایه  رو به 
توسعه  و رونق باشــد، گفت: معمولاً طبق تجربه 
عرضه های اولیه ســهام شــرکت ها با استقبال 
ســهامداران حقیقی وحقوقی مواجه می شود. بر 
همین اساس پیش بینی می شود که در عرضه اولیه 
سهام شرکت های مروارید هامون و آلی  شیمی قم 

موردتوجه و استقبال خوبی قرار بگیرد.

معین زاد با اشاره به محدودیت  های تامین انرژی و 
مواداولیه شرکت های شوینده و تولیدکننده سبد 
بهداشتی خانوار ایرانی تاکید کرد: خوشبختانه در 
تامین مواداولیه و انرژی با مشکل خاصی روبه رو 
نیســتیم؛ چراکه اغلب شرکت های زیرمجموعه 
این شرکت توان تامین آن را دارند. به عنوان مثال 
شرکت پاکسان به عنوان تامین  کننده مواداولیه 
بســیاری از نگرانی  ها را در شرایط تحریمی برای 
تولید موادبهداشتی و شوینده کاهش داده است و 

برخی از اقلام  توسط واردات تامین می شود.
سرپرست گروه صنایع بهشهر با اشاره به مهمترین 
چالش  ها و محدودیت  های ســاخت موادشوینده 
و تولید محصولات ســبد بهداشتی خانوار ایرانی 
خاطرنشــان کرد: مهمترین خواسته و آرزوی ما 
رفع محدودیت ها و موانع تولید اســت که تامین 
نقدینگی توســط بانک ها و بنگاه هــای زودبازده 
می تواند بسیاری از مشکلات و چالش های مالی و 
اقتصادی شرکت های تولیدکننده را برطرف کنند. 
وی در پایــان گفــت: همچنین تبلیــغ و ترویج 
مردم برای خرید و استفاده محصولات باکیفیت 
ایرانــی و داخلی می تواند چرخه اقتصاد و تولید و 
کارخانجات کشور را زنده نگه دارد تا همه به سمت 

فرهنگ مصرف کالای ایرانی حرکت کنند.
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بهار مشتریان ایران زمین زودتر از موعد سررسید

شعب بانک ایران زمین آماده به خدمت

با نزدیک شدن به روزهای آخر سال؛ میزان واریز و برداشت 
وجه و انجام مبادلات بانکی به شدت افزایش می یابد و این 
موضوع به دغدغه  ای برای مردم تبدیل شده است. در چنین 
شرایطی و در دورانی که کرونا جولان می دهد؛ داشتن بانکی 
که در روزهای پایانی سال در کنار مردم باشد و از مشتریان 

خود به خوبی حمایت کند؛ یک مزیت محسوب می شود.
در این میان یکــی از بانک هایی که ســعی در کاهش دغدغه های 

مشتریان خود دارد؛ بانک ایران  زمین است.
»بسط  و گسترش بازار هدف و افزایش روزمره فعالیت های تجاری، 
تولیدی و خدماتــی از طریق انجام فعالیت هــای اعتباری و اعطاء 
تســهیلات« جزء اهداف اصلی این بانک نوشــته شده و هر روزه در 
راســتای این هدف گام بر می دارد. در واقع بانک ایران زمین کسب 
اعتبار و حسن شــهرت در ارائه تمامی خدمات کمی و کیفی بانکی 
را ســرلوحه خود قرار داده اســت و تلاش دارد تــا از طریق تبدیل 
تهدیدها به فرصت و همچنین شناســایی فرصت های جدید؛ بتواند 
در زمانی کوتاه به اهداف خود برســد و به ســمت تکمیل و تعریف 
اهداف جدید حرکت کند. بر همین اســاس یکی از برنامه های بانک 
در راستای تحقق این هدف و چشم انداز؛ خدمت رسانی به مشتریان 
طی روزهای پایانی ســال است. به صورت سنتی در روزهای پایانی 
ســال تراکنش های بانکی به طور قابل ملاحظه ای افزایش می یابد 

و ارائــه خدمــات به نحو احســن در این روزهــا در میزان رضایت 
مشتریان بســیار اثرگذار است. بانک ایران  زمین برای بهبود فرآیند 
ارائــه خدمات بانکی به مشــتریان خود طی روزهای پایانی ســال 
علاوه بــر راه اندازی روابط عمومی دیجیتال و مرکز تماس دیجیتال؛ 
حداکثر آمادگی خود را در شــعب خود ایجاد کرده است. از آنجایی 
که جلب اعتماد مردم و رضایتمندی مشــتریان از اهداف این بانک 
خصوصی به شمار می رود؛ در راستای بهره برداری و استفاده بهینه 
از فرصت های محیطی؛ برای حفظ و افزایش سرمایه های مشتریان 
طی روزهای ســخت اقتصادی و بیماری کرونا و جهت ارائه خدمات 
بهتر به مشــتریان در روزهای پایانی ســال زیرساخت های لازم را 

فراهم آورده است.
بنابراین ســپرده گذاران و مشــتریان بانک علاوه بر آنکه می توانند 
از خدمــات الکترونیک و آنلاین بانک ایران  زمین اســتفاده کنند؛ 
شــعب بانک آمادگی کامل برای ارائه خدمــات حضوری تا آخرین 
روز ســال و حتی در تعطیلات نوروز را دارند. علاوه بر آماده ســازی 
مســائل زیرساختی؛ کارکنان شــعب بانک که همواره نگاه ویژه ای 
بــه مســئولیت های فردی و اجتماعــی خود دارنــد؛ متعهدانه در 
راستای نیل به ســمت بانکداری حرفه ای در ایران تواضع، فروتنی، 
سخت کوشی و نوآوری را سرلوحه کار خود قرار داده اند تا سرمایه بان 

امین مردم ایران  زمین باشند.
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